
دبیر مجمع تشخیص مصلحت گفت: اصلاح طلبان 2/5 
برابر و اصولگرایان و مستقل ها  نیز تقریبا سه برابر کرسی های 

مجلس در این انتخابات نامزد دارند.
محسن رضایی در حاشیه جلسه دیروز مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، در نشست خبری با رسانه ها و در پاسخ به 

سئوالی درباره ارزیابی وی از روند بررسی صلاحیت نامزدهای 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری و 
عدم احراز صلاحیت چهره هایی همچون سیدحسن خمینی 
گفت: معتقدم شکایات و اعتراضات باید مسیر قانونی خود 

را طی کند...

هفت دوره نماینده مجلس بوده است و امسال اولین باری است که این عرصه خود را کنار می کشد؛ به مرد پشت پرده 
اصولگرایان و استاد لابی گری های سیاسی شهرت دارد و دبیرکل جبهه بزرگ یک جناح سیاسی در کشور است. همه این 
عوامل باعث می شود تا محمدرضا باهنر برادر شهید باهنر که فعالیت سیاسی خویش را در کنار برادر شهیدش از حزب 
جمهوری اسلامی آغاز کرد، سوژه ای همیشگی برای خبرنگاران باشد تا از لابلای سخنانش »تحلیل« ها و »پیش بینی« ها یا 

گاهی حتی »خبرهای دست اول« را بیابند...

لابی من مجلس پیش بینی کرد:

لابی لاریجانی 
با دولت یا اصلاح طلبان 

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار، عدم احراز صلاحیت 
برخی نامزدهای انتخابات را منوط به رعایت حجت قطعی 

در آن زمینه دانست.
به گزارش ایسنا، آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی در 
دیدار با رییس ستاد انتخابات استان قم، گفت: انتخابات از 
مظاهر حفظ شأن و حیثیت نظام اسلامی است و در این 
زمینه مسئولیت مسئولان ما به شدت سنگین خواهد بود.
وی افزود: حضور چشمگیر مردم در عرصه  انتخابات و 
انتخاب اصلح می تواند کمک بسیاری به رشد و تعالی نظام 
اسلامی داشته باشد؛ از این روی باید همه آحاد ملت تلاش 
کنند که این برگ برنده نظام در بهترین وضعیت خود قرار 
داشته باشد. فاضل لنکرانی بیان کرد: یکی از مولفه های 
مهم در تایید و یا عدم تایید صلاحیت ها این است که 
صلاحیت نامزدها باید بر اساس شایستگی و التزام آنها به 

دین، نظام، رهبری و مردم و کارایی آنها باشد...

معاون پارلمانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان 
اینکه قطع روابط سیاسی با عربستان به معنای قطع سایر 
روابط نیست، گفت: نهادهای مربوط به حج در دو کشور 
با برگزاری جلسات، شرایط اعزام زائر به حج تمتع ۹5 را 

تعیین می کنند.
حسین نوش آبادی در پاسخ به این سوال که پس از 
تعطیلی سفارت و کنسولگری ها در دو کشور عربستان و 
ایران چه نهادی به انجام امور حجاج خواهد پرداخت، گفت: 
از نظر حقوق بین المللی، قطع روابط سیاسی میان دو کشور 
به معنای قطع سایر روابط نیست و بسیاری از تفاهم نامه ها 
و موافقت نامه های غیرسیاسی با هماهنگی های قبلی ادامه 
روند خود را طی می کند. معاون پارلمانی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی افزود: پیش از این برخی بر این تصور بودند 
که قطع روابط سیاسی به معنای قطع تمامی روابط است اما 

موضوع به این شکل نیست و...
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آیت الله فاضل لنکرانی در دیدار با 
رییس ستاد انتخابات استان قم:

عدم احراز صلاحیت ها 
باید با حجت قطعی و 

دقیق باشد

محمد جواد ظریف:

 فضای ایران هراسی شکسته شد

گام دوم اصلاح طلبان و اعتدالگرایان چیست؟

 تشکیل جبهه نجات ایران اسلامی

خندوانه از اسفند برمی گردد  

محسن رضایی:

پافشاری بر روی سلیقه ها 
به اصولگرایان آسیب وارد می کند

2

2

2

7
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روزنامه

معاون پارلمانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اعلام کرد:

تامین جانی حجاج 
شرط اعزام زائر به 

حج تمتع ۹5

رئیس بنیاد امید ایرانیان گفت: تشکل های صنفی باید مراقب باشند که 
خواسته های صنفی،  نمود سیاسی پیدا نکند.

محمدرضا عارف در دیدار جمعی از نمایندگان تشکل های صنفی 
معلمان با بیان اینکه افتخار می کنم یک معلم هستم، گفت: اگر زمانی به 
این مهم رسیدیم که اولویت اول خانواده ها، انتخاب شغل معلمی برای 
فرزندانشان باشد، به مهم ترین هدف انقلاب که همان »انقلاب فرهنگی« 
است، دست پیدا کرده ایم. او با بیان اینکه جامعه باید به سمت تولید 
ثروت قدم بردارد، بزرگترین جفا به آموزش و پرورش را دولتی کردن همه 
امور آن دانست و گفت: نگاه تمرکزگرایانه غیرضروری بدون آن که منابعی 

کافی برای تحصیل آن تامین شود صدمات زیادی را به ساحت آموزش و پرورش وارد کرده است 
و باید تلاش شود تا از امکانات بخش های غیر دولتی و خیرین فرهنگی برای رشد و اعتلای  
آموزش و پرورش  و رسیدن به جایگاهی که در شأن نظام جمهوری اسلامی باشد، استفاده 
کرد. عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با تاکید بر اینکه تشکیل نظام های صنفی ضرورتی 
انکارناپذیر است، خاطرنشان کرد: یکی از مشکلاتی که در کشور درخصوص تشکل های صنفی 
با آن رو به رو هستیم این است که مطالبات صنفی سریعا به مسائل سیاسی و امنیتی تبدیل 
می شود. نباید با کسی که مطالبات صنفی را پیگیری و دنبال می کند، برخورد کرد و تشکل های 
صنفی هم باید مراقبت کنند تا خواسته های صنفی آنها نمود سیاسی پیدا نکند تا تاثیر باشد و 

مورد توجه و عنایت مسئولان ذی ربط قرار گیرد...

محمدرضا عارف:

خواسته های صنفی، نمود سیاسی پیدا نکند

دنبال حذف یک گروه
و میدان دادن به گروه دیگر نباشیم

آیت الله هاشمی رفسنجانی:
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آگهی مزایده )نوبت اول(

سازمان زیباسازی شهرداری قم
در نظر دارد امتیاز بهره برداری از 2 عدد سازه بیلبورد و 2 عدد 

سازه عرشه پل را به مدت دو سال از طریق برگزاری مزایده به 

بخش خصوصی واگذار نماید. 

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجـد شرایط دعوت به عــمل 

می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز جهت دریافت 

اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی شهرداری قم 

واقع در خیابان شهید طالقانی )آذر(، کوچه شماره 25، ساختمان 

زیباسازی، واحد حقوقی مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات 

بیشتر با شماره تلفن 37722۹00 تماس حاصل فرمایند.

ضمنا  سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار بوده 

و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده خواهد بود.
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دستاوردهای 
سفر اروپایی روحانی

همان طور که انتظار می رفت سفر رییس جمهوری 
کشورمان به اروپا با موفقیت پایان یافت و روحانی به همراه 
120 تن از همراهانش با دستی پر به ایران بازگشتند. در این 
سفر پنج روزه که به مقصد ایتالیا، واتیکان و فرانسه انجام گرفت 

سندهای همکاری گوناگونی میان هیات ایرانی با اروپاییان به امضا رسید.
دستاوردهای کنونی نتیجه تلاشی است که بیش از 2 سال برای حل و فصل اختلاف 
هسته ای میان ایران و 1+5 صورت گرفت تا اینکه پس از اجرای »برجام« )برنامه جامع 
اقدام مشترک( بستر برای تحول و پررنگ شدن عنصر تعامل در روابط ایران و جهان مهیا 
شد؛ روابطی که طی یک دهه به خاطر تنگناها و تحریم های هسته ای علیه ایران روز به 
روز تیره تر شد. از این رو، تنها 11 روز پس از اعلان اجرای رسمی برجام، کشورهای اروپایی 

خرسند از این موضوع میزبان رییس دولت یازدهم و هیات همراه وی شدند.
روحانی در صدر هیاتی بلندپایه ابتدا به رم رفت و پس از دیدار با مقام های رسمی از 
جمله رییس جمهوری و نخست وزیر با صاحبان صنایع، بازرگانان و سرمایه گذاران ایتالیا، 
14 سند همکاری به ارزش بیش از 18 میلیارد دلار امضا کرد. این سندهای همکاری 
در حوزه های حمل و نقل ریلی و دریایی، همکاری های آموزشی و پزشکی، بازرگانی، 
کشاورزی و ... بود. در این زمینه، قرارداد احداث خط لوله 2 هزار کیلومتری با یکی از زیر 
مجموعه شرکت نفتی »انِی« را می توان یکی از مهمترین این قراردادها به شمار آورد. 
افزون بر آن، ایران و ایتالیا یک بیانیه سیاسی مشترک برای ترسیم نقشه راه کلی گسترش 

همکاری و تعامل منتشر کردند.
این دستاوردهای اقتصادی- تجاری تنها به ایتالیا محدود نماند و دامنه آن به فرانسه 
نیز کشیده شد. در این سفر رییسان جمهوری ایران و فرانسه دست کم 20 سند همکاری 
امضا کردند؛ قراردادهایی که ارزش آنها به 30 میلیارد یورو )33 میلیارد دلار( می رسد. 
قرارداد همکاری با شرکت هایی همچون »پژوسیتروئن«، »ایرباس« و »توتال« از جمله 

مهمترین آنها بود.
در توافقی که میان پژوسیتروئن و ایران خودرو به امضا رسید برای تولید سالانه 200 
هزار خودرو در ایران طرح ریزی شد. بر اساس این توافق 436 میلیون دلاری، نخستین 
خودرو در سال 2017 تولید خواهد شد. قرارداد مهم دیگر با شرکت نفتی توتال بسته 
شد تا براساس آن برای پالایشگاه های فرانسوی و اروپایی نفت از ایران خریداری شود. 
همچنین قرار شد این شرکت به بررسی ظرفیت های صنعت نفت ایران به منظور ارزیابی 
حضور گسترده تر بپردازد. دیگر قرارداد مهم در زمینه هواپیمایی بود که بر اساس آن مقرر 
شد شرکت هواپیمایی ایرباس 114 هواپیمای مسافربری به شرکت هواپیمایی »ایران ایر« 
تحویل دهد. ارایه خدمات آموزش خلبان، تعمیر و نگهداری نیز از جمله مفاد این قرارداد 
است. به این ترتیب در آینده ای نه چندان دور شاهد نوسازی ناوگان فرسوده هوایی در 

ایران خواهیم بود.
 )SNCF( امضای قرارداد میان شرکت راه آهن ایران با شرکت راه آهن دولتی فرانسه
و نیز توافق هایی در بخش های سلامت، کشاورزی و محیط زیست از جمله دیگر 
دستاوردهای سفر روحانی به فرانسه بود. نگاهی مختصر به قراردادهای منعقد شده نشان 
می دهد مسایل زیرساختی و زیربنایی که با ساخت و بافت جامعه و اقتصاد ایران همخوانی 
داشته باشد در این توافق ها مورد توجه قرار گرفته است. به این ترتیب، کشورهایی که 
پیشتر از ایران به عنوان بازاری برای فروش محصول های بی کیفیت و کم کیفیت خود 
بهره می بردند پس از این، در رقابت با شریکان تازه نفس نیازی جدی به بازنگری در شیوه 

صادرات خود دارند.
منافع این سفر را نباید تنها به بخش اقتصادی- تجاری محدود کرد بلکه پیامدهای 
سیاسی و فرهنگی آن نیز از اهمیتی فزاینده برخوردار است. دیدار روحانی با »پاپ 
فرانسیس« رهبر کاتولیک های جهان در واتیکان را می توان از مهمترین برنامه های سفر 
رییس جمهوری ایران برشمرد که پس از گذشت 16 سال بین یک رییس جمهوری ایران 
با رهبر مذهبی کاتولیک ها صورت گرفت. انعکاس موضع مشترک روحانی و پاپ مبنی 
بر مقابله با خشونت و افراطی گری و همچنین لزوم تلاشی فراگیر با هدف استقرار صلح 
جهانی بی تردید بر بهبود روابط ایران با اروپا و جهان تاثیرگذار خواهد بود، ضمن آنکه به 
ترمیم تصویر ایران نزد افکار عمومی جهان کمک می کند؛ چهره ای که به خاطر تبلیغ 
های غیرواقعی دشمنان جمهوری اسلامی ایران و فرایند ایران هراسی خدشه دار شده بود.

از طرفی، به دنبال این سفر یخ روابط ایران و کشورهای اتحادیه 28 عضوی اروپا آب 
شد تا از این پس جهان شاهد تعامل گسترده تر 2 طرف و ورق خوردن صفحه ای تازه در 
این روابط باشد. شکی نیست که افزایش این مناسبات روند قدرت یابی منطقه ای و جهانی 
ایران را سرعت خواهد بخشید. باتوجه به جایگاه برتر ایتالیا و فرانسه در اتحادیه اروپا دیری 
نخواهد پایید که دیگر اعضای این اتحادیه نیز در صفِ بستن قراردادهای دوجانبه با ایران و 

گسترش همکاری با کشورمان در زمینه های گوناگون قرار گیرند.
بهبود روابط ایران با این اتحادیه 28 عضوی به عنوان بازیگری موثر در صحنه بین المللی 
در معادله های منطقه ای بی تاثیر نیست. از آنجا که ثبات و امنیت در منطقه خاورمیانه 
همکاری جهانی را می طلبد، بنابراین، با بهبود روابط میان تهران و اروپا شانس مبارزه با 
تروریسم، خشونت و افراطی گری افزایش خواهد یافت و چه بسا که این مناسبات بر حل و 

فصل زودهنگام بحران های کنونی در عراق، سوریه، یمن و لبنان نیز تاثیرگذارد.

حضور رهبر معظم انقلاب 
در حرم مطهر امام خمینی

رهبر معظم انقلاب اسلامی در مرقد مطهر امام راحل و گلزار شهدای بهشت زهرا 
حضور یافتند.

در آستانه ایام الله دهه فجر و سالروز ورود شکوهمند امام خمینی)ره( به میهن اسلامی، 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی، صبح روز شنبه با حضور در مرقد 
مطهر امام راحل)ره(، ضمن قرائت فاتحه، یاد بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی را گرامی 
داشتند. رهبر انقلاب اسلامی همچنین با حضور بر مزار شهدای هفتم تیر و گلزار شهدای 

بهشت زهرا، برای ارواح طیبه شهدا، علو درجات را مسألت کردند.

حقیقت پور با رد برخی اظهارات:

مسئول ارائه گزارش برجام
 ظریف است نه روحانی

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، با بیان اینکه بر اساس 
مصوبه قانون مجلس، وزارت امور خارجه و شخص ظریف وزیر خارجه مسئول ارائه گزارش 
به این کمیسیون است، گفت: نمایندگان مجلس حق دارند که درباره تمام مسائل کشور از 
رئیس جمهور و وزرای مربوطه سوال کنند، اما بر اساس مصوبه مجلس، وزارت خارجه باید 

گزارش نحوه اجرای برجام را به کمیسیون امنیت ارائه کند.
منصور حقیقت پور در گفت وگو با خانه ملت،  با اشاره به اظهارات برخی از نمایندگان 
مجلس درباره عدم پاسخگویی رئیس جمهور برای ارائه گزارشی درباره اجرای برجام به 
مجلس، گفت: بر اساس مصوبه قانون مجلس، وزارت امور خارجه و شخص ظریف وزیر 
خارجه مسئول ارائه گزارش به مجلس است. نماینده مردم اردبیل، نیر و نمین در مجلس 
شورای اسلامی، ادامه داد: وزیر امور خارجه باید هر سه ماه یکبار، گزارشی را درباره اجرای 
برجام به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ارائه کند تا کمیسیون بعد از 
استماع توضیحات مطروحه، هر 6 ماه یک بار گزارشی را به صحن علنی مجلس تقدیم کند.

وی افزود: البته نمایندگان مجلس حق دارند که درباره تمام مسائل کشور از رئیس 
جمهور و وزرای مربوطه سوال کنند، اما بر اساس مصوبه مجلس، وزارت خارجه باید گزارش 
نحوه اجرای برجام را به کمیسیون امنیت ارائه کند. نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس، نحوه تعامل وزارت خارجه با اعضای این کمیسیون را مثبت 
ارزیابی کرد و گفت: در چند ماه اخیر نشست های متعددی با حضور مسئولان وزارت 
خارجه برگزار شده است. بر اساس موضوعات مطروحه در رسانه ها، برخی نمایندگان اعلام 
کرده اند که 4 ماه گذشته از رئیس جمهور درخواستی برای ارائه گزارش برجام ارائه شده 

که هنوز در این رابطه پاسخ  داده نشده است.

معاون پارلمانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اعلام کرد:

تامین جانی حجاج شرط اعزام زائر 
به حج تمتع ۹5

معاون پارلمانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه قطع روابط سیاسی با 
عربستان به معنای قطع سایر روابط نیست، گفت: نهادهای مربوط به حج در دو کشور با 

برگزاری جلسات، شرایط اعزام زائر به حج تمتع ۹5 را تعیین می کنند.
حسین نوش آبادی در گفت و گو با خانه ملت، در پاسخ به این سوال که پس از تعطیلی 
سفارت و کنسولگری ها در دو کشور عربستان و ایران چه نهادی به انجام امور حجاج خواهد 
پرداخت، گفت: از نظر حقوق بین المللی، قطع روابط سیاسی میان دو کشور به معنای قطع 
سایر روابط نیست و بسیاری از تفاهم نامه ها و موافقت نامه های غیرسیاسی با هماهنگی های 
قبلی ادامه روند خود را طی می کند. معاون پارلمانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: 
پیش از این برخی بر این تصور بودند که قطع روابط سیاسی به معنای قطع تمامی روابط است 
اما موضوع به این شکل نیست و ما می توانیم اعزام حجاج به حج تمتع را ادامه دهیم و تا 
کنون مقامات سعودی هم مخالفتی با اعزام حجاج ایرانی نداشته اند. وی گفت: سازمان حج و 
زیارت و بعثه مقام معظم رهبری در جلساتی که با نهادهای حج در عربستان سعودی برگزار 
خواهند کرد، تعداد زائران حج تمتع سال آینده را تعیین می کنند و دفاتر بعثه و حج و زیارت 
مستقر در عربستان نیز پیگیر امور حجاج می شوند. نوش آبادی در ادامه در خصوص چگونگی 
تضمین امنیت جانی حجاج در حج سال آینده، بیان کرد: ایران تنها می تواند زائران را بیمه 
کند و تدابیر لازم برای حفظ جان حجاج اساسا به عهده سعودی است. معاون پارلمانی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: لازم به ذکر است اعزام زائر به حج تمتع ۹5 منوط به 
فراهم آوری تمهیدات لازم برای پذیرایی از حجاج، تأمین جانی آنها به صورت تعهد و تضمینی 
از سوی عربستان سعودی و برخورد مناسب و در شأن با زائرانی ایرانی است و ضروری است از 

توهین و تحقیر حجاج ایرانی از سوی عربستان سعودی پرهیز شود.

گام دوم اصلاح طلبان و اعتدالگرایان چیست؟

 تشکیل جبهه نجات ایران اسلامی
رئیس کمیته انتخابات جبهه اعتدال گرایان با اشاره به نشست اخیر شورای سیاستگذاری 
این جبهه، از تشکیل جبهه نجات ایران اسلامی به عنوان گام دوم جبهه اصلاح طلبان و 

اعتدال گرایان در انتخابات آتی خبر داد.
جمشید ایرانی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: جبهه اعتدال گرایان 
و جبهه اصلاح طلبان قصد دارند درباره این راهبرد در نشستی با حضور محمدرضا عارف 

رییس عالی شورای اصلاح طلبان بحث و گفت و گو کنند.
وی در این ارتباط به برگزاری نشست شورای سیاستگذاری جبهه اعتدال گرایان با 
محمد جواد حق شناس عضو شورای عالی اصلاح طلبان در ارتباط با پیشنهاد جبهه نجات 
ایران اسلامی در انتخابات از طرف حزب اعتماد ملی به شورای عالی اصلاح طلبان اشاره 
کرد. رئیس کمیته انتخابات جبهه اعتدال گرایان گفت: در این نشست برای خروج و برون 
رفت از فضای به وجود آمده، آقای حق شناس مطرح کرد که این پیشنهاد در چارچوب 
امتداد حماسه ۹2 و تحقق حماسه ۹4 و حضور فعال و حداکثری مردم که آقای عارف از آن 
به نام گام دوم در عرصه انتخابات پیش روی می داند، است. ایرانی یادآوری کرد: در انتخابات 
سال ۹2 ائتلافی بین اصلاح طلبان و اعتدال گرایان رخ داد و بر اساس این راهبرد تصمیم 
گرفته شد آقای عارف به نفع آقای روحانی کنار بکشد تا فضای امید و حماسه ایجاد شود. 
وی افزود: آقای عارف شعار اصلی اصلاح طلبان را در این مقطع به عنوان گام دوم مطرح 
کرد که باید به سمت این راهبرد پیش برویم. ایرانی اظهار داشت: اصلاح طلبان در تمام 
کشور از حیث تعداد نامزدها به شدت دچار محدودیت هستند و بر این اساس در نشست 
شورای عالی اصلاح طلبان با نمایندگان سراسر کشور پیشنهادی مبنی بر تشکیل یک چهار 
ضلعی را مطرح کردند که اضلاع آن را اصلاح طلبان، اعتدال گرایان، اصولگرایان معتدل با 
محوریت آقای لاریجانی و افراد متخصص و کارشناسی که با شعار رییس جمهوری و نگاه 
اصلاح طلبی همسویی و همگامی دارند، تشکیل می دهد. وی افزود: در روزهای اخیر هم 
با استقبال اغلب شخصیت هایی چون عارف، کرباسچی، مجموع اعتدال و توسعه، اعتدال 
گرایان، اصولگرایان معتدل و پیروان ولایت در این ارتباط مواجه شدیم و تلاش می کنیم در 

نخستین نشستی که با عارف خواهیم داشت این موضوع را پیگیری کنیم.

حجت الاسلام محسن رهامی: 

 فهرست رد صلاحیت شده ها 
به جهانگیری داده شده است 

 رئیس کارگروه رایزنی شورایعالی سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت: نام افراد شایسته 
ردصلاحیت شده به آقای جهانگیری داده شده تا موضوع از سوی رئیس  جمهور، شورای 

نگهبان و رهبری دنبال شود.
حجت الاسلام محسن رهامی در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایلنا، با اشاره به موضوع 
ردصلاحیت ها عنوان کرد: تاکنون در چند جلسه با مسئولان شورای نگهبان دیدار کردیم 
و حضوراً نگرانی های موجود در مورد ردصلاحیت ها را پیگیری کردم که در این دیدارها 
درخواست تجدیدنظر شورای نگهبان در برخی موارد را مطرح کرده ام. او با بیان اینکه 
تاکنون با 4 نفر از اعضای شورای نگهبان در خصوص موضوع رد صلاحیت ها دیدار کردم، 
گفت: معتقدم این پیگیری ها و ملاقات ها بی تاثیر نخواهد بود. رئیس کارگروه رایزنی و 
تعامل شورای عالی سیاست گذاری اصلاح  طلبان عنوان کرد: با کمک مسئولان استانی و 
احزاب اصلاح طلب لیستی از افرادی که علیرغم شایستگی و فقدان محکومیت رد صلاحیت 
شده اند، تهیه کردیم. او افزود: لیست افراد شایسته ردصلاحیت شده که زمینه رای آوری هم 
دارند پس از استخراج به آقای جهانگیری که مسئول پیگیری این مسئله است داده شده 
تا موضوع رد صلاحیت ها از این طریق به وسیله رئیس جمهوری، شورای نگهبان و رهبری 
دنبال شود. دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها خاطرنشان کرد: با این حال اگر لازم 
باشد از طریق کانال های مستقیم هم این لیست را به رهبری گزارش خواهیم داد، اما قرار 
بر این است که آقای جهانگیری لیست افراد ردصلاحیت شده را به رئیس جمهور بدهد و 

این فهرست از طریق آقای روحانی به اطلاع رهبری برسد.

آیت الله علوی  گرگانی: 

نباید رد صلاحیت ها را در بوق و کرنا کرد 
آیت الله علوی گرگانی گفت: اگر کسانی که لیاقت خدمت کردن ندارند، وارد مجلس 
شوند قطعا برای نظام و جامعه مشکلاتی ایجاد خواهند کرد و این امر، نگرانی رهبر انقلاب 

و دلسوزان را هم زیاد خواهد کرد. 
این مرجع تقلید در دیدار اعضای ستاد انتخابات استان قم با بیان این که »مسئولیت بسیار 
خطیری بر عهده شما گذاشته شده و آن با سرنوشت جامعه اسلامی در ارتباط است« گفت: 
اگر خدای ناکرده در این مسئولیت کوتاهی کنید فردای قیامت مسئول خواهید بود. وی بیان 
کرد: مسئولین باید با دقت همه اتفاقات را به درستی رصد کنند و طوری نظارت بر عملکرد 
نمایندگان داشته باشند تا افرادی که حقیقتا می توانند به جامعه خدمت کنند وارد مجلس 
شوند. بنابراین باید طوری عمل و نظارت کرد که افرادی که شایسته اند وارد مجلس شوند. 
آیت الله علوی گرگانی گفت: باید در همه کارها به خدا توکل کرد و مراجع و بزرگان دین هم 
اگر رهمنودی در این رابطه دارند، به خاطر دلسوزی آنها به نظام و انقلاب و مردم است و انتظار 
هم این است که این خواسته برآورده شود. این مرجع تقلید تاکید کرد: حفظ آبروی مومن 
خیلی مهم است؛ کسانی که به دلیلی رد صلاحیت شده اند، نباید این رد صلاحیت آنها را در 
بوق و کرنا کرد و موجب آبروریزی شد، چون بالاخره آنها مال همین کشورند و می خواهند 

زندگی کنند و این موضوع از موارد حق الناس است و باید رعایت شود.

محمد جواد ظریف:

 فضای ایران هراسی شکسته شد
 رییس دستگاه دیپلماسی ایران گفت: یکی از مهم ترین دستاوردهای برجام این بود که 

فضای ایران هراسی که در جامعه بین المللی علیه ایران ایجاد شده بود شکسته شد.
دکتر محمدجواد ظریف، وزیر خارجه ایران عصر شنبه در همایش فرصت های پس از 
برجام با بیان این که در فضای قبل از برجام به غلط و دروغ چهره ای که از ایران ارائه شده بود 
چهره ای به عنوان یک تهدیدکننده صلح و امنیت جهانی بود اظهار کرد: در قالب این گونه 
تصویرسازی ناهنجار، دشمنان هرگونه اقدام علیه جمهوری اسلامی را می توانستند توجیه 
کنند چنان که می دیدیم هر سال نخست وزیر رژیم صهیونیستی به آمریکا و سازمان ملل 
سفر می کرد و با دستی پر از تحریم های جدید علیه ایران بازمی گشت. وی با بیان این که 
یکی از مهم ترین دستاوردهای برجام این است که دشمنان نمی توانند با ایران هراسی هم چنان 
به اهداف سوء خود علیه ایران ادامه دهند افزود: آن چه که صهیونیست ها و متاسفانه برخی 
از کشورهای منطقه را از اجرای برجام نگران کرده است همین موضوع است. این که شما 
می بینید حکام رژیم صهیونیستی تلاش و تکاپو می کردند که برجام به نتیجه نرسد و رشوه 
می دادند در این راستا بود که می خواستند مانع از دست رفتن یک سرمایه گذاری طولانی که 
علیه ایران در طی این سال ها انجام داده بودند بشوند چرا که آن ها در این سال ها تصویری دروغ 
و خشن از ایران ارائه داده بودند و با ارائه این تصویر هرگونه اقدام علیه ایران را توجیه می کردند 
و همان طور که گفتم یکی از دستاوردهای مذاکرات هسته ای این است که این روند متوقف 
شد. رییس دستگاه دیپلماسی کشورمان ادامه داد: با برجام و اجرایی شدن آن ما توانستیم یک 
مرحله جدیدی را شروع کنیم که در ابتدا با کاهش تحریم ها و از بین رفتن تحریم ها شکل 
گرفت. این دیپلمات عالی رتبه ایران با اشاره به فرصت هایی که برجام برای کشور ایجاد کرده 
ادامه داد: دشمنان در شرایط قبل از برجام یک فضای ایران هراسی ایجاد کرده بودند، به نحوی 
که این گونه القا می کردند که اگر کسی بخواهد با ایران ارتباط برقرار کند دچار هزینه می شود و 
در واقع یک فضای هزینه مند کردن ارتباط با ایران به وجود آورده بودند؛ مثلا ما در زمینه خرید 
دارو هیچ مشکلی نداشتیم و مقامات آمریکایی به بانک ها اعلام کرده بودند که محدودیتی برای 
فروش دارو به ایران وجود ندارد و می توانند حساب ال سی برای خرید دارو و غذا برای ایران باز 
کنند ولی بانک ها این کار را انجام نمی دادند چرا که فضایی که ایجاد شده بود فضای نگرانی از 
کار کردن با ایران بود. به گزارش ایسنا، ظریف در ادامه سخنانش به تاثیر برجام و فرصت های 
ایجاد شده برای کشور اشاره کرد و گفت: اگر قبل از برجام و مذاکرات هسته ای طرف های 
مقابل این گونه بیان می کردند که فعالیت های صلح آمیز ایران غیرقانونی است اکنون با 
برجام آن ها همه به قانونی بودن فعالیت های هسته ای صلح آمیز ایران معترف هستند و 

برجام این امکان را به وجود آورده که ایران در این زمینه با دیگر کشورها همکاری کند.
او با اشاره به اتهاماتی که از سوی برخی از کشورها علیه فعالیت های هسته ای صلح آمیز 
ایران مطرح می شد از جمله نظامی بودن آن گفت: آن اتهامی که به عنوان برنامه نظامی 
هسته ای ایران مطرح می شد با یک گزارش آژانس از بین رفت و گزارش آژانس اثبات کرد 
که ایران هیچ گونه فعالیتی در این راستا نداشته و یک گرم مواد هسته ای اش به سمت 

فعالیت غیرصلح آمیز سوق داده نشده است.
ظریف گفت: چنین نتیجه گیری در بستر سیاسی قبل از برجام ناممکن بود اگرچه 

واقعیت در هر دو فضا یکی بود و ایران هیچ گونه فعالیت غیرصلح آمیز هسته ای نداشت.

یادداشت

اخبــار

رئیس بنیاد امید ایرانیان گفت: تشکل 
های صنفی باید مراقب باشند که خواسته 

های صنفی،  نمود سیاسی پیدا نکند.
به گزارش ایلنا، محمدرضا عارف در دیدار 
صنفی  تشکل های  نمایندگان  از  جمعی 
معلمان با بیان اینکه افتخار می کنم یک 
معلم هستم، گفت: اگر زمانی به این مهم 
رسیدیم که اولویت اول خانواده ها، انتخاب 
به  باشد،  فرزندانشان  برای  معلمی  شغل 
مهم ترین هدف انقلاب که همان »انقلاب 

فرهنگی« است، دست پیدا کرده ایم.
او با بیان اینکه جامعه باید به سمت تولید 
ثروت قدم بردارد، بزرگترین جفا به آموزش و 
پرورش را دولتی کردن همه امور آن دانست 
و گفت: نگاه تمرکزگرایانه غیرضروری بدون 
آن که منابعی کافی برای تحصیل آن تامین 
شود صدمات زیادی را به ساحت آموزش و 
پرورش وارد کرده است و باید تلاش شود تا 
از امکانات بخش های غیر دولتی و خیرین 
فرهنگی برای رشد و اعتلای  آموزش و 
پرورش  و رسیدن به جایگاهی که در شأن 

نظام جمهوری اسلامی باشد، استفاده کرد.
با  انقلاب فرهنگی  عضو شورای عالی 

اینکه تشکیل نظام های صنفی  بر  تاکید 
ضرورتی انکارناپذیر است، خاطرنشان کرد: 
یکی از مشکلاتی که در کشور درخصوص 
تشکل های صنفی با آن رو به رو هستیم این 
است که مطالبات صنفی سریعا به مسائل 
سیاسی و امنیتی تبدیل می شود. نباید با 
کسی که مطالبات صنفی را پیگیری و دنبال 
می کند، برخورد کرد و تشکل های صنفی 
هم باید مراقبت کنند تا خواسته های صنفی 
آنها نمود سیاسی پیدا نکند تا تاثیر باشد و 
مورد توجه و عنایت مسئولان ذی ربط قرار 
گیرد. عارف با حمایت از تشکیل تشکل های  
صنفی معلمان و با یادآوری اینکه در دولت 
اصلاحات جهت گیری ها تقویت و تثبیت 
تشکل ها، احزاب و NGO ها بود، تصریح 
 84 سال  در  کشور  مسیر  تغییر  کرد:  
برای جامعه هزینه زا شد چرا که در زمینه 
هشت  در  که  روندی  صنفی  تشکل های 
سال بعد از دولت اصلاحات طی شد، منجر 
به محدودیت فعالیت تشکل های صنفی و 

سازمان های مردم نهاد شد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: اگر معلم بخواهد با انگیزه در 

وضعیت  باید  شود  حاضر  درس  کلاس 
حتی  و  باشد  داشته  آبرومند  معیشتی 
الامکان دغدغه تامین معیشت نداشته باشد.

او در بخش دیگری از سخنان خود به 
موفقیت دولت در فرآیند برجام اشاره و آن 
را دستاوردی بزرگ برای کشور دانست و 
گفت: عده ای نمی خواهند موفقیت دولت در 
اجرایی شدن برجام مطرح شود و با ایجاد 
کردن مسائل حاشیه ای در کشور به دنبال 
کمرنگ نشان دادن موفقیت دولت در زمینه 

برجام هستند.
باید به دنبال برجام های دیگر 

در داخل کشور باشیم
دنبال  به  باید  اینکه  بیان  با  عارف 
باشیم،  کشور  داخل  در  دیگر  برجام های 
در واکنش به اظهار نگرانی اعضای جلسه 
درباره رد صلاحیت ها گفت: معیار در بررسی 
اقدام  هر  باشد.  قانون  باید  صلاحیت ها 
فراقانونی در بررسی صلاحیت ها مطمئنا 
مورد پذیرش مردم و  بزرگان نظام نخواهد 
بود. رهبر معظم انقلاب بارها در زمینه حق 
الناس در انتخابات تاکید فرمودند و تعجب 
می کنم چرا صدا و سیما و دیگر رسانه هایی 

در  می شوند  اداره  بیت المال  پول  با  که 
خصوص این فتوا سکوت می کنند و به آن 
نمی پردازند، ولی در مقابل دائما مسائل 
گذشته را برای تحریب یک جریان سیاسی 

نبش قبر می کنند.
گذاری  سیاست  عالی  شورای  رئیس 
انتخاباتی اصلاح طلبان تاکید کرد: اصلاح 
طلبان با حفظ »آرامش« خود »امیدوار« به 
تجدید نظر شورای محترم نگهبان و بازگشت 
نخبگانی که رد صلاحیت شدند یا صلاحیت 
رقابت  عرصه  به  است  نشده  احراز  آنها 
انتخاباتی هستند تا ان شاءالله مجلس آینده 
با حضور نخبگان و برجستگان مجلسی به 
واقع در راس امور باشد تا بتواند به مطالبات 
به حق مردم بزرگوارمان که اصلی ترین آن 
ایجاد »رونق اقتصادی« است،  پاسخ دهند.

فراکسیون   تشکیل   پایان  در  عارف 
تاثیرگذار  را  مجلس  در  معلمان  صنفی 
دانست  و آن را ایده ای مهم در پیگیری 
مطالبات معلمان بر شمرد و گفت: مجلس 
جایگاه  صنفی  تشکل های  به  باید  آینده 
قانونی بدهد تا سلیقه یک مسئول اجرایی 

باعث تضعیف آن ها نشود.

محمدرضا عارف:

خواسته های صنفی، نمود سیاسی پیدا نکند

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام خطاب 
به مسؤولان، صاحبان نفوذ و تصمیم گیران کشور 
تأکید کرد: عرصه انتخابات آینده می تواند موجب 
افتخار دیگری برای کشور باشد، به شرط اینکه قانون 
و اخلاق و آداب اسلامی در آن رعایت شود و در پی 
حذف یک گروه و میدان دادن به گروه دیگر نباشیم 
و تصمیم گیران باید سعی کنند، همه در عرصه 

انتخابات حضور داشته باشند.
ایلنا، آیت الله هاشمی رفسنجانی  به گزارش 
تشخیص  مجمع  جلسه  ابتدای  در  روزگذشته 
مصلحت نظام با تبریک ایام خجسته و باشکوه 
دهه ی فجر به مردم متدین و وفادار کشورمان و 
اعضای مجمع، پیروزی انقلاب اسلامی را با توجه به 
شرایط سخت آن زمان، از الطاف خداوند دانست و 

تأکید کرد: رهبری های امام )ره( به ویژه حضور یکپارچه آحاد 
مردم در انقلاب، عرصه را بر رژیم شاهنشاهی چنان تنگ کرد 
که راهی جز فرار برایش نماند و حتی در آن زمان گفته شد 
که شاه پس از مشاهده یکی از تظاهرات های بزرگ مردمی با 
هلی کوپتر، پس از احضار اعضای دولت خود، معترض شد که 
چرا به وی گزارش های غلط می دهند.  به گزارش ایلنا، رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره به حمایت های بی دریغ 
غرب، شرق و ارتجاع منطقه از رژیم سابق، گفت: خداوند مردم 
ایران را آنچنان به وظایفشان آشنا کرد که تا رژیم را ساقط 

نکردند خیابان ها را ترک نکردند و دست از مبارزه بر نداشتند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، عدم رضایت رژیم شاهنشاهی 
برای ورود امام )ره( به میهن را جدی دانست و گفت: بر اساس 

اسناد آن زمان، رژیم که می دانست پس از ورود امام، عمرش 
نیز به پایان خواهد رسید، ورود ایشان را به تعویق می انداخت.

آیت الله هاشمی رفسنجانی، ضرورت یادآوری ایام پیروزی 
انقلاب اسلامی، علل و عوامل واقعی آن را به ویژه برای جوانان 
کشور مورد تأکید قرار داد و افزود: پیروزی انقلاب اسلامی، پس 
از سپری کردن انواع و اقسام توطئه ها از جمله شورش ها، کودتا 
و جنگ که همه قدرتها اعم از شرق و غرب و ارتجاع در یک 
طرف و یک ملت تنها در طرف دیگر قرار داشتند، گفت: جنگ 
با افتخار با فرماندهی امام )ره( تمام شد و خداوند ما را از راه های 

دشوار و سخت عبور داد.
حضور  مرهون  افتخارات  این  همه  کرد:  تصریح  وی 
یک پارچه مردم است و اگر همچنان مردم را برای انقلاب حفظ 

کنیم، انقلاب و نظام آسیب نخواهد دید.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با 
استناد به آیات قرآنی، مبنی بر پرهیز از نزاع، 
اختلاف و تشتت میان امت اسلامی، گفت: 
انقلاب  دستاوردهای  و  مردم  قدردان  اگر 
نباشیم و نزاع و اختلاف را دامن بزنیم، آسیب 

خواهیم دید.
وی خطاب به مسؤولان، صاحبان نفوذ 
و تصمیم گیران کشور تأکید کرد: عرصه 
انتخابات آینده می تواند موجب افتخار دیگری 
برای کشور باشد، به شرط اینکه قانون و 
اخلاق و آداب اسلامی در آن رعایت شود و 
در پی حذف یک گروه و میدان دادن به گروه 
دیگر نباشیم و تصمیم گیران باید سعی کنند، 
همه در عرصه انتخابات حضور داشته باشند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی تأکید کرد: اگر انتخاباتی پرشور 
و با حضور همه سلایق و دلسوزان داخل خانواده انقلاب انجام 
شود، موجب افتخار دیگری برای نظام و عظمت و محبوبیت 
بیشتر رهبری خواهد بود که آینده انقلاب را نیز تضمین خواهد 

کرد، هر چند قدرت های جهانی علیه ایران توطئه کنند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی اقتدار نظام را در گرو حفظ 
وحدت مردم، تصمیم گیری های عاقلانه و منطقی و افزایش 
انگیزه های مردم برای حضور و حمایت از انقلاب و نظام دانست 
و گفت: نباید مقطعی فکر کرد و باید با درک شرایط زمانی و 
رشد اطلاعات و آگاهی های روزافزون مردم، به نحوی تصمیم 
گرفت و عمل کرد که مردم همچنان از نظام و انقلاب خویش 

حمایت کنند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

دنبال حذف یک گروه و میدان دادن به گروه دیگر نباشیم
اخبار

دبیر مجمع تشخیص مصلحت گفت: اصلاح طلبان 
2/5 برابر و اصولگرایان و مستقل ها  نیز تقریبا سه برابر 

کرسی های مجلس در این انتخابات نامزد دارند.
مجمع  دیروز  جلسه  حاشیه  در  رضایی  محسن 
تشخیص مصلحت نظام، در نشست خبری با رسانه ها و در 
پاسخ به سئوالی درباره ارزیابی وی از روند بررسی صلاحیت 
و مجلس  اسلامی  انتخابات مجلس شورای  نامزدهای 
خبرگان رهبری و عدم احراز صلاحیت چهره هایی همچون 
سیدحسن خمینی گفت: معتقدم شکایات و اعتراضات باید 
مسیر قانونی خود را طی کند. وی تاکید کرد: اگر غیر از این 
باشد، آرامش جامعه به هم می ریزد، فتنه 88 به این علت 
به وجود آمد که افراد اعتراضات را به جای مسیر قانونی، 
خیابانی کردند؛ در حالیکه شکایت و اعتراض حق افراد 
است و باید پیگیری قانونی شود. رضایی همچنین در پاسخ 
به سئوالی درباره ورود مجمع تشخیص مصلحت نظام به 
موضوع بررسی صلاحیت ها اظهار داشت: امروز در مجمع 
هیچ بحثی در رابطه با ردصلاحیت ها مطرح نشد و من نیز 

چون اطلاع دقیقی از استدلال هیات های نظارت ندارم، 
نمی توانم قضاوتی بکنم؛ باید نظر هیات های نظارت را هم 
بشنوم تا بتوانم در این رابطه قضاوت کنم. وی با بیان اینکه 
در حال حاضر به اندازه کافی از همه گروه ها در انتخابات 
حضور دارند، خاطرنشان کرد: بر اساس اطلاعاتی که به من 
داده اند، اصلاح طلبان 2/5 برابر کرسی های مجلس نامزد 
دارند و اصولگرایان تقریبا سه برابر و مستقل ها نیز تقریبا 

سه برابر کرسی های مجلس در این انتخابات نامزد دارند.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین در پاسخ 
به سئوال دیگری درباره ارزیابی وی از روند ائتلاف و وحدت 
اصولگرایان در انتخابات پیش رو گفت: من همیشه طرفدار 
وحدت بوده ام و معتقدم بدون آن نمی توان کشور را اداره 
کرد؛ حالا چه وحدت اصولگرایان باشد و چه وحدت و 
انسجام ملی. رضایی تاکید کرد: تفرقه و پافشاری بر روی 
سلیقه های مختلف، هم به اصولگرایان آسیب وارد می کند 

و هم به وحدت ملی.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه و در پاسخ 

به سئوال خبرنگاری درباره راهکار پیشنهادی وی برای 
خروج دولت از رکود، گفت: برای خروج دولت از رکود باید 

محیط کسب و کار در داخل کشور بهبود یابد.
رضایی خاطرنشان کرد: در حال حاضر رتبه ما در 
تا 130  در جهان 120  کار  و  دیده بانی کسب  جدول 
است؛ بدون اینکه بهبودی در کسب و کار ایجاد شود، 

سرمایه گذاران خارجی دل به سرمایه گذاری نخواهند داد.
وی ادامه داد: دولت باید از حالت مصرفی به تولیدی 
کشیده شود و باید تلاش کند تولید ملی رونق یابد؛ در این 
صورت درآمدهای کافی برای عملیاتی کردن این قراردادها 
به وجود می آید. دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تصریح کرد: اگر میلیاردها دلار قرارداد ببندیم و جیبمان 
خالی باشد یا 540 هزار میلیارد تومان بدهی دولت باشد، 
این قراردادها به صورت آرمانی و بر روی کاغذ باقی خواهد 
ماند؛ بنابراین باید کاری کرد که این قراردادها از حالت 
کاغذی به واقعی تبدیل شود و دولت از حالت مصرفی به 

تولیدی کشیده شود.

رییس جمهوری ایران در گفت وگوی اختصاصی با 
شبکه تلویزیونی فرانس-24، با ضمن تاکید بر موفقیت 
آمیز بودن سفر اروپایی خود، تاکید کرد که ایران چه پیش 
از توافق و چه پس از توافق هسته ای، مطرود جامعه جهانی 

نبوده است.
فرانس 24،  با حضور مجریان شبکه  این مصاحبه 
خبرنگار روزنامه لوموند و خبرنگار روزنامه فرانس کولتور در 
مدت زمان بیش از یک ساعت برگزار شد که حاوی نکات 
بسیاری در حوزه های داخلی و خارجی بود که رییس 
جمهوری کشورمان به پرسش های خبرنگاران در همه 

زمینه ها پاسخی روشن و متقن ارایه داد.
خبری  شبکه  مجری  مصاحبه،  این  ابتدای  در 
فرانس-24 ضمن خوش آمد گویی به دکتر حسن روحانی، 
گفت: چند ماه پیش از نظر بسیاری از کشورهای غربی، 
ایران مطرود جامعه بین المللی بود. آیا سفر شما به اروپا و 
توافق هایی که در این سفر به امضا رسید، به منزله بازگشت 

کامل ایران به جامعه بین المللی نیست؟ 
ایران ضمن خرسندی از سفر به  رییس جمهوری 
فرانسه پاسخ داد: باید در پاسخ شما بگویم که به نظر من 
چه پیش از توافق و چه پس از توافق، ایران هیچ وقت در 
جامعه بین المللی مطرود نبوده است. هنگامی که من در 
سال 2013 در مجمع عمومی سازمان ملل شرکت کردم، 
جهانی بدون خشونت و افراط گرایی را پیشنهاد کردم و این 
موضع گیری ایران در جریان این گردهمایی تصویب شد. 
در همان زمان، رهبران کشورهای اروپایی در دیدار با من 
از تحریم ها علیه ایران ناراحت بودند و تاکید داشتند این 

مسیر، مسیر درستی نیست. 

کریستوف ایاد روزنامه نگار لوموند نیز با اشاره به تبادل 
زندانیان میان ایران و آمریکا، از رییس جمهوری کشورمان 
پرسید، جناب آقای رییس جمهور، آیا می توان چنین 
برداشت کرد که ایران و آمریکا در حال برقراری روابط 

دیپلماتیک هستند؟ 
روحانی پاسخ داد: در طول هفتاد سال گذشته همواره 
میان ایران و آمریکا مشکلات بی شماری وجود داشته 
است. باید بگویم که حل این مشکلات در مدتی کوتاه 
دشوار است. من از روز نخست پیروزی در انتخابات ریاست 
جمهوری، اعلام کردم که می خواهیم تنش با آمریکا را 
کاهش بدهیم که البته این تنش کاهش پیدا کرده است؛ 
اما هنوز برای حل همه مشکلات و رسیدن به نتیجه نهایی 
راه درازی در پیش داریم. این مسایل پیچیده هستند و به 
محض این که مطرح می شوند، انتخابات ایران یا انتخابات 
آمریکا آغاز می شود و از این رو مجددا باید تلاش ها از 

سر گرفته شوند. 
رییس جمهوری ایران در پاسخ به لودویک پیِه تونو، 
خبرنگار روزنامه ی »فرانس کولتور« که نظر وی را درباره 
تنش دیپلماتیک میان ایران و عربستان پرسید، گفت: 
حوادثی رخ داده که از نظر ما خوشایند نبوده است. یک 
عالم بزرگ شیعه که نسبت به حاکمان عربستان سعودی 
انتقاداتی داشت، اعدام شده است که این اقدام با قوانین 
مغایرت دارد. اعدام این روحانی بسیاری از کشورهای جهان 
را غافلگیر کرد و حتی کشورهای غربی این اقدام را محکوم 
کردند. هیچ کس نمی تواند از این اقدام دفاع کند. در ایران 

نیز احساسات مردم به طور طبیعی تحریک شد. 
روحانی خاطر نشان کرد: از سویی دیگر، حادثه سفارت 

عربستان در ایران رخ داد که نه تحت اراده و نه خوشایند 
دولت بود. من به عنوان رییس جمهوری نخستین کسی 
بودم که این اقدام را محکوم کردم و از دستگاه های امنیتی 
خواستار شناسایی و دستگیری عوامل این کار شدم. اکنون 
عوامل این حرکت دستگیر شده اند و قوه قضاییه این ها 
را محاکمه خواهد کرد؛ اما عکس العمل عربستان در برابر 
این رویداد نامتناسب بود. ما خواهان افزایش تنش در 
منطقه نیستیم و مردم عربستان همسایه و برادران دینی 

ما هستند. 
موضوع سوریه یکی دیگر از پرسش های خبرنگاران 

حاضر از رییس جمهوری کشورمان بود.
وی در پاسخ به این پرسش، با تاکید بر این که راه 
حل بحران سوریه باید سیاسی باشد، افزود: فکر می کنم 
رسیدن به این راه حل سیاسی زمان بر است و خیلی 
سخت به نظر می رسد که طی چند هفته و از طریق 

برگزاری چند کنفرانس این موضوع حل بشود.
دکتر روحانی اضافه کرد: ما امیدواریم که مذاکرات در 
خصوص یافتن راه حل برای موضوع سوریه در کوتاهترین 
زمان ممکن صورت بپذیرد، البته بسیار غافل گیر کننده 
خواهد بود که مساله سوریه در مدت زمان اندک به نتیجه 
برسد، چرا که در سوریه گروه های زیادی هستند که علاوه 
بر جنگیدن با دولت این کشور، با خود نیز در حال ستیز 
هستند و این می تواند روند رسیدن به یک راه حل فوری 

را به تاخیر بیاندازد.
وی اضافه کرد: علاوه بر این، دخالت هایی نیز در این 
کشور وجود دارد که می تواند موجب تاخیر در رسیدن به 

یک راه حل سیاسی در کوتاه مدت باشد.

محسن رضایی:

پافشاری بر روی سلیقه ها به اصولگرایان آسیب وارد می کند

دکتر حسن روحانی:

ایران هیچگاه مطرود جامعه بین الملل نبوده است

عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی 
در  سیاسی  نیروهای  آرایش  به  اشاره  با 
انتخابات مجلس در شهر تهران خاطرنشان 
کرد: در فضای موجود، در حوزه انتخابی 
تهران 4 اصلاح طلب در مقابل  بیش از 200 
نفر کاندیدای اصولگرا قرار خواهد گرفت. در 
چنین شرایطی امکان رقابت مهیا نیست 
به نحوی در کل کشور  و همین شرایط 

گسترش یافته است.
محمد جواد حق شناس اصلاح طلب در 
گفت و گو با خبرنگار پایگاه اطلاع رسانی و 
خبری جماران درباره برنامه اصلاح طلبان 
برای انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی و 
پیش بینی از نتیجه اعتراض به رد صلاحیت 
ها، اظهار کرد: پیش بینی ما این است که 

قطعا درصدی از افراد تایید نشده به لیست 
تایید صلاحیت شده ها برخواهند گشت.

وی افزود: معلوم نیست چند درصد از 
افرادی که به لیست تایید شده ها اضافه می 
شوند، از اصلاح طلبان و نیروهای طرفدار 

دولت هستند.
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی 
در  سیاسی  نیروهای  آرایش  به  اشاره  با 
انتخابات مجلس در شهر تهران خاطرنشان 
کرد: در فضای موجود، در حوزه انتخابی 
تهران 4 اصلاح طلب در مقابل  بیش از 200 
نفر کاندیدای اصولگرا قرار خواهد گرفت. در 
چنین شرایطی امکان رقابت مهیا نیست 
به نحوی در کل کشور  و همین شرایط 

گسترش یافته است.

حق شناس افزود: باید به سمتی برویم 
که این روند موجب خدشه دار شدن قاعده 
انتخابات نشود. انتظار می رود دوستان و 
خواسته  به  حوزه  این  در  سازان  تصمیم 
رئیس جمهور  که در سخنان هفته قبلشان 
در این مورد مطرح شد توجه کنند. وقتی 
برای اقلیت دینی که بیش تر از 25 هزار 
نفر جمعیت ندارند قانون اساسی جایگاه قائل 
شده است. برای جمعیتی که به قول رئیس 
جمهور 10 میلیون نفر  و به نظر من بیشتر 
از این میزان  صاحب رای در کشور هستند، 
عقلی،  قعده  هیچ  با  جایگاه  نشدن  قائل 

منطقی و قانونی نمی خواند.
وی با بیان اینکه راهکار، توجه به مر 
قانون است یادآور شد: ساز و کاری که همه 

بر روی آن تاکید دارند توجه به مر قانون 
است که در فرمایشات رهبری و در سخنان 
رئیس جمهور هم به آن تاکید شد. اگر همه 
قبول کنیم که در راستای احقاق حقوق 
قانون در راستای  بر اساس آنچه  مردم و 
حقوق مردم تصریح کرده است عمل کنیم 
نه تنها هیچ کسی ضرر نخواهد کرد، بلکه 

همه سود می کنند.
افزود:  این فعال سیاسی اصلاح طلب 
قواعد و گذشته های مجلس نشان داده 
است هرگاه فیلترها تنگ تر عمل کردند و 
سختگیری ها بیشتر بوده است از کیفیت 
مجلس کاسته شده است. هرگاه ما اجازه 
داده ایم خود مردم  عمل کنند نتیجه خوب 

بوده است.

عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی :

سختگیری بیشتر، همیشه از کیفیت مجلس کاسته است

حسن شکوهی نسب



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,182,000یک مثقال طلا

965,420یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,470,000سکه بهار آزاد ی

9,495,000سکه امامی

4,790,000نیم سکه

2,590,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

نایب رییس کنفدراسیون صادرات ایران از ارائه بیمه های 
صادراتی گسترده به صادرکنندگان بعد از لغو تحریم ها خبر 

داد.
جمشید نفر  با بیان اینکه بزرگ ترین مشکل صادرکنندگان 
بحث نقل و انتقالات پول بود، گفت: بعد از اجرایی شدن برجام 
این مشکل حل می شود و از طرفی حمایت بانک توسعه 
صادرات و صندوق ضمانت صادرات از صادر کنندگان نیز از 
دیگر موضوعاتی محسوب می شود که بعد از لغو تحریم ها 

اثرات چشمگیرتری خواهد داشت.

وی افزود: با توجه به اینکه کالاهای خود را به صورت 
مدت دار می فروشیم صندوق ضمانت صادرات در زمان تحریم 
نمی توانست به موقع وجه صادر کنندگان را بپردازد ولی با 
اجرای برجام، صندوق ضمانت صادرات می تواند اصل پول را به 
ما بپردازد و پس از آن زمانی که مشتری پول را پرداخت کرد، 
آن وجه را دریافت کند.رییس اتحادیه صادرکنندگان روده 
با بیان اینکه صندوق ضمانت صادرات از این پس می تواند 
بیمه های صادراتی را به صورت گسترده ارائه دهد، اظهار کرد: 
البته ما به طور کلی مشکل ساختاری داریم که این موضوع به 

صورت مستقیم با برجام ارتباط ندارد.
عضو کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی ایران با تاکید 
بر ضرورت به روزرسانی سیستم حمل و نقلی نیز عنوان کرد: 
سرمایه گذاری های کلان در زمینه  جاده ای، ریلی، دریایی و 
به روز کردن تجهیزات مرتبط با حمل ونقل یخچالی برای 
صادرات برخی کالاهای فاسدشدنی از مهم ترین مواردی 

است که باید به آن توجه شود.
نایب رییس کنفدراسیون صادرات ایران در عین حال بیان 
کرد: مشکل اساسی  ما در حوزه صادرات روده، رکود جهانی 
است که این رکود باعث می شود میزان مصرف کاهش یابد و 

قیمت های ما نیز ریزش داشته باشد.
رییس اتحادیه صادرکنندگان روده همچنین اظهار کرد: 
البته کالای ما جزو صنایعی محسوب می شد که از لیست 
تحریم خارج بود و مشکل اصلی ما نقل و انتقالات پول بود که 

با اجرایی شدن برجام برطرف می شود.
نفر همچنین با بیان این که میزان صادرات روده حدود 100 
میلیون دلار در سال است، کشورهای هدف صادراتی در این 
حوزه را کشورهای عضو شینگن مثل آلمان، فرانسه، ایتالیا، 

اسپانیا، پرتقال، هلند به علاوه ترکیه اعلام کرد.
وی در عین حال از پتانسیل صادرات 300 میلیون دلاری 
روده در سال خبر داد و بر ضرورت کاهش سخت گیری های 

سازمان دامپزشکی برای واردات روده تاکید کرد.
با  ایران  بازرگانی  اتاق  توسعه صادرات  عضو کمیسیون 
تاکید بر اینکه باید موانعی که مانع از ورود روده خام به کشور 
می شود برداشته شود، تصریح کرد: روده خام به کشور وارد 
می شود و بعد از فرآوری، دوباره صادر می شود و اگر دولتی ها 
از ما حمایت کنند برنامه هایی داریم تا صادرات در این زمینه 

را به 300 میلیون دلار در سال افزایش دهیم. 

رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی گفت: در فضای پسابرجام افزایش 
کیفیت و کاهش قیمت دو شرط اساسی برای ورود به بازار های جهانی است، چراکه قدرت 

رقابت و حضور در این بازارها وابسته به این عوامل است.
احمد کبیری اظهار کرد: گرچه آثار تحریم های ظالمانه علیه ایران در بخش کشاورزی 
کمتر از دیگر بخش ها بود و در اوج تحریم ها بخش کشاورزی در کشور با رشد و توسعه 
همراه بوده است اما در دوران پساتحریم می توان امیدوار بود که نهاده های کشاورزی با 
کیفیت تر و تکنولوژی های روز در بخش کشاورزی قابلیت دسترسی برای ایران پیدا خواهند 

کرد.
وی افزود: بخش کشاورزی و توسعه آن بیشتر متکی به فضای مدیریت داخلی است و 
باید به گونه ای حرکت کنیم که سرمایه گذاری در بخش کشاورزی از سوی سرمایه گذاران 

داخلی و خارجی تقویت شود.
رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی با بیان این که در دوران پساتحریم 
باید به دنبال افزایش کیفیت و راندمان تولید به جای افزایش کمی تولید محصولات 
کشاورزی باشیم، ادامه داد: پساتحریم می تواند بازار های دیگری را برای محصولات کشاورزی 
به غیر از بازار داخلی باز می کند و در این راستا برای افزایش صادرات درآمدزایی و بهبود 
تراز تجاری بخش کشاورزی باید به دنبال افزایش کیفیت و استاندارد های تولید محصولات 

کشاورزی باشیم.
کبیری تاکید کرد: این که بازار های دنیا به روی محصولات کشاورزی باز شوند کافی نیست 
بلکه باید تولید داخلی به گونه ای انجام شود که از نظر کیفیت و قیمت قابلیت حضور و رقابت 

با نمونه های مشابه خود در این بازارها را داشته باشیم.
وی تصریح کرد: در بین نهاده های مورد نیاز برای بخش کشاورزی نهاده ای به نام دانش از 

اهمیت بالایی برخوردار است که نیاز داریم در بخش کشاورزی، ضریب نفوذ دانش را افزایش 
دهیم که می توان امیدوار بود از فضای پساتحریم می توان چنین استفاده و بهره ای را برد.

رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی به سفر وزیر جهاد کشاورزی به 
همراه هیات دولت به ایتالیا و فرانسه اشاره کرد و گفت: در زمینه  اخذ تکنولوژی های جدید 
می توان همکاری های ایران را با کشورهای اروپایی مانند ایتالیا و فرانسه افزایش داد، چرا که 
به عنوان مثال ایتالیایی ها در تکنولوژی ماشین آلات باغی حرف اول را می زنند؛ بنابراین در 
این راستا امیدواریم پسابرجام و فضای بین المللی ایجاد شده بتواند به نفع بخش کشاورزی 

و کشاورزان ایرانی تمام شود. 

نایب رییس کنفدراسیون صادرات ایران خبر داد؛

 ارائه بیمه های صادراتی گسترده به صادرکنندگان

رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی عنوان کرد؛

 شرایط ورود محصولات کشاورزی به بازار های جهانی

کدام طرف عقب نشینی می کند؟

دعوای بی پایان بر سر بلیت قطار
با وجود گذشت چند هفته از ابلاغ مصوبه جدید شرکت راه آهن برای افزایش 8 درصدی 
نرخ بلیت قطار، هنوز هم به نظر می رسد با توجه به وجود مخالفانی در بدنه اقتصادی دولت، 

اجرای این مصوبه با مشکلاتی جدی روبه رو خواهد بود.
 چند هفته قبل شرکت راه آهن پس از مذاکراتی طولانی مدت با انجمن صنفی 
شرکت های حمل و نقل ریلی اعلام کرد به این شرکت ها اجازه افزایش 8 درصدی قیمت 
بلیت را خواهد داد. در کنار آن بحث دیگری که می تواند در آینده بازار اهمیت بسیاری داشته 
باشد، موضوع مجوز راه آهن به شرکت ها برای ایجاد حدی از تنوع در نرخ های بلیت است. 
به شکلی که اگر شرکتی در ایام کم سفر سال نسبت به ارائه تخفیف در بلیت ها اقدام کند 

می تواند در ایام پیک سال مانند نوروز، قیمت بلیت خود را تا 20 درصد بالا ببرد.
با وجود اینکه به نظر می رسید با توجه به اظهار نظر قطعی راه آهن در این رابطه به 
عنوان اصلی ترین نهاد ناظر حاکمیتی در قیمت گذاری نرخ بلیت قطار این مصوبه بدون هیچ 
مشکلی اجرایی شود اما سازمان حمایت از حقوق تولید کننده و مصرف کنندگان در چند 
نوبت نسبت به غیر قانونی بودن این مصوبه اعتراض کرده و اعلام کرد اجازه اجرایی شدن 

این افزایش قیمت را نمی دهد.
هرچند راه آهن بارها اعلام کرده این موضوع جزو وظایف این شرکت به حساب آمده و 
حتی وزیر راه و شهرسازی نیز در چند مرحله حمایت قاطع خود از اجرایی شدن این مصوبه 
را اعلام کرده اما هنوز مشخص نیست این ناهماهنگی در سیاست افزایش قیمت بلیت قطار 
و یا متنوع سازی آن چگونه مدیریت خواهد شد. آن طور که مدیرعامل راه آهن خبر داد، 

این مصوبه از نظر آن ها قانونی بوده و اجرایش بلامانع است.
اما سازمان حمایت نیز گفته در صورت لزوم از شرکت هایی که تخلف کنند شکایت خواهد 
کرد. از این رو باید دید در روزهای آینده این اختلاف که بین دستگاه های اقتصادی دولت به 
وجود آمده آیا با عقب نشینی یکی از طرف ها به پایان می رسد و یا نیاز به تدوین یک مصوبه 

جدید درباره اختیارات مدیریت بازار بلیت قطار وجود خواهد داشت. 

عیدی امسال کارمندان چقدر است؟
در حالی میزان عیدی کارکنان دولت بر اساس قانون و درنهایت تصویب هیات وزیران 
تعیین و اعلام می شود که شواهد نشان می دهد برای سال جاری، عیدی کارکنان رقمی 

حدود 688 هزار تومان خواهد بود.
 با نزدیک شدن به روزهای پایانی سال و اتفاق های خاص این ایام، میزان عیدی و پاداش 
پایان سال کارمندان از اهمیت ویژه ای هم برای آنها و هم برای دولت برای تامین منابع آن 

که البته در بودجه سنواتی پیش بینی شده است برخوردار خواهد بود.
میزان عیدی امسال گرچه هنوز در هیات وزیران مورد بررسی قرار نگرفته و تصویب نشده 
است، اما به هر حال این رقم بر اساس فرمول خاص خود تعیین شده و با پیشنهاد سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی در نهایت در هیات دولت بررسی و نهایی می شود اما میزان عیدی 

سالانه با ضرب ضریب حقوق هر سال در میزان امتیاز عیدی پایان سال بدست می آید.
بر اساس ماده )7۵( قانون مدیریت خدمات کشوری میزان امتیاز عیدی پایان سال ۵000 
است. در عین حال که بر اساس بند )2( ابلاغیه معاون اول رییس جمهور درباره تعیین 
ضریب حقوق کارمندان و بازنشستگان برای سال 1394، ضریب حقوق شاغلین مشمول 
قانون مدیریت خدمات کشوری، کارمندان مشمول قانون نظام هماهنگ پرداخت کارکنان 
دولت و بازنشستگان موضوع بند )ج( ماده )۵0( قانون برنامه پنجم توسعه برای سال جاری 
1376 ریال تعیین شده است. بر این اساس با ضرب این دو رقم )۵000 *1376( رقمی 
حدود 688 هزار تومان محاسبه خواهد شد که مبنای عیدی امسال است. این در حالی 
است که چندی پیش هم نوبخت در این باره اشاره کرده بود که عیدی کارمندان دولت در 
سال گذشته 603 هزار تومان بود که امسال این مبلغ 687 هزار تومان است و در بودجه 
سال آینده به 7۵0 هزار تومان خواهد رسید. با این وجود، وی در رابطه با میزان عیدی 
امسال کارکنان اخیرا عنوان کرده که به زودی در این مورد در هیات وزیران تصمیم گیری 
خواهد شد. این در حالی است که میزان عیدی کارکنان دولت در سال 1390، حدود 3۵0 
هزار تومان، در سال 1391 حدود 402 هزار تومان و در سال 1392 نیز ۵03 هزار تومان 
بوده است. برای سال 1393 هم دولت برای کارکنان خود 603 هزار تومان عیدی واریز 
کرد. عیدی کارکنان عموما همراه با حقوق بهمن ماه و یا با چند روز تاخیر واریز می شود.

یک مقام مسئول در شرکت نفت با اشاره به آغاز تولید مرغوب ترین 
نفت جهان از یکی از چاه های جدید نفتی ایران در خلیج فارس، گفت: 

نفت جدید سفید رنگ و به نوعی گازوئیل طبیعی است.
ایران می خواهد حتی در صورت سقوط بیشتر قیمت جهانی طلای 
سیاه ظرفیت تولید و صادرات نفت خام خود را در دو مرحله در 

مجموع حدود یک میلیون بشکه در روز افزایش دهد.
در این بین با وجود وضعیت آشفته بازار جهانی نفت و پیشی گرفتن 
عرضه و تقاضا، ایران از برگ برنده های مختلفی به منظور تصاحب 
بازارهای از دست رفته نفتی خود در دوران پساتحریم استفاده می کند.

بر این اساس در کنار هزینه پایین تولید یک بشکه نفت در ایران در 
مقایسه با سایر کشورهای نفت خیز جهان، اخیرا با حفاری یک حلقه 
چاه جدید در یک میدان مشترک در خلیج فارس، ایران تولید مرغوب 

ترین نفت جهان را آغاز کرده است.
مهمترین ویژگی های این نفت فوق سبک که در یکی از چاه  های 
جدید میدان هنگام تولید می شود، در کنار ضریب بالای تولید بنزین 
و گازوئیل، درجه ای. پی. آی بالای آن بوده به طوری که رنگ این 
نفت بر خلاف سایر نفت خام ها که سیاه یا قهوه ای بوده، سفید است.

علاوه بر این، نفت خام جدید تولید شده در میدان هنگام دارای 
گوگرد و آب همراه نفت بسیار پایینی بوده به طوری که مسئولان 
شرکت نفت فلات قاره ایران از این نفت به عنوان مرغوب ترین نفت 

خام تولیدی در کل جهان یاد می کنند.
آغاز تولید مرغوب ترین نفت جهان در ایران

حیدر یارویسی درباره جزئیات آغاز تولید مرغوب ترین نفت خام 
جهان در صنعت نفت ایران، گفت: تولید نفت خام از میدان هنگام 
مشترک با عمان از سال 1389 به طور رسمی آغاز و در طول پنج 
سال گذشته تاکنون بیش از 3۵ میلیون بشکه نفت خام از این میدان 
مشترک در محدوده تنگه هرمز و آب های خلیج فارس استخراج شده 

است.
وی در تشریح مهمترین ویژگی های نفت استحصالی از میدان 
هنگام، اظهار داشت: بر اساس مطالعات جدید انجام گرفته کیفیت 
نفت خام تولیدی این میدان مشترک به ۵1 ای. پی. آی ارتقا یافته 
است و بنابراین نفت خام تولیدی این میدان سبک ترین نفت تولیدی 

در بین کل میادین نفتی منطقه خلیج فارس و حتی جهان به شمار 
می رود.  این مقام مسئول با بیان اینکه اخیرا با حفاری های جدید 
انجام شده حتی نفت خام سبک به رنگ »سفید« از یکی از چاه های 
میدان هنگام برداشت می شود، بیان کرد: بر خلاف نفت خام سایر 
میادین که سیاه رنگ بوده اما نفت تولیدی در میدان هنگام سفید 

و یا سبز رنگ است.
 گازوئیل دهی بالا مزیت نفت جدید سفید رنگ ایران 

وی با یادآوری اینکه هم اکنون 6 نوع نفت خام در سبد نفتی ایران 
در خلیج فارس با درجه ای. پی. ای 18 تا 36.۵ تولید و عرضه می شود، 
تصریح کرد: اما نفت میدان هنگام با درجه ای. پی. آی ۵1 سبک و 
مرغوب ترین نفت تولیدی ایران در منطقه خلیج فارس و حوزه فلات 

قاره به شمار می رود.
 یارویسی با بیان اینکه نفت تولیدی در میدان هنگام با استفاده از 
یک خط لوله زیر دریایی 16 اینچی به طول 30 کیلومتر دریایی و 
26 کیلومتر خشکی از سکو به پالایشگاه و تاسیسات جداسازی در 
جزیره قشم منتقل می شوند، تبیین کرد: علاوه بر این نفت تولیدی این 
میدان پس از انجام جداسازی و فرآورش مقدماتی از مسیر یک خط 
لوله 16 اینچی به طول 7۵ کیلومتر از جزیره قشم به پالایشگاه نفت 
بندرعباس منتقل می شود.  مدیر منطقه قشم در شرکت نفت فلات 
قاره با اعلام اینکه فرآورده های نفتی مرغوب همچون بنزین و گازوئیل 
از نفت خام تولیدی میدان هنگام با بالاترین درجه استحصال و تولید 
می شود، یادآور شد: هم اکنون حجم ذخایر نفت خام قابل برداشت 

میدان هنگام حدود 219 میلیون بشکه برآورد می شود. 
وی، حجم ذخایر گاز همراه نفت میدان هنگام را حدود 28.7 تریلیون 
فوت مکعب عنوان کرد و افزود: یکی دیگر از ویژگی های نفت مرغوب 
میدان هنگام درجه درجه ای. پی. آی بالا، پایین بودن حجم آب همراه 
نفت این میدان مشترک است.  این مقام مسئول با بیان اینکه هم اکنون 
ظرفیت تاسیسات نفتی احداث شده در جزیره قشم برای استخراج 
میدان هنگام حدود 4۵ هزار بشکه در روز است، تاکید کرد: علاوه بر 
این ظرفیتی در حال فرآورش و جداسازی روزانه 180 میلیون فوت 
مکعب گاز همراه نفت در روز در برنامه های توسعه ای قرار گرفته است. 

تاریخچه تولید نفت مرغوب در میدان هنگام
میدان مشترک هنگام در سال 197۵ میلادی با حفر یک حلقه چاه 
در خلیج فارس کشف و به دنبال آن در سال 2006 میلادی با حفر 
دومین چاه و انجام مطالعات مخزن مشخص شد، میزان نفت درجای 
این میدان بیش از 700 میلیون بشکه و گاز درجای آن حدود 2 

تریلیون فوت مکعب است. 
در همین حال، عمان چند سال زودتر از ایران و با مشارکت یک 
شرکت انگلیسی، تولید نفت خام از این میدان مشترک را با ساخت 
یک خط لوله به طول 2۵ کیلومتر از بخش مشترک میدان هنگام 
– البخاء و استفاده از تاسیسات موجود در راس الخیمه امارات را با 

ظرفیت 10 هزار بشکه نفت در روز آغاز کرد. 
با وجود تاخیر حدود یکسال ایران در آغاز برداشت از این میدان 
مشترک نفتی نسبت به طرف عمانی، اما در کوتاه ترین زمان تولید 
نفت از این میدان حتی به مرز 28 هزار بشکه در روز هم افزایش یافت. 
در همین حال سعید حافظی، مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره 
اخیرا در جمع خبرنگاران با بیان اینکه تاکنون مذاکراتی با عمان به 
منظور توسعه مشترک میدان نفتی هنگام داشته ایم، گفته است: 
تاکنون سه دور مذاکرات با طرف عمانی به منظور مشارکت به جای 
رقابت در طرح توسعه میدان نفتی هنگام انجام شده است.  علاوه بر 
این، در حال حاضر ساخت سکوی جدید طرح توسعه میدان مشترک 
نفتی هنگام در یارد سکوسازی بندرعباس در حال انجام بوده و هر یک 
از این سکوهای جدید از ظرفیت تولید و فرآورش روزانه 2۵ هزار بشکه 

نفت خام برخوردار است.

برگ برنده جدید نفتی؛

آغاز تولید مرغوب ترین نفت جهان در ایران

 کارشناس بازار کار خواستار شد

 دسترسی آسان فارغ التحصیلان
 به وام های بانکی

کارشناس بازار کار با بیان اینکه تا وقتی بانکها در خدمت بنگاهها و بازار کار نباشند 
بیکاری کاهش نمی یابد، از دولت خواست تا دریافت کمکهای فنی و وام های بانکی برای فارغ 

التحصیلان و کارآفرینان را تسهیل کند.
حمید حاج اسماعیلی افزود: وقتی آمار بیکاری در کشور افزایش می یابد نیازمندیم که 
طرح های خاصی را برای کاهش بیکاری پیشنهاد بدهیم به ویژه اکنون که تحریم ها برداشته 
و فرصتهای تازه  پیش روی اقتصاد کشور باز شده و قرار است شرایط جدیدی را تجربه کنیم.

وی ادامه داد: از آ نجا که آمار بیکاران ما در گروههای سنی متعدد از جمله زنان و جوانان 
بالا رفته است نیازمند ایجاد بسترهای بزرگ اشتغال هستیم. درست است که از ناحیه فارغ 
التحصیلان بیکار تحت فشاریم ولی اگر دولت شرایط را به گونه ای فراهم کند که خودشان 
به سمت فعالیتهای کارآفرینانه و راه اندازی تعاونی بروند و دریافت کمکهای فنی و اعتباری را 

برای آنها تسهیل کند در آن صورت اهداف توسعه اشتغال بهتر به نتیجه می رسد.
حاج اسماعیلی با اشاره به بالا رفتن نرخ عمومی بیکاری در کشور افزود: دولت باید به 
دنبال اصلاح ساختارها برود و درعین حال که معافیتهای بیمه ای و مالیاتی را برای کارگاهها، 
کارگران و کارفرماها اعمال می کند انتظار می رود که این معافیتها را برای صادرات در نظر 

بگیرد تا رونق بیشتری به بنگاهها برگردد.
وی در پایان با تاکید بر اصلاح سیاستهای پولی و مالی خاطرنشان کرد: برای آ نکه شرایط 
ثبات را در بازار اشتغال حاکم کنیم باید اصلاحات ساختاری در سیاستهای مالی و پولی به 
وجود  آوریم گره گشایی های موقتی در بازار کار مفید است ولی تا زمانی که بانکها در خدمت 

بنگاهها و بازار کار نباشند محدودیتها همچنان ادامه دارد. 

یکشنبه -یازدهم بهمن ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3928

آگهی مزایده اموال غیر منقول ) اسناد رهنی(
آگهی مزایده اصلاحی

مورخ  که   1394/10/26 مورخ   13940393001100014۵ شماره  مزایده  آگهی  پیرو 
1394/10/27 در روزنامه 19 دی چاپ و منتشر شده است بدینوسیله مبلغ مزایده 3/190/600/000 
ریال) سه میلیارد و یکصد و نود میلیون وششصد هزار ریال( اصلاح می گردد و سایر مشخصات 

مزایده به قوت خود باقی می باشد و مجددا منتشر می گردد:
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 9۵/494 فرعی از 11011 اصلی واقع در بخش یک قم 

مربوط به کلاسه 9004030011000۵62
به موجب پرونده اجرائی کلاسه بایگانی 9000602، له: موسسه قرض الحسنه مهر بسیجیان ، 
و علیه: ابراهیم بلال پور و غیره مستند  سند رهنی شماره ۵12 تنظیمی دفتر خانه اسناد رسمی 
شماره 74 قم ، ششدانگ پلاک ثبتی شماره 11011/9۵/494 اصلی به شماره ثبت 8۵648 در 
صفحه ۵06 دفتر ۵12 واقع در بخش یک قم واقع در: قم – خیابان 20 متری امام حسین)ع( خیابان 
شهید قرنی – کوچه 8 پلاک 22 متعلق به آقای ابراهیم بلال پور از طریق مزایده به فروش می رسد:

حدود و مشخصات مورد مزایده:
شمالا: بطول پنج متر درب و دیواریست به شارع شش متری

شرقا: بطول بیست متر دیوار به دیوار خانه نود و شش فرعی از یازده هزار و یازده اصلی
جنوبا: بطول پنج متر دیوار به دیوار خانه نود و دو فرعی از یازده هزار و یازده اصلی 

غربا: بطول بیست متر دیوار به دیوار باقیمانده نود و پنج فرعی از یازده هزار و یازده اصلی 
ساختمان مذکور به صورت جنوبی ساز در سه طبقه زیرزمین و همکف و اول می باشد. اسکلت به 
صورت دیوار باربر با طاق ضربی است . دارای پذیرایی، آشپزخانه، یک اتاق خواب و سرویس بهداشتی 

در طبقات می باشد. سیستم گرمایش بخاری و سیستم سرمایش کولر است.
 دارای یک واحد پارکینگ در طبقه همکف و یک تراس در طبقه اول می باشد . نمای ساختمان 

آجرنما است . شامل یک کنتور آب ، یک کنتور گاز و 2 کنتور برق می باشد.
با توجه به مشخصات فوق الذکر از نظر کارشناس رسمی دادگستری قیمت عرصه و اعیان ملک 

به شرح ذیل ارزیابی می گردد:
1- ارزش انشعابات به متراژ 100 متر مربع از قرار هر متر مربع 19/000/000 ریال جمعا 

1/900/000/000 ریال 
2- ارزش اعیان به مساحت 82 متر مربع در زیرزمین از قرار هر متر مربع ۵/000/000 ریال جمعا 

410/000/000 ریال 
3- ارزش اعیان به مساحت 82 متر مربع در همکف از قرار هر متر مربع ۵/300/000 ریال جمعا 

434/600/000 ریال
4-ارزش اعیان به مساحت 72 متر مربع در طبقه اول از قرار هرمتر مربع ۵/000/000 ریال جمعا 

396/000/000 ریال 
۵-انشعابات و حیاط سازی و سایر موارد جمعا ۵0/000/000 ریال 

ملک مذکور جمعا به مبلغ:3/190/600/000 ریال )معادل سه میلیارد و یکصد و نود میلیون و 
ششصد هزار ریال( ارزیابی و اعلام می گردد.

مزایده ملک مذکور از ساعت 9 الی 12 روز سه شنبه مورخ 1394/12/04 در اجرای ثبت قم واقع 
در خیابان ساحلی انجام می شود مزایده از مبلغ پایه 3/190/600/000 ریال) سه میلیارد و یکصد 
و نود میلیون و ششصد هزار ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته می شود حق الحراج و نیم  
عشر دولتی مازاد برمبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود در ضمن بدهی های ملک اعم از 
مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم 
شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده 
شرکت در مزایده به حساب این اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی براساس 
توافق اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز 
اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده و مازاد 

طبق مقررات وصول خواهد شد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روز خوش

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صارده از شعبه 2 عمومی حقوقی قم که در شعبه 1 اجرای احکام مدنی قم به 
شماره 1/94ج/697 ثبت گردیده له آقای مصطفی حیدری علیه آقای محمد رضا جاوری محکوم 
علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 362/۵60/000 ریال در حق محکوم لها و مبلغ 18/128/000 
ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت، محکوم له در قبال طلب خود ملک معرفی 

کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است.
اراضی مورد نظر واقع در دو کیلومتری غرب مسجد جمکران و در پلاک 370 فرعی از یک اصلی 
بخش 4 قم میباشد که مساحت آن براساس استعلام اداره محترم ثبت 117770 متر مربع است. 
آقای محمد رضا جاوری مالک صد و هفتاد و نه هزار و هشتصد و هفتاد و دو ممیز چهار دهم سهم 

مشاع از 117770۵2 سهم می باشد که معادل 1798 متر مربع است.
کروکی پلاک مورد نظر در روی عکس ماهواره ای پیاده شده و به پیوست ارائه گردیده است قیمت 
زمین مورد نظر با توجه به کاربری کشاورزی و موقعیت آن و دیگر موارد موثر متر مربعی 220000 
دویست و بیست هزار ریال برآورد گردید و قیمت سهم آقای جاوری به مساحت 1798 متر مربع 

جمعا به میزان سیصد و نود و پنج میلیون و پانصد و شصت هزار 39۵/۵60/000 ریال می باشد.
مقررگردیده مورد فوق الذکرد در تاریخ 94/12/03 ساعت 8/00 الی 8/30 صبح به آدرس قم ، 
خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق 
مزایده حضوری به فروش برسد لذا افرادی که قصد بازدید از مورد فوق الذکر را دارند می توانند در 
مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه 
مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 

دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن 
ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه دادگاه عمومی بخش جعفریه قم که در شعبه 1 اجرای احکام 
مدنی قم به شماره 1/94ج/112۵ – ثبت گردیده له آقای مهدی صالح علیه آقای محسن غفاری 
محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ /262/388/431 ریال در حق محکوم لها و مبلغ 
/13/119/421 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال طلب خود 

اتومبیل سمند معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است.
یکدستگاه اتومبیل سواری سمند – شماره انتظامی ایران 16/ 638ط86 مدل 1393 اینجانب 
علی اصغر بختیاری کارشناس رسمی دادگستری در تاریخ 94/8/27 در معیت و با راهنمایی آقای 
فیروزی وکیل خواهان به پارکینگ سینا مراجعه و از اتومبیل موصوف بازدید بعمل آورد نظریه به 

شرح زیر اعلام می گردد:
مشخصات فنی اتومبیل:

نوع سواری- سیستم هوشمند – مدل1393 رنگ سفید روغنی – نوع سوخت بنزینی – ظرفیت 
جمعا ۵ نفر – تعداد محود 2- تعداد چرخ 4- شماره موتور 124K039۵66۵ شماره شاسی 

-662172-2
وضعیت بازدید

بدنه سالم – موتور سالم آماده بکار- لاستیک ها حدود ۵0 درصد بیمه نامه رویت نشد – فاقد بیمه 
قیمت پایه جهت فروش بصورت مزایده.

باتوجه به مدل و میزان استهلاک و وضعیت فعلی بمبلغ 240/000/000 ریال معادل بیست و 
چهار میلیون تومان تعیین و اعلام می گردد.

مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 94/11/29 ساعت 8/00 الی 8/30 صبح به آدرس قم ، 
خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق 
مزایده حضوری به فروش برسد لذا افرادی که قصد بازدید از مورد فوق الذکر را دارند می توانند در 
مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه 
مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن 
ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی 
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کمترین انتظار ملتی که هندبالیست های شان با لباس ملی در 
بحرین به میدان رفتند، دست برداشتن مسئولان فدراسیون از بازی 
»کی بود، کی بود؟ من نبودم« و شفاف سازی اشتباهات مضحک رخ 

داده است.
 تیم ملی هندبال کشورمان در مسابقات قهرمانی آسیا و انتخابی جام 
جهانی 2017 فرانسه در حالی در جایگاه پنجم ایستاد که مدال برنز 
دوره گذشته این مسابقات را در کارنامه داشت و کمتر از 2 ماه قبل 
نیز در مسابقات انتخابی المپیک نایب قهرمان شد. شاید هم همین 
نایب قهرمانی در قطر را بتوان بلای جان تیم ملی هندبال در آسیا 
دانست. عنوانی که تنها ثمره آن غرور برخی از مسئولان هندبال و 

شاید بازیکنان و کادر فنی بود.
اسماعیلاجیچ اسیر لجبازی یا دنبال جوان گرایی؟

عرفان اسماعیلاجیچ در حالی در مسابقات قطر شرکت کرد که 18 
بازیکن اصلی هندبال ایران را در اختیار داشت و با دستی پر از بازیکنان 
لژیونر، با تجربه و با انگیزه برابر حریفان به میدان رفت و با خیال راحت 
ترکیب های متفاوت را به میدان می فرستاد اما در مسابقات قهرمانی 
آسیا با دلیلی نامعلوم تیم دست خوش تحولاتی اساسی شد. تغییراتی 
که بالاخره مشخص نشد با چه نیتی انجام شده است؛ جوان گرایی و یا 
میدان دادن به بازیکنان جدید و شاید هم لجبازی با بازیکنان که قبل تر 

از اردوهای تیم ملی کلید خورده بود.
عرفان پس از بازگشت از قطر ترکیب تیم خود را برای حضور در 
مسابقات قهرمانی آسیا اعلام کرد در حالی که نام 6 بازیکن حاضر 
در قطر در میان بازیکنان دیده نمی شد. این نخستین گام عرفان 
برای چیزی که جوان گرایی و البته میدان دادن به بازیکنان جدید 
عنوان می شد، بود که با واکنش های زیادی هم همراه بود و بسیاری 
از کارشناسان معتقد بودند دست بردن در ترکیب تیمی که بعد از 
مدت ها به هماهنگی رسیده، چندان درست نیست اما دست کم 
گرفتن حریفان و خوابیدن در باد غرور نایب قهرمانی و قهرمانی در 
آسیا به عنوان یک تیم کاملا آسیایی باعث شد تا گوش ها به روی 

اظهار نظرها بسته و مغرضانه اعلام شود.
بازیکن سالاری؛ آتشی که هر بار زبانه می کشد

با همه حرف و حدیث ها در خصوص لیست بازیکنان،  تیم ملی 
عازم لهستان و آلمان شد اما در شرایطی که به نظر می رسید سجاد 
استکی در اصفهان است، از همراهی تیم ملی در اردو خودداری کرد 
و در آستانه اعزام تیم به مسابقات سجاد و الله کرم استکی از حضور در 
تیم ملی عذرخواهی کردند تا در نهایت تیم ملی با 16 بازیکن راهی 
بحرین شود. اختلاف با سرمربی تیم ملی و خواست برکناری وی در 
کنار برخی از موضوعات مالی مهم ترین شایعاتی بود که در خصوص 

انصراف استکی ها مطرح شد.
ابوالحسن مهدوی پیش از اعزام تیم ملی به بحرین در مورد حضور 
الله کرم استکی در اردوهای تیم ملی هندبال گفت: الله کرم عضو باشگاه 
مون پلیه فرانسه است و بندی در قرارداد ایشان وجود دارد که اولویت را 
به باشگاه می دهد. من قرارداد ایشان را دیده ام که به او اجازه نمی دهد 

در  همه مسابقات ما شرکت کند.
وی در مورد سجاد استکی نیز گفت: من موارد متعددی را از زبان 
خود او شنیده ام که نمی دانم کدام حقیقت دارد. تیم ملی نیاز به سرباز 

دارد و نمی توان در این مورد تعلل کرد. حرف های آنها نشان می دهد 
که خیلی راغب نیستند برای تیم ملی بازی کنند. برخورد ما نیز تنها 
در این حد است که فعلا عضو تیم ملی تا مسابقات انتخابی المپیک 

)فروردین( نیستند. آنها ما را یاری نکردند.
با تصمیم برادران استکی زمزمه هایی در خصوص ادامه بازیکن 
سالاری در هندبال شدت گرفت و همین امر باعث شد تا فشارها روی 
این دوبازیکن بیشتر شود و در نهایت سجاد استکی به درخواستی که از 
سوی بازیکنان عنوان شده است، راهی بحرین شد و از 3 بازی آخر تیم 
ملی برابر امارات، عمان و کره جنوبی برای ایران به میدان رفت و البته 

نباید تاثیر این بازیکن در این دیدارها را نیز نادیده گرفت.
موضوع بازیکن سالاری در هندبال ما مربوط به امروز و دیروز نیست 
اما آنچه که انتظار جامعه هندبال از رئیس فدراسیون است، خشکاندن 
ریشه این موضوع در هندبال است، البته باید این موضوع را نیز در نظر 
داشت که  مهمترین مسئله برای ورزشکاران داشتن امنیت مالی است 
و لازم است تا فدراسیون با ایجاد بهترین شرایط در لیگ هندبال ابتدا 
نخستین نیاز بازیکنان را تامین کند تا آنها در قامت یک سرباز  تمام قد 
در اختیار تیم ملی باشند و باید رابطه ای تعاملی و دوطرفه بین بازیکن 

و فدراسیون وجود داشته باشد.
انتقاد اعضای کمیته فنی از کسی که خودشان 

انتخابش کردند!
کمیته فنی فدراسیون هندبال پس از بررسی رزومه 24 گزینه در 
نهایت عرفان اسماعیلاجیچ را برای حضور در راس کادر فنی انتخاب 
کردند اما برخی از اعضای این کمیته پس از عملکرد تیم ملی در 
مسابقات قهرمانی آسیا و همچنین ارتباط ضعیف سرمربی با بازیکنان 

به جمع منتقدان این سرمربی پیوسته اند.
کیوان صادقی، سرمربی تیم ملی جوانان نخستین فردی است که 
این انتقاد را علنی کرده و در صحبت های خود نیز اعتراف کرد که 
انتخاب عرفان اسماعیلاجیچ بر اساس رزومه این سرمربی بوده و شاید 
در این انتخاب اشتباهی صورت گرفته است و مربی رابطه انسانی خوبی 

را بازیکنان برقرار نکرده است.
باید قبول کرد تا اینجای کار در تیم ملی هندبال تاکتیک خاصی از 
سوی کادر فنی دیده نشده و به گفته بسیاری از کارشناسان کارهای 
فنی و تکنیک فردی بازیکنان در بسیاری از مواقع پیروزی های تیم 
ملی را رقم زده است اما نباید فراموش کرد که حضور بدنساز صرب 

در این تیم بازیکنان را از نظر بدنی در بالاترین سطح ممکن قرار داد.
اشتباه مضحک بخش بین الملل و بلایی که واژه »احتمال« 

سر هندبال آورد
تیم ملی هندبال کشورمان در مسابقات هندبال قهرمانی آسیا در 
نخستین گام برابر عربستان به میدان رفت اما با ارائه یک بازی غیر قابل 
قبول و بدون تاکتیک برابر این تیم شکست خورد اما بازی ناامید کننده 
ایران برابر لبنانی که نخستین حضورش در این مسابقات را تجربه 
می کرد بیش از همه مورد انتقاد قرار گرفت و نشان داد بر خلاف 
آنچه پیش از این از سوی مسئولان فدراسیون اعلام شده بود، مسیر 
موفقیت در این تورنمنت چندان هموار نیست و حتی برای صعود از 
مرحله گروهی هم روزنه های امید کمرنگ است. در ادامه نیز شکست 
برابر بحرین  و مصدومیت پی در پی بازیکنان کار ایران برای رسیدن 
به جایگاه اول تا چهارم آسیا را تمام کرد و همه برای کسب سهمیه 
جام جهانی دست به دعا شدند اما حضور ایران در جام جهانی هم با 

اما و اگر همراه شد چون طی نامه ای که در جریان مسابقات در اختیار 
تیم ها قرار گرفت، سهمیه آسیا 4 تیم به علاوه تیم قطر عنوان شد.

رئیس فدراسیون هندبال در این خصوص در یک برنامه تلویزیونی 
گفت: مستنداتی داریم که نشان می دهد حدود 6 ماه قبل کنفدراسیون 
هندبال آسیا اعلام کرده است که سهمیه آسیا 1+4 است اما بعد از 
یک ماه در سایت برگزاری مسابقات جام جهانی مطلبی منتشر شد که 
نشان می دهد شرایط حضور 23 تیم و سهمیه قاره ها کاملا مشخص 
است و تیم بیست و چهارم از میان برنده دیدار تیم چهارم آفریقا، تیم 
چهارم آمریکا، تیم پنجم آسیا و تیم برتر اقیانوسیه انتخاب خواهد شد 
اما بعد از دو ماه هم از فدراسیون جهانی نامه آمد که »به احتمال زیاد« 

۵ تیم را به آسیا خواهیم داد.
وی در ادامه افزود: یک ربع قبل از بازی ایران و بحرین در مسابقات 
قهرمانی آسیا نامه ای به من دادند که خبر سایت جام جهانی را تائید 
می کرد. حسن مصطفی، رئیس فدراسیون جهانی در بحرین حضور 
داشت و بازی ما را با کره جنوبی دید و چهارشنبه قول داد این موضوع 
را بررسی کنند اما آنچه مسلم است رفتن به جام جهانی به صوت 

مستقیم و یا پلی آف امکان پذیر است.
رئیس فدراسیون هندبال معتقد است که از مطلب منتشر شده در 
سایت فدراسیون برگزاری مسابقات اطلاع داشته اند اما جای سوال 
دارد که چرا مسئولان بین المللی این فدراسیون از کنار این موضوع 
بی تفاوت عبور کرده اند و تنها به نامه کنفدراسیون هندبال اسیا که از 

لفظ »احتمال« از آن استفاده شده است، اکتفا کرده اند.
اساسا مهدوی به عنوان رئیس فدراسیون هندبال، مسئول همه 
اتفاقات و نتایج ریز و درشت فدراسیون تحت اختیارش است اما در 
کنار این موضوع باید توجه داشت، این پیش پا افتاده ترین وظیفه 
بخش بین الملل فدراسیون هندبال که برخلاف فدراسیون های دیگر 
تا سطح نایب رئیسی هم ارتقا یافته )!( بوده که آیین نامه مسابقات را 
مطالعه، ارتباطات لازم را با مراجع بین المللی برقرار کند و اطلاعات لازم 
را در اختیار سایر ارکان فدراسیون قرار دهد.به علاوه باید به یاد داشت 
که داود توکلی که در فدراسیون هندبال ایران سمت نایب رئیس امور 
بین الملل را بر عهده دارد، مسئول کمیته داوران آسیا و مسئول تدوین 
مقررات و آیین نامه های کنفدراسیون هندبال آسیا نیز است و برخی 
معتقدند که مطرح شدن موضوع پنج سهمیه آسیا از همان ابتدا از 
طرف وی و بدون استدلال و تائید فدراسیون جهانی مطرح شده و 
همین موضوع فدراسیون آسیا را نیز به اشتباه انداخته است. این در 
حالی است که بسیاری حتی وجود نامه کنفدراسیون آسیا مبنی بر 
تخصیص پنج سهمیه آسیا را نیز بعید می دانند و این اشتباه را صرفا به 
بخش بین الملل فدراسیون نسبت می دهند. در این بین لازم است اگر 
فدراسیون در این خصوص سندی دارد آن را منتشر کند تا حداقل به 

شائبه ها در خصوص صحت این نامه پاسخ داده شود.
در هر حال این اشتباه مضحک رخ داده و هندبال کشور را در بحران 
قرار داده است. در این بین کمترین کاری که از مسئولان والامقام 
فدراسیون برمی آید دست برداشتن از بازی »کی بود، کی بود؟ من 
نبودم« و شفاف سازی موضوع است. در هر حال شنیدن عذرخواهی 
مسئولان فدراسیون حداقل حق اهالی و علاقمندان این رشته و ملت 

ایران است که نمایندگانش با لباس ملی در بحرین به میدان رفتند.

هندبال در بحران؛ 

قابل توجه مایلی کهن و قلعه نویی؛فدراسیون سرگرم بازی کی بود، کی  بود؟ من نبودم!

 عراق »جنگ زده« به المپیک رفت!
تیم فوتبال امید عراق درحالی به المپیک راه یافت که حدود یکسال پیش باخت تیم 
ملی ایران به این تیم در جام ملت های آسیا طعنه ها و کنایه های مربیانی چون قلعه نویی و 

مایلی کهن را در پی داشت.
 باخت تیم ملی فوتبال ایران مقابل عراق در مسابقات جام ملتهای آسیا در استرالیا و 
حذف از این مسابقات در اوایل سال 201۵ بود که واکنش های زیادی در پی داشت. عده ای 
با تمجید از عملکرد شاگردان کارلوس کی روش این تیم را با وجود حذف، شایسته قهرمانی 

می دانستند .
عده ای از منتقدان هم چشم بسته و بدون ارزیابی دقیق از شرایط موجود، نتیجه تیم ملی 
برابر عراق را زیر سئوال بردند و با مطرح کردن جملات مختلف، سعی در »فاجعه آمیز« نشان 
دادن باخت برابر این تیم داشتند. منتقدانی مثل محمد مایلی کهن و امیر قلعه نویی با به کار 
بردن صفات مختلف درباره وضعیت عراق مستقیم سراغ کارلوس کی روش رفتند و حتی از 
برنامه هایی که در صدا و سیما برای بررسی عملکرد تیم ملی پخش می شد با عنوان »شو« 

در حمایت از کی روش یاد کردند.
امیر قلعه نویی با بیان اینکه عراق کشوری است که حتی لیگ ندارد، گفته بود: »آنها 
برنامه ریزی می کنند که اگر فلان اتفاق افتاد چه کار کنیم و یا اگر اتفاق دیگری رخ دهد چه 
برنامه ای داشته باشیم. پرهزینه ترین تیم ملی فوتبال تاریخ ایران برابر ضعیف ترین عراق تاریخ 
باخت. اگر کی روش مربی بزرگی است چرا این نظرسنجی ها را انجام می دهید و یا به فلان 

بازیکن می گویند مصاحبه کن و بگو کی روش بماند؟«
محمد مایلی کهن هم با به کار بردن صفت »جنگ زده« برای کشور عراق، به انتقاد از نتیجه 
دیدار بازی تیم ملی با عراق در جام ملتها پرداخت. البته آن تیم ملی عراق حتی بعد از برد 
مقابل ایران به جایی نرسید و در نهایت مسابقات خود را در مرحله نیمه نهایی و رده بندی 

واگذار کرد و به عنوان چهارم قناعت کرد.
یکسال بعد از حذف تیم ملی در جام ملت ها، گویا این بار نوبت محمد مایلی کهن و دیگر 
منتقدان بود که تقاص انتقادات خود را به شکل دیگری پس بدهند. محمد مایلی کهن که 
در سمت مدیر فنی تیم امید به همراه این تیم در مسابقات قهرمانی آسیا و انتخابی المپیک 
حضور یافته بود، در نهایت با شکست مقابل ژاپن در مرحله یک چهارم نهایی از این مسابقات 
حذف شد و نکته عجیب اینکه از زمانی که به ایران بازگشته، هر روز صحبت های تکراری را 

در توجیه حذف تیم امید مطرح می کند.
در هیاهوی محمد مایلی کهن و پاسخ های بی پایان او به منتقدان، این تیم فوتبال امید 
عراق بود که جمعه شب با پیروزی برابر قطر در دیدار رده بندی مسابقات قهرمانی آسیا، 
سهمیه المپیک را کسب کرد و توانست جواز حضور در این رقابت ها را به دست بیاورد. جالب 
اینجاست که عراق - که به زعم منتقدان جنگ زده بود و لیگ نداشت- با پیروزی مقابل تیم 
قطر توانست به المپیک صعود کند؛ همان تیمی که توانسته بود ایران را در مرحله گروهی 

شکست بدهد.

گردش مصائب پیرامون سرمربی پرسپولیس؛

برانکو در پرسپولیس پیر شد!
ایوانکوویچ از زمانی که سرمربی پرسپولیس شده اتفاقات عجیب و تلخ زیادی را تجربه 
کرده است، از بغل گرفتن یک فرزند یتیم شده در میان ده ها هزار عزادار بگیرید تا برسید 

به بی سنگربان شدن تیمش!
آیا اگر سال گذشته بود و دوباره پرسپولیسی ها دنبال برانکو می رفتند تا در ترکیه با او 
قرارداد امضا کنند، او باز هم این قرارداد را امضا می کرد؟  پاسخ را قطعا فقط خود برانکو 
می داند و ممکن است خود او هم در این زمینه به جمع بندی نرسیده باشد چرا که رشد 
برانکو در ایران فوق العاده بوده است اما در کنار این رشد که می تواند حتی دوباره به تیم ملی 
ایران ختم شود، برانکو در ایران مصائب زیادی هم داشته است، مصائبی که بخشی از آن 
از بدشانسی او بوده است.صرف نظر از روزهای ابتدایی که پرسپولیس با قدرت فراوان مدام 
شکست می خورد و این فشار زیادی به برانکو وارد کرده بود باید دقت کرد که وی شوک 
عظیمی را در مواجهه با فوت ناگهانی کاپیتان تیمش  تجربه کرد. وقتی دختر هادی به 
آغوش او رفت برانکو کم مانده بود به سبک برخی از ایرانی ها بنشیند و فریاد بزند و خاک بر 
سر خودش بریزد.او عزاداری را تجربه کرد که در عمرش ندیده بود، در استادیوم آزادی تازه 
شرایط خوب بود، برانکو قبل از اینکه خودش بفهمد چه اتفاقی رخ داده، خودش و تیمش 
را در بابل دید زادگاه هادی نوروزی.  سبک عزاداری آنها و خیل جمعیتی که کل استان را 
تحت تاثیر قرارداده بود برانکو را فلج کرد، این پرفسور درون گرای یخی از آن دست آدم ها 
بود که مثل برخی دیگر از اروپایی ها مثل ساعت کار می کرد و احساساتش را کنترل. این بار 
هم البته احساساتش را کنترل کرد اما از درون  انفجار بمب اتمی را تجربه کرد وقتی گریه و 

شیون هزاران نفر پیرامون خود را دید.
برانکو از آن حادثه به عنوان تلخ ترین حادثه عمر خود نام برد و واقعا نمی دانست باید با 
این اتفاق چه کند به ویژه آنکه فرهنگ ایرانی را هم در این ایام نمی شناخت.  برانکو پس از 
آن واقعه  تصویر هادی نوروزی را در ذهن بازیکنانش دید و از نظر روانی تیمش را جنگجوتر  
یافت چرا که تازه بازیکنان پرسپولیس جایگاه اجتماعی و مسئولیت خود را در مواجهه با آن 
همه هوادار پیدا کردند.با این وجود انگار برخی دیگر همچنان جایگاه خود را پیدا نکردند تا 
دومین شوک بر پیکر برانکو وارد شود. او که بارها مقابل منتقدان دروازه بان همیشه محرومش 
ایستاده و از مکانی حمایت کرده بود، یک باره او را در بازداشت و زندان دید، بعد هم درست 
یا غلط شنید که دیگر نمی تواند از او استفاده کند، بدشانسی او زمانی بیشتر به چشم آمد که 
تنها چند ساعت قبل از خبر بازداشت سوشا ایمان صادقی دروازه بان دومش را هم جدا شده 
دیده بود.ایوانکوویچ امسال همه چیز در پرسپولیس تجربه کرد، عزاداری  و شوک وحشتناک، 
خالی شدن دروازه اش از دروازه بان در عرض سه ساعت، قرار گرفتن در حضیض و صعود به 
اوج محبوبیت.  او پیش از فصل حتی یک تحصن کوچک به خاطر رد کردن جلال حسینی 
و محمد نوری و ... علیه خودش دید، او آلودگی هوای تهران را ناباورانه به چشم دید، او همه 
چیز دید حتی کسانی را دید که در خود هیات مدیره پرسپولیس علیه او بودند، رمضان دید، 
افطاری داد. اردوی تیمش را به دلیل مسائل غیر ورزشی کنسل شده دید و حتی روزهایی را 
دید که برای تمرین در ورزشگاه شماره دو آزادی پیشنهاد کردند که روزهای زوج پرسپولیس 
تمرین کند، روزهای فرد استقلال!برانکو اینجا در پرسپولیس پیر شد، او چیزهایی دید که 
فکرش را نمی کرد در یک سال  آنها را با هم ببیند، هر چه هست او کار نیمه تمامی در 

پرسپولیس دارد اما باید دید این کار را به اتمام می رساند یا نه!

از تظاهر تا واقعیت؛

سرمربی تیم ملی وزنه برداری 
چقدر قدرت عمل دارد؟

سرمربی تیم ملی وزنه برداری در حالی به صراحت از داشتن قدرت عمل صحبت می کند 
که خیلی از اتفاقات چیز دیگری را نشان می دهند.

 قدرت عمل و اختیار تام داشتن خواسته هر مربی است که قرار است هدایت تیمی را به 
عهده بگیرد زیرا در نهایت می داند بر اساس نتیجه ای که می گیرد او می ماند و سیل انتقادات 
یا تحسین ها. اما وزنه برداری داستان جالبی دارد. بارها اتفاقات مختلفی که در اردو ها یا 
مسابقات افتاد این شائبه را به وجود آورد که سرمربی تیم ملی چقدر از قدرت عمل یا اقتدار 
برخوردار است. البته خود سرمربی تیم ملی در حالی به صراحت از داشتن اقتدار صحبت 

کرده که برخی اتفاقات خلاف این مسئله را نشان می دهد.
زمانی که اردوی تیم ملی از تهران خارج شده و در شهرستان ها برگزار می شد، سرمربی 
تیم ملی یکی از وزنه برداران را به خانه فرستاد، اما فدراسیون دوباره او را به اردو برگرداند. 
ماجرای جالب تر در مسابقات قهرمانی آسیا رخ داد وقتی یک وزنه بردار در رکوردگیری تیم 
ملی که در چالوس برگزار شد، عملکرد ضعیفی از خود نشان داد و پس از آن اعلام شد از 
اردو خط خورده اما در نهایت به عنوان یکی از وزنه برداران اعزامی در ترکیب تیم ملی قرار 

گرفت که البته در مسابقات قهرمانی آسیا نتوانست مقامی بهتر از ششمی را بدست آورد.
در مسابقات جهانی آمریکا نیز وقتی رکوردهای وردی اعلام شد، برخی وزنه برداران نسبت 
به رکوردهای ورودی شان و اینکه باید در گروه B وزنه بزنند اعتراض کردند. تمام این موارد 

به طور واضح گویای میزان اقتدار و قدرت عمل سرمربی تیم ملی است.
بعد از این اتفاقات نیز بحث لغو شدن اردوهای تیم ملی به وجود آمد اما این تعطیلی آن هم 
در فاصله زمانی چند ماهه تا المپیک چقدر با اختیار و تصمیم سرمربی بوده و سرمربی تیم 
ملی در کجای این تصمیم گیری ها قرار داشت؟ این در حالی است که در رسانه های خارجی 
و فضای مجازی می بینیم حریفان وزنه برداران ایران به چه صورت دارند برای المپیک آماده 
می شوند.زمانی که سرمربی فعلی تیم ملی هدایت رده های پایه را بر عهده داشت، شرایط و 
امکانات کمتر از الان بود اما با این حال به هیچ عنوان راضی به تعطیل شدن اردوها نمی شد اما 
اکنون که بحث بزرگسالا ن مهمتر است به ویژه در آستانه المپیک که حتی یک روز هم نباید 

از دست داد، به نظر نمی رسد سرمربی تیم ملی تعطیل شدن اردوها را ترجیح داده باشد؟
در حال حاضر نیز بحث کیانوش رستمی مطرح است؛ اصلی ترین شانس کسب مدال 
المپک برای وزنه برداری. هر چند که رستمی یک وزنه بردار کاملا حرفه ای است اما در حالی 
که باید از هر لحاظ مراقب این وزنه بردار بود و به او رسیدگی کرد تا بدون مشکل و با آمادگی 
کامل به المپیک برود، اکنون او حدود ۵00 کیلومتر دورتر از تیم ملی در شهر خود در حال 
تمرین است و در واقع سرمربی تیم ملی نظارتی بر عملکرد اصلی ترین شانس وزنه برداری 
ایران ندارد. این در حالی است که در هیچ رشته ای سابقه ندارد یک ورزشکار مدعی کسب 
مدال در المپیک زیر نظر سرمربی تمرین نکند.اگر این وزنه بردار در حین تمرین آسیب ببیند، 
پزشکی بالای سر او هست تا اقدامات اولیه را انجام دهد؟ اگر اتفاقی برای رستمی بیفتد باز هم 
قبول می کنید که کادر فنی هم در این تصمیم نقش داشته است؟ یا در آن لحظه انگشت 
اتهامات به سمت وزنه بردار می رود که خودسرانه تصمیم گرفته است؟کسب موفقیت در 
المپیک خواسته همه است و انتقادات در جهت رفع معایب است. قطعا هیچ کسی به دنبال 
تخریب نیست. در نهایت هم هر نتیجه ای در المپیک رقم بخورد، فدراسیون و سرمربی تیم 

ملی باید پاسخگو باشند.

سرپرست تیم فوتبال جوانان صبای قم:

زمین گل آلود اجازه بازی مطلوب را 
به صبا نداد

اصغر زرگر اظهار کرد: به دلیل وضعیت نامناسب آب و هوا در شهر فریدون کنار، یک بار 
از سوی فدراسیون فوتبال این بازی برای مدت 24 ساعت به تعویق افتاده بود و به نظر 

من باز هم لازم بود که زمان آن تغییر کند چون اصلا زمین مسابقه شرایط بازی نداشت.
 وی اضافه کرد: وقتی وارد زمین مسابقه شدیم واقعا به جای چمن چیزی جز آب و گل 
وجود نداشت و بازیکنان در شرایط سختی بازی کردند، از ناظر بازی هم خواستیم فکری به 

حال این وضعیت کند اما آنها بازی را آغاز کردند و کاری انجام نشد.
 سرپرست تیم فوتبال جوانان صبای قم افزود: بیشترین نگرانی  من به خاطر سلامتی 
بازیکنان بود زیرا وقتی به استراحت بین دو نیمه آمدند واقعا لباس آنها به دلیل اینکه خیس 
شده بود وزن زیادی داشت و از داور و ناظر بازی خواستیم که لباس ها را تعویض کنیم اما 

این اجازه را ندادند. 
وی تصریح کرد: به دلیل اینکه پیراهن دوم تیم صبای قم رنگ آبی داشت و با پیراهن 
بازیکنان تیم حریف هم رنگ بود، این اجازه صادر نشد و در نیمه دوم نیز بازیکنان صبا با 

پیراهن های خیس وارد میدان شدند و در نهایت بازی با برتری میزبان تمام شد. 
زرگر بیان کرد: تیم ما در سه هفته متوالی مسابقات فصل جاری لیگ دسته اول فوتبال 
جوانان باشگاه های کشور موفق به شکست حریفان خود شده بود و بعد از استراحت در هفته 
چهارم، در مسابقه هفته پنجم این بازی ها نخستین باخت این دوره از مسابقات را پذیرا شد؛ 

باختی که به نظر من مستحق آن نبودیم.
 وی خاطرنشان کرد: تیم ما بعد از تعطیلات حدود یک ماه بار دیگر وارد رقابت مدعیان 
صعود به لیگ برتر فوتبال جوانان باشگاه های کشور شد و برابر دانش فریدون کنار صف آرایی 
کرد، در حالی که ابتدا از حریف خود پیش  افتادیم اما در نهایت نتیجه به نفع حریف رقم 

خورد. 
زرگر افزود: صبای قم با هدف استمرار روند موفق نتیجه گیری خود در راه صعود به 
رقابت های لیگ برتر فوتبال جوانان باشگاه های کشور در دقیقه 2۵ نیمه نخست مصاف 
با تیم دانش فریدون کنار انجام به گل برتری رسید و در حالی که منتظر سوت پایان این 
نیمه بود در وقت های تلف شده گل تساوی را پذیرفت تا دو تیم با مساوی یک بر یک به 

استراحت بین دو نیمه بروند. 
وی عنوان کرد: فوتبالیست های جوان صبای قم که در هفته چهارم به دلیل برخورد با 
قرعه استراحت به میدان نرفته   بودند، در نیمه دوم در حالی که که هوا فوق العاده سرد بود 
و بازی را برای هر دو تیم با مشکلات زیادی مواجه کرده بود نتوانستند دروازه حریف را باز 

کنند و گل دوم را پذیرفتند.
 سرپرست تیم فوتبال جوانان صبای قم اضافه کرد: تیم فوتبال جوان صبای قم صدرنشین 
گروه چهارم مقدماتی فصل جاری لیگ دسته اول فوتبال جوانان باشگاه های کشور است و 
در تلاش برای حفظ جایگاه خود در راه صعود به لیگ برتر این رده سنی قطعا به این نتیجه 

نگاه نمی کند و مصصم تر از قبل به سایر بازی ها فکر خواهد کرد.

سرمربی تیم بسکتبال با ویلچر ایثار ماهان تندیس قم مطرح کرد؛

آماده حضور پرقدرت
 در مراحل پایانی لیگ برترهستیم

عباس خاکی اظهار کرد: طبق برنامه  انجمن بسکتبال با ویلچر فدراسیون ورزش های 
جانبازان و معلولین تیم ما باید روزهای نهم و بیست و سوم بهمن ماه در دو دیدار مرحله 

پلی آف لیگ برتر به مصاف تیم هیئت زنجان برود.
 وی ادامه داد: مسئولین دو تیم توافق کرده اند که هر دو بازی رفت و برگشت ایثار 
ماهان تندیس قم و هیئت زنجان vh در یک روز یعنی بیست و سوم بهمن ماه به میزبانی 
قم انجام بدهند تا تکلیف تیم برتر برای صعود به مرحله نهایی این فصل از مسابقات 

مشخص شود. 
سرمربی تیم بسکتبال با ویلچر ایثار ماهان تندیس قم عنوان کرد: ما صد در صد مدعی 
صعود به مرحله نهایی بازی های این فصل لیگ برتر به شمار می رویم و در هر دو مرحله باقی 

مانده از لیگ برتر امسال، آماده ارائه بهترین نمایش خود مقابل رقبا هستیم. 
وی یادآور شد: تیم هیئت زنجان برای ما رقیب قابل احترامی است اما ایثار ماهان تندیس 
قم در این مرحله مدعی کسب پیروزی در هر دو مسابقه و صعود مقتدرانه به مرحله نهایی 

است تا همچون سال گذشته تمام توان خود را برای کسب مقام قهرمانی به کار بگیرد.
 خاکی تاکید کرد: تمام دیدارهای مرحله مقدماتی برای ما حکم تدارک مناسب 
برای تقویت آمادگی تیم ایثار ماهان تندیس قم را داشت، من یقین دارم که تیم ما در 
مراحل پلی آف و نهایی با انسجام و هماهنگی بیشتری مقابل تیم های رقیب قرار گرفته و 

شکست ناپذیر خواهد بود. 
وی یادآور شد: تمام تیم هایی که در مرحله پلی آف حضور دارند مدعی هستند اما یقینا 
تیم هایی که به مرحله نهایی می رسند توان قهرمانی دارند و ما با انگیزه تکرار قهرمانی دوره 
قبل گام به میدان رقابت با حریفان خواهیم گذاشت و تمام تمهیدات را برای ارائه بهترین 

بازی  خواهیم اندیشید.
 سرمربی تیم بسکتبال با ویلچر ایثار ماهان تندیس قم افزود: با توجه به توافقی که با تیم 
هیئت زنجان برای انجام بازی های رفت و برگشت پلی آف در قم داشته ایم از تیم شهرداری 

اراک دعوت کردیم تا در قم حضور یافته و یک بازی تدارکاتی با این تیم داشته باشیم.
گفتنی است: در مرحله پلی آف رقابت های لیگ برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور 
ایثار ماهان تندیس قم روز بیست و سوم بهمن ماه در قم و در قالب دو دیدار رفت و برگشت 
پذیرای تیم هیئت زنجان خواهد بود و تیم شهرداری اراک نیز به ترتیب 16 و 30 بهمن ماه 

در اراک و اصفهان با تیم پیام مخابرات اصفهان دیدار می کند.

رئیس فدراسیون کشتی و سرمربی تیم ملی کشتی آزاد تاکید کرد مرحله نهایی مسابقات 
انتخابی, ملی پوشان المپیکی را مشخص خواهد کرد.

رسول خادم این روزها پرتلاش تر از همیشه در فضای کشتی کشور فعالیت می کند. او به 
عنوان رئیس فدراسیون کشتی به گفته خودش 80 درصد زمانش را صرف تامین منابع مالی  
می کند و در این بین به عنوان سرمربی تیم ملی کشتی آزاد اردوهای آمادگی این تیم را زیر 
نظر گرفته است. بدین ترتیب هر چه به المپیک نزدیک تر شویم فشار کار او بالاتر می رود و 

حساسیت ها بیشتر می شود. 
رئیس فدراسیون کشتی و سرمربی تیم ملی کشتی آزاد به اظهار نظر در مورد آخرین 

وضعیت کشتی کشور پرداخت. با ما همراه باشید.
 تمرینات آزادکاران چطور پیش می رود؟

 آزادکاران طبق برنامه، مرحله هفتم اردوی مقدماتی  را پشت سر می گذراند. برنامه ریزی 
به صورتی انجام شده تا جمعی از کشتی گیران موفق در رقابت های بین المللی "جهان پهلوان 
تختی" به عنوان مرحله اول انتخابی تیم ملی، ضمن این که در مسابقات بین المللی مختلف  
شرکت می کنند و ارزیابی می شوند، ترکیبی از ایشان که اکثرا نفرات مجاز به حضور در مرحله 

نهایی انتخابی تیم ملی  خواهند بود، برای هدف اصلی که همان المپیک است, آماده شوند. 
در فاصله 7 ماه تا المپیک فضا را المپیکی می بینید؟

 ما تلاش می کنیم تا در حد توان خود فضا را به سمت این رویداد سیاسی و ورزشی بزرگ 
و جهانی  ببریم. کشتی گیران و مربیان به ذوق کسب افتخاری  ملی و ماندگار در هر دو رشته 
از جان مایه می گذراند. ما هدف بزرگ و مقدسی را  پیش رو داریم. فرصتی برای توجه به 
بی توجهی ها نیست. چاره ای نیست. بزرگترین پشتوانه ما محبت مردم است  و لطف خدا. 
موضوع المپیک فراتر از حوزه مدیریت ورزش در کشورهاست. یک مسئله ملی است. امیدوار 
نیستم در زمان کوتاه باقی مانده تا المپیک، چنین نگرشی در سیاسیون در کشور به وجود آید.  

باید دست خود را بر زانوی خود بگذاریم.
 هدف کشتی آزاد و فرنگی از شرکت در تورنمنت های پیش رو چیست؟ 

تورنمنت های تدارکاتی بخشی از برنامه های فنی کادرهای  فنی در راه المپیک است و قطعا 
کادرهای فنی از هر مسابقه خارجی، هدف مشخصی را در راستای آماده سازی تیم دنبال 

می کنند . 
چقدر امیدوار هستید که در مسابقات انتخابی کمیل قاسمی سهمیه آخر را به 

دست آورد؟
 به هر حال کار کمیل قاسمی و یا هر کشتی گیر سنگین وزن دیگری که از ایران در 
رقابت های گزینشی در قزاقستان شرکت کند،  آسان نیست و چند کشتی گیر مدعی در این 

رقابت ها هستند.  امیدوارم  که بتوانند  کار خود را  در این مسابقات به خوبی دنبال کنند. 
کسب 3 سهمیه آخر کشتی فرنگی به نظر سخت می رسد؟

 سه وزن باقی مانده در فرنگی اوزانی هستند که کشتی گیران آسیایی مدعی بسیاری دارد. 
محمد بنا و همکارانش در این مدت برای رسیدن به این هدف برنامه های خود را به شکلی  
مناسب دنبال کرده اند و قطعا کشتی گیران هم با تمام وجود برای رسیدن به این هدف تلاش 
می کنند و امیدوارم این تلاش ها در قزاقستان به نتیجه خوبی منجر شود، هر چند دو مسابقه 

گزینشی دیگر در مغولستان و ترکیه نیز در هر دو رشته آزاد و فرنگی پیش رو داریم.
 مشکلات مالی فدراسیون تمرکز فنی شما را بر هم نمی زند؟

 80 درصد زمان فعالیت من در بخش تامین منابع مالی مورد نیازفعالیت های  فدراسیون 
سپری می شود. گمان می کنم پاسخ شما را داده باشم. 

در سبک وزن برای بعد از المپیک در کشتی آزاد فکری دارید؟
 تمرینات مشترک آزادکاران جوان و بزرگسال مدت هاست در حال برگزاری است و قطعا 

در آینده جانشینی شایسته برای قهرمان بزرگ مان "حسن  رحیمی" می توانیم داشته باشیم.
 آیا برخی نفرات از هم اکنون برای المپیک انتخاب شده هستند؟

 مرحله نهایی انتخابی تیم های ملی کشتی در اواخر فروردین سال آینده, ملی پوشان 
المپیکی را مشخص می کند، البته دست کادر فنی با توجه به سال المپیک در انتخاب نهایی 
کشتی گیران برتر اوزان مختلف با حمایت شوراهای فنی بازتر خواهد بود. شرایط المپیک با 
دیگر مسابقات کاملا متمایز است و به همین دلیل مرحله نهایی انتخابی تیم  ملی طبق فرایند 
با حضور حداقل دو کشتی گیر و حداکثر چهار کشتی گیر در هر وزن برگزار خواهد شد. برای 
انتخاب نفر برتر هر وزن علاوه بر رقابت های انتخابی تیم ملی، عملکرد هر یک از کشتی گیران 

در میادین بین المللی هم ملاک ارزیابی است.
 مسابقات کسب سهمیه المپیک انتخابی تیم ملی  و جام های جهانی و بلافاصله 

المپیک کار را سخت نمی کند?
 فرآیند انتخاب تیم های ملی به گونه ای طراحی شده که ضمن اینکه  از نظام و چارچوبی 
مشخص برخوردار است، قدرت مدیریت بیشتری را نسبت به سال های گذشته برای  حضور 
مناسب در تمامی این رقابت ها به کادرهای فنی داده است، البته پیچیدگی و فشردگی کار زیاد 
و جمع و جور کردن آن دشوار است. از سوی دیگر با توجه به اینکه سال المپیک است قطعا 
شورای های فنی بیش از گذشته در کنار کادر فنی قرار دارند و قطعا تصمیماتی که گرفته 

می شود به نفع حال و آینده کشتی با اولویت کسب نتیجه  المپیک خواهد بود.
 چند مدال در المپیک رسول خادم را راضی می کند؟

 کشتی گیران و کادر فنی تمام تلاش خود را به کار می برند تا باعث شادی دل مردم به عنوان 
بزرگترین پاداش خود شوند. امیدوارم با ادامه این روند نتیجه  راضی کننده ای حاصل شود هر 

چند هیچ چیز در کشتی قابل پیش بینی نیست.

 امیدی ندارم به موضوع المپیک، ملی نگاه شود؛

خادم: ۸۰ درصد وقتم صرف درآمدزایی می شود

 روز )جمعه( اسامی ملی پوشان اعزامی به مسابقات دو و 
میدانی داخل سالن قهرمانی آسیا، اعلام شد که در این بین 
نام محمد چشمه زار دیده نمی شود و به جای او حسن تفتیان 

به قطر اعزام خواهد شد.
این اتفاق در حالی می افتد که سال گذشته برای حضور 
در بازی های آسیایی از نفرات اعزامی، هرچند سهمیه گرفته 
بودند، تستی گرفته نشد و شاهد بودیم که برخی از آنها با 
مصدومیت و عدم آمادگی در مسابقات حاضر شدند و یک 
ناکامی بزرگ را برای دو و میدانی ایران به وجود آوردند، اما 
حالا باز هم این قصه در فدراسیون جدید تکرار شده است 
و دونده ای که وضعیتش مشخص نیست و در رقابت های 
قهرمانی کشور شرکت نکرده، قرار است به مسابقات آسیایی 

اعزام شود.
حسن تفتیان باوجود اینکه فدراسیون دو و میدانی اعلام 
کرده بود حضور تمام ملی پوشان در مسابقات داخل سالن 
قهرمانی کشور الزامی است، اما این دونده باوجود اینکه در 
تهران نیز حضور داشته، اما شرکت نمی کند. دلیل این کار 
چیست؟! آیا غیر از این است که او به تصمیم فدراسیون 

بی احترامی و بی اعتنایی کرده است؟!
فدراسیون دو و میدانی نه تنها با این موضوع برخوردی 
نکرده، بلکه نام تفتیان را در میان نفرات اعزامی به مسابقات 
قهرمانی آسیا گنجانده است. نفر دوم مسابقات قهرمانی کشور، 
جوانی 19 ساله به نام محمد چشمه زار است که با عملکردی 
خوب پس از رضا قاسمی، در رده دوم ایستاد و سهمیه آسیا 
را گرفت، اما فدراسیون با بی توجهی به این اتفاق تبعیض قائل 

شد و نام تفتیان را به جای وی اعلام کرد.

میدانی  و  دو  فدراسیون  توسط  به نوعی حق خوری  این 
محسوب می شود؛ چراکه این دونده طبق صحبت های پدرش 
از تحصیل خود زده و با این اتفاق که نامش از مسابقات 

قهرمانی آسیا خط می خورد، ضربه روحی خواهد خورد.
رضا قاسمی نفر اول کشور هم می توانست در این رقابت ها 
حاضر نشود و همانند تفتیان با حمایت فدراسیون به قهرمانی 
آسیا اعزام شود، اما او این کار را نکرد و در حالی که اردوی 
خویش را در جزیره کیش برگزار کرده بود، برای یک روز به 
تهران آمد و در مسابقات حاضر شد تا به صورت قانونی سهمیه 
آسیا را بگیرد. حالا چرا فدراسیون این موارد را ندیده و بدون 
اینکه از وضعیت تفتیان مطلع شود، او را به مسابقات قهرمانی 

آسیا اعزام می کند، نکته قابل توجهی است که باید مجید 
کیهانی، شخص اول فدراسیون در این زمینه پاسخ گو باشد.

رئیس  کیهانی  که  است  افتاده  حالی  در  اتفاقات  این 
فدراسیون بارها در صحبت های خود از استعدادیابی و توجه به 
بخش پایه صحبت کرده است، اما در ظاهر دونده 19 ساله که 
می تواند در آینده حرف های زیادی برای گفتن داشته باشد، 

نمی تواند برای کسب تجارب بیش تر در آسیا حاضر شود.
مسابقات دو و میدانی داخل سالن قهرمانی آسیا اواخر 
بهمن ماه در قطر برگزار می شود و تیم ملی دو و میدانی 
کشورمان با ۵ دونده زن و 13 دونده مرد، در این رقابت ها 

حاضر خواهد شد.

تبعیض در فدراسیون دو و میدانی؛

دونده سهمیه گرفته را به آسیا نمی برند



علمی و سلامت

با این ماده غذایی به خواب عمیق می روید 
یک متخصص آسیب شناسی و مدرس طب اسلامی ایرانی بیان کرد: شیر عسل از جمله 
مواد غذایی است که علاوه بر خواص بی نظیر آن موجب خوابی راحت و عمیق می شود.

دکتر حسن اکبری گفت: در شیر و عسل مواد و اسید آمینه هایی وجود دارد که باعث 
ایجاد آرامش و خواب راحت می شود. 

وی افزود: شیر غذایی کامل محسوب می شود چون دارای اجزایی نظیر پروتئینی، چربی، 
آبی و قندی است و در واقع همه نیازهای بدن انسان را می تواند برطرف کند. 

علاوه براین عسل به عنوان یک ماده مغذی برای سلول های بدن به شمار می رود و مواد 
پروتئینی، ویتامینی، عناصر کمیاب مانند کلسیم، پتاسیم، سدیم، منگنز، آهن، روی و فسفر 

که برای رشد مفید هستند در آن یافت می شود. 
اکبری ادامه داد: مخلوط شیر و عسل باعث به وجود آمدن یک غذای بسیار مقوی و سالم 
می شود که دیگر اثر از سردی شیر هم در آن مشاهده نمی شود. همچنین آنزیم های 

موجود در عسل به هضم شیر کمک می کنند. 
وی تاکید کرد: بهترین زمان مصرف شیرعسل قبل از خواب می باشد چون باعث ایجاد 
آرامش در فرد می شود البته توجه به این نکته هم حائز اهمیت است که بعد از مصرف 
شیرعسل حتما باید مسواک زده شود از آنجایی که شیر محیط بسیار مناسبی برای رشد 

میکروب ها است در نتیجه منجر به خرابی دندان ها نیز می شود. 
اکبری خاطرنشان کرد: مصرف روزانه 2 تا 3 لیوان شیرعسل مفید است. همچنین توصیه 
می شود در صورت استفاده از شیر طبیعی 2۵ دقیقه جوشانده شود تا میکروب تب مالت 

کاملا از بین رود.
بابونه، داروخانه ای در یک گیاه 

گیاه بابونه خاصیت درمانی بسیاری دارد و می تواند به عنوان مسکن برای درمان درد 
مورد استفاده قرار گیرد.

دکتر حسن اکبری گفت: بابونه یک داوری گیاهی با خواص بسیار فراوان است که 
طبیعتی گرم و خشک دارد و مهمترین مواد موثر آن بیزابولول، کامازولن، آپی جنین و 

لوتئولین می باشند. 
وی در مورد مهمترین خواص درمانی بابونه اظهار داشت: خواص گوارشی این گیاه 
درمان سوء هاضمه، تقویت معده، ضد نفخ، درمان ورم معده و نیز ورم کبدی و طحالی 
است. همچنین بابونه دارای خواص مغزی از جمله تقویت اعصاب و حافظه، آرام بشخ، ضد 
میگرن، خواب آور، ضد اضطراب و بیقراری، درمان سرگیجه و کمک کننده برای درمان 

تشنج های عصبی و صرع است.
 اکبری افزود: خواص قلبی و عروقی این گیاه معجزه  آسا مانند گشادکننده عروق، 
تنظیم کننده فشار خون، رقیق کننده خون، درمان کم خونی و همچنین کم کردن غلظت 

خون است. 
وی در مورد خواص پوستی بابونه بیان کرد: این گیاه دارویی ضد التهاب پوستی است که 
می تواند برای بهبود اگزمای پوستی و جوش های غرور جوانی استعمال شود. به علاوه ضد 
ورم و قرمزی پوست ، ضد عفونی کننده و تنگ کننده منافذ پوستی به شمار می آید. به طور 
عمومی افزاینده قدرت سیستم ایمنی بدن می باشد که خواص دیگری چون ضدسرفه، 

ضد درد، ضد اسپاسم عضلات ، درمان گلودرد و داروی ضد سرماخوردگی نیز دارد. 
وی خاطر نشان کرد: مصرف 2 تا 3 فنجان بابونه  قبل از غذا می تواند خاصیت آرام 
بخشی داشته باشد. دم کردن آن همانند دم کردن چای است که پودر یا خود گیاه بابونه 
را داخل قوری ریخته و بعد آب جوش را اضافه کرده و در قوری می گذاریم بعد از 10 
دقیقه آماده مصرف می شود. البته توجه به این نکته حائز اهمیت است که مصرف زیاد بابونه 

عوارضی چون واکنش های خفیف آلرژی، سردرد یا تعریق زیاد را به همراه دارد.

چرا مصرف خودسرانه آلپرازولام
 خطرناک است؟ 

روانپزشک و استاد دانشگاه علوم پزشکی اظهار کرد: گاهی مصرف خود سرانه دارو عوارض 
وحشتناک و جبران ناپذیری به همراه دارد.

علی رضا شفیعی کندجانی ، در رابطه با مصرف خودسرانه داروهایی نظیر آلپرازولام 
گفت: آلپرازولام جز دسته داورهای خواب آور و آرام بخش است که به علت قدرت بالایی 
خواب آوری و وابسته سازی که دارد مصرف آن در کوتاه مدت )2 الی 3 هفته( باید تحت 

نظر پزشک باشد. 
دکتر شفیعی با بیان اینکه کلونوزپام و دیازپام نیز دو دارویی هستند که در این دسته قرار 
دارند، ادامه داد: مصرف خودسرانه این قبیل داروها عوارضی همچون پرخاشگری، اضطراب، 
دلشوره و ایجاد اختلالات خواب و عدم تمرکز در یادگیری، تصمیم گیری و توجه کردن 

را در پی دارد.
 وی در ادامه افزود: ایجاد نوعی اعتیاد به مصرف این داورها، سرآمد همه عوارض ذکر 
شده است که فرد مصرف کننده به ناچار با گذشت زمان کوتاهی نیازمند افزایش دز دارو 
و تعداد دفعات مصرف می شود و حتی امکان ترغیب فرد به مصرف مواد مخدر نیز وجود 

دارد و همچنین در صورت عدم مصرف این داروها فرد دچار علائم ترک اعتیاد می شود.
 این روانپزشک در پایان خاطر نشان کرد: اغلب معتادان برای کنترل خواب از این دسته از 
داروها استفاده می کنند و در صورتی که افراد غیر معتاد با مصرف خودسرانه دچار عوارض 
آن شده باشند باید هر چه سریعتر با مراجعه به روانپزشک و با سم زدایی و دیگر روش های 

درمانی تحت درمان قرار گیرند.

مراقب قارچ پا باشید 
کف پای انسان برای جذب آلودگی ها بسیار مستعد است و بعد از حمام پای مرطوبت با 

ورود به اتاق دچار قارچهای زیر ناخن می شود.
هنگامی که با پای برهنه به حمام می روید به دلیل وجود رطوبت و وجود انواع باکتری ها 
منافذ کف پا مستعد آلوده شدن می باشند. حتی اگر در حمام هم این آلودگی انتقال نباید 

با ورود به اتاق با پای خیس احتمال آن افزایش می یابد. 
تصور کنید صبح زود از خواب بیدار شده اید و برای نوشیدن آب به سمت یخچال 
می روید در مسیر تاریک احتمال برخورد و ضرب و شتم پا زیاد است ولی اگر رو فرشی یا 

دمپای بر پا داشته باشید خیلی صدمه زدن را کاهش می دهید.
 پس توصیه می شود در بیشتر مواقع در منزل از روفرشی و یا پاپوش مناسب استفاده 
کنید. و در حمام نیز برای جلوگیری از سرخوردن و انتقال آلودگی ها از دمپایی مناسب 
استفاده کنید. بعد از حمام به هنگام ورود به اتاق حتما پای خود را خشک کنید چرا که 

احتمال آن که آلودگی ها به زیر ناخن رفته و انباشته شود زیاد است.
 نتایج مطالعات نشان می دهند تاول و قارچ های زیر ناخن ناشی از رطوبت و تماس 

مستقیم با آلودگی های محیطی می باشد.
 

زنان باردار اگر فرزند زیبا می خواهید
 این میوه را بخورید! 

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی بیان کرد: مصرف برخی میوه ها در ماه های اول 
بارداری تأثیر زیادی روی زیبایی و سلامت جنین دارد.

پارسا گفت: میوه های قرمز رنگ مثل انار، هلو و سیب بر زیبایی جنین اثرگذار است و از 
بروز بیماری های مختلف جلوگیری می کند. 

وی افزود: انار در زیبایی افراد تأثیرات بسیار دارد و التهاب مفاصل را کاهش و همچنین 
کبد را سالم نگه می دارد، همچنین مصرف انار در بهبود سرماخوردگی و درد و التهاب گلو 

و بیماری های پوستی تأثیرات زیادی در بزرگسالی دارد.
 وی در ادامه افزود: میوه هایی که سبز پررنگ یا قرمز هستند مثل انار، گریپ فروت و 
سیب برای سلامت کبد و اندام های بدن مفید هستند و در هر وعده غذایی حتما باید 
سالاد و سبزیجات باید مصرف شود در این صورت زنان باردار می توانند زیبایی جنین 

خود را تضمین کنند.
 وی خاطرنشان کرد: آب انار آنتی اکسیدان قوی است و باعث بهبود بیماری های کبدی 
می شود. مصرف زیاد آب انار باعث ترشح اسید معده و زخم معده می شود. میوه های قرمز 
آنتی اکسیدان زیادی دارند مصرف انار باعث کاهش وزن افراد می شود و محفظه های 

پوستی را باز می کند.

توصیه هایی در مورد شیرهای طعم دار 
متخصص صنایع غذایی و رئیس انجمن صنایع غذایی بیان کرد: مصرف شیرهای طعم 

دار برای کودکان چاق توصیه نمی شود.
محمد حسین عزیزی، با اشاره به برخی نکات در رابطه با مصرف شیرهای طعم دار گفت: 
شیرهای طعم دار مانند شیرموز، شیرکاکائو و شیر قهوه و ... به دلیل وجود اسانس و شکری 
که به آنها افزوده شده توصیه نمی شود اما در صورتی که کودکان به دلیل طعم و یا بوی شیر 

معمولی از خوردن آن خودداری می کنند بهتر است از شیرهای طعم دار استفاده کنند.
 وی ادامه داد: در مصرف این شیرها به دلیل وجود افزودنی های ذکر شده نباید زیاده 
روی شود و حدودا در هر روز یک عدد مناسب است و همچنین افرادی که دچار کم خونی 
هستند نیز باید از مصرف شیرکاکائو و قهوه خودداری نمایند.  این متخصص در ادامه افزود: 
افرادی که در خانواده سابقه ابتلاء به دیابت دارند و همچنین کودکان چاق باید در مصرف 

این شیرها به دلیل شکر زیادی که به آنها ااضافه شده است احتیاط کنند.
 دکتر عزیزی در بخش پایانی خاطر نشان کرد: به شیرهای طعم دار مواد نگهدارنده افزوده 
نمی شود و تنها مواد افزودنی اسانس و شکر است و مصرف آن جز در موارد ذکر شده 
برای افراد منعی ندارد اما بهتر است شیرهای معمولی و بدون اسانس جایگزین شیرهای 

طعم دار شوند.
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نتایج پژوهش محققان علوم اعصاب نشان می دهد بین مدارهای عصبی مغز با اضطراب شدید، 
ترس و استرس همپوشانی قوی و شدید وجود دارد؛ به گونه ای که اگر استرس و اضطراب شدید 
در زندگی تداوم یابد، بروز افسردگی و حتی جنون قطعی است. محققان موسسه تحقیقاتی 
روتمن نواحی از مغز را که تحت تاثیر اضطراب شدید، ترس و استرس قرار می گیرند ، بر اساس 
مقالات مختلفی که در این زمینه منتشر شده بود، مورد بررسی قرار دادند و نتیجه گرفتند که 
بین مدارهای عصبی مغز مرتبط با هر سه این شرایط، همپوشانی قوی و شدیدی وجود دارد. 
این امر می تواند ارتباط میان استرس شدید و ایجاد اختلالات روانی- عصبی از جمله افسردگی و 
آلزایمر در برخی بیماران را نیز توضیح دهد. محققان نشان دادند که اضطراب پاتولوژیک و استرس 
شدید با تخریب ساختار و عملکرد هیپوکامپوس و قشر پیشانی همراه است و همین امر می تواند 
موجب افزایش خطر اختلالات عصبی-روانی از جمله افسردگی و جنون شود. اضطراب، استرس 
و ترس اگر موقتی باشند بخش طبیعی از زندگی محسوب می شوند مثل احساس اضطراب و 
استرس قبل از امتحان یا یک مصاحبه شغلی. با این حال وقتی این پاسخ های احساسی شدیدتر 
شده یا بیشتر از معمول رخ دهند می توانند در فعالیت های روزمره زندگی همچون کار، مدرسه و 
روابط اختلال ایجاد کنند. استرس شدید یک وضعیت پاتولوژیکی است که از فعالسازی طولانی 
مدت پاسخ های استرسی فیزیولوژیکی بحرانی طبیعی ناشی می شود و می تواند به سیستم ایمنی، 
متابولیسم و سیستم قلبی عروقی آسیب بزند و منجر به زوال ناحیه هیپوکامپوس مغز -بخشی از 

مغز که مسؤول حافظه بلند مدت و مسیریابی است - شود.

امکان ساخت پیل های سوختی با عملکرد مناسب در دماهای بالا 

تصفیه سریع و ارزان پساب های صنعتی از فلزات سنگین
پژوهشگران واحد علوم تحقیقات دانشگاه آزاد با استفاده از 
میکروارگانیزم ها، بیوفیلتری عرضه کردند که قادر به تصفیه 

سریع پساب واحدهای صنعتی به روشی کاملا ارزان است.
علوم  واحد  استادیار  و  مقبلی مجری طرح  دکتر مجید 
تحقیقات دانشگاه آزاد با اشاره به مشکلات کشور در زمینه 
پساب های صنعتی و آب های حاوی فلزات سنگین افزود: پساب 
اکثر کارخانه ها و واحدهای صنعتی دارای فلزات سنگین و سایر 
عوامل آلوده کننده محیط زیست است که به دلیل هزینه بالای 

تصفیه، اقدام به جداسازی مواد آلاینده از پساب نمی شود.
وی ادامه داد: از این رو این واحدها با دور زدن قوانین زیست 
محیطی اقدام به رهاسازی پساب در محیط زیست می کنند 
و بر این اساس، به منظور حذف آلاینده ها از محیط زیست 

مطالعاتی را در واحد علوم تحقیقات دانشگاه آزاد انجام دادیم.
مقبلی، با تاکید بر این که در این مطالعات با استفاده از 
میکروارگانیزم ها اقدام به تصفیه پساب کردیم، خاطرنشان کرد: 
در این پروژه تحقیقاتی بیوفیلتری را تولید کردیم که بر روی آن 
باکتری های خاصی تثبیت شده است که پساب با عبور از این 
باکتری ها تصفیه می شود؛ تا حدی که رها سازی آن ضرری به 

محیط زیست وارد نمی کند.
مجری طرح، حذف هزینه های نگهداری این بیوفیلتر و 
قیمت مناسب نصب را از مزایای آن ذکر کرد و یادآور شد: 
تاکنون در زمینه بیوفیلتر برای تصفیه هوا در دنیا مطالعاتی 
انجام شده، ولی برای تصفیه پساب مطالعات کمتری صورت 

گرفته است.
سازمان  در  جیوه  جاذب  بیوفیلتر  که  این  بیان  با  وی 
پژوهش های علمی و صنعتی ایران به ثبت رسیده است، ادامه 

داد: در ادامه این دستاورد، بر روی تصفیه انواع فلزات سنگین و 
سیانور مطالعه و ثابت کردیم که با استفاده از این بیو فیلترها تا 
چند هزار برابر استانداردهای موجود می توانیم تنها با یک مرحله 
و در مدت تنها دو ساعت پساب را فاقد فلزات سنگین و یا در 

حد استانداردهای زیست محیطی کنیم.
عضو هیات علمی واحد علوم تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی، 
به میکرو ارگانیزم های استفاده شده در این بیوفیلتر اشاره کرد 
و اظهار داشت: کلیه میکروارگانیزم هایی که برای این فیلتر 
از محیط هایی  باکتری هایی جداسازی شده  استفاده شده، 
هستند که در آنها فلزات سنگینی وجود دارد و ما بدون اعمال 

تغییراتی، این باکتری ها را در این فیلتر تثبیت کردیم.
وی با تاکید بر این که این باکتری ها عوامل بیماری زا نیستند 
و قدرت ماندگاری آنها زیاد است، خاطرنشان کرد: در این 
مطالعات چهار سویه جدید باکتری را نیز شناسایی و در بانک 
ژن جهانی ثبت کردیم. مقبلی، روش تثبیت میکروارگانیزم ها بر 
روی این بیوفیلتر را یک روش ابداعی دانست و گفت: در حال 
حاضر روش های تثبیت چون ایموبیلایزر وجود دارد؛ ولی هزینه 
تثبیت میکروارگانیزم ها با استفاده از این روش ها گران است و 
اقتصادی نیست؛ بنابراین در این پروژه از یک بستر و روش ساده 
استفاده شده است. به گفته وی ماندگاری میکروارگانیزم ها بر 
روی این بیوفیلتر یک سال است و بر اثر عبور آب از روی آن، 

میکرو ارگانیزم ها شسته نخواهند شد. 
این محقق نگهداری این بیوفیلتر را ساده دانست و یادآور 
شد: در مدت یک سال میکرو ارگانیزم ها در داخل بستر رشد و 
تکثیر می شوند و پس از گذشت یک سال و یا هربار که کیفیت 
تصفیه کاهش می یابد، با کمترین هزینه بستر میکروارگانیزم 

جدید جایگزین بستر قبلی می شود. 
عضو هیات علمی واحد علوم تحقیقات دانشگاه آزاد، جمعیت 
این میکروارگانیزم های به کار رفته بر روی بیوفیلتر را حدود 10 
به توان 3 باکتری در هر سانتیمتر مربع اعلام کرد و افزود: نصب 
این بیوفیلترها نیز بسیار ساده است. معمولا پساب واحدهای 
صنعتی در حوضچه هایی وارد می شوند . برای تصفیه، پمپی بر 
سر مسیر ورود پساب به حوضچه نصب  کردیم تا ذرات بزرگتر 
را از پساب جداسازی کند و این پمپ پساب صاف شده را 
وارد بیو فیلتر می کند.  وی یادآور شد: آب خارج شده از این 
فیلتر هم می تواند در فرآیندهای صنعتی مجددا استفاده شود و 

می توان در بخش کشاورزی از آن بهره برد.
 مقبلی، تاکید کرد: این بیوفیلتر قادر به جداسازی کلیه 
فلزات سنگین، نیکل، کروم، سرب، جیوه و آرسنیک است 
ضمن آن که بیو فیلترهایی برای جداسازی نیترات و نیترید 
و سیانور عرضه شده است.  این محقق بازاریابی مناسب را از 
جمله چالش های این پروژه برشمرد و در عین حال گفت: 
تولید این بیوفیلتر نیاز به هزینه های بالایی ندارد.  به گزارش 
ایسنا دکتر مجید مقبلی، دانش آموخته کارشناسی از دانشگاه 
تبریز و کارشناسی ارشد از دانشگاه تهران بوده و دکتری خود 
را در رشته میکروبیولوژی از واحد علوم تحقیقات دانشگاه آزاد 

دریافت کرده است.
 وی در زمینه میکروبیولوژی و مهندسی ژنتیک مشغول 
به فعالیت تحقیقاتی است و مدتی در انستیتو پاستور مشغول 
به فعالیت بوده و در حال حاضر با راه اندازی یک آزمایشگاه 
تحقیقاتی در کنار تدریس در واحد علوم تحقیقات، اقدام به 

انجام تحقیقات خود در این آزمایشگاه کرده است. 

ساخت پنجره های هوشمند کم هزینه با مواد جدید
محققان دانشکده مهندسی شهری و محیط زیست MIT با ابداع یک ساختار پلیمری، به 

دنبال ساخت پنجره های هوشمند کم هزینه هستند.
ایده این دانشمندان بر این اساس استوار است که هر چه ماده مثل بادکنک ترکیده شده، 
بیشتر کشیده شود، شفاف تر می شود و نور بیشتری از بین آن عبور می کند. دانشمندان دانشگاه 
MIT با توجه به این ایده و با در نظر داشتن ضخامت و درجه کشیدگی ماده، توانستند 
پیش بینی کنند که نور تا چه اندازه می تواند از بین یک ماده منتشر شود. با استفاده از این 
تئوری، به طور دقیق می توان پیش بینی کرد که شفافیت یک ساختار پلیمری پلاستیک 
مانند وقتی تحت تاثیر کشش قرار می گیرد چگونه تغییر می کند. محققان دانشکده مهندسی 
شهری و محیط زیست MIT اظهار کردند: این ساختار پلیمری مورد آزمایش و پیش بینی 
رفتار آن می تواند در طراحی مواد ارزان تر برای پنجره های هوشمند که به طور اتوماتیک 
خودشان را نسبت به میزان نور ورودی تنظیم می کنند، مفید باشد. با استفاده از پنجر ه هایی 
که به طور اتوماتیک نسبت به نور واکنش نشان می دهند، دیگر نیازی نیست که هزینه زیادی 
صرف نورپردازی و تهویه هوا شود. مشکل اینجاست که تولید این مواد برای ساخت هر پنجره 
در ساختمان، بسیار هزینه بر است و این محققان به دنبال راه ارزان تر و ساده تری بودند که با 
کشیدن یک ماده خیلی ساده همچون یک پلیمر شفاف که به راحتی در دسترس باشد، به نور 
اجازه عبور بیشتر یا کمتر بدهد و به این ترتیب نور ورودی را تنظیم کند. ایده محققان این بود 
که سطح پنجره را با چندین لایه از ساختار پلیمری پوشش دهند. آن ها از معادله به دست آمده 
برای تعیین مقدار نیروی اعمال شده بر روی لایه پلیمری که برای تنظیم موثر نور ورودی لازم 
بود استفاده کردند. پژوهشگران به همین منظور به ساخت نوعی کامپوزیت رنگی پرداختند که 
رنگ یا شفافیت آن در پاسخ به تحریک های خارجی همچون نیروی الکتریسیته، شیمیایی یا 
مکانیکی تغییر می کرد. آن ها ورقه های نازک مستطیلی از PDMS ساختند که با محلولی از 
ذرات خشک میکرونی سیاه ترکیب شده بود و می توانست به سادگی کشیده یا از نظر مکانیکی 
تغییر شکل دهد. در حالت عادی این ماده ظاهر مات و کدری دارد و به محض کشیده شدن 

یا باد شدن ماده شفاف شده و به نور بیشتری اجازه عبور می دهد.

استرس شدید چگونه مغز را به جنون می کشد؟

پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر موفق به ساخت 
نانوکامپوزیت شده اند که می تواند  از جنس  نانوغشاهایی 
عملکرد پیل های سوختی را در دماهای بالا بهبود بخشد. این 
نانوغشا از خواص مکانیکی و حرارتی بسیار خوبی برخوردار 
است و در صورت کاربرد در پیل های سوختی، منجر به 
افزایش بازده تولید انرژی الکتریکی توسط آن ها می شود این 

تحقیقات در مقیاس آزمایشگاهی صورت گرفته است.
 امروزه بحران آلودگی حاصل از سوخت های فسیلی و 
گران قیمت بودن انرژی هسته ای باعث شده که تولید انرژی 
با استفاده از پیل های سوختی به عنوان یکی از مهم ترین 
روش های تولید انرژی محسوب شود. پیل         های سوختی بدون 
ایجاد آلودگی های زیستی و صوتی، قادرند از ترکیب مستقیم 
بین سوخت و اکسیدکننده با بازدهی بالایی انرژی الکتریکی 

را تولید کنند.
به گفته  علیرضا زارع مجری طرح، پیل های سوختی در 
زمینه  تأمین انرژی بخش هایی مانند حمل و نقل عمومی، 
نیروگاه ها و وسایل الکترونیکی قابل حمل از قبیل تلفن های 

همراه و رایانه های شخصی کاربرد دارند.
و  تجهیزات  این  وی در خصوص مشکلات موجود در 
لزوم انجام این طرح افزود: »یکی از مهم ترین انواع پیل های 
سوختی تجاری، پیل های سوختی غشای پلیمری است. در 
این دسته از پیل های سوختی از غشاهای تجاری مختلفی از 
جمله نفیون به  عنوان غشاهای مبادله کننده  پروتون استفاده 
دارای معایبی همچون هزینه   تجاری  نفیون  اما  می شود 
هنگفت و عدم کارایی لازم در دماهای بالاست لذا در این کار 
تحقیقاتی، ساخت غشای نانوکامپوزیتی مد نظر قرار گرفت 
که در کنار کاهش هزینه های مرتبط از پایداری حرارتی بالا، 
خواص مکانیکی مناسب و میزان عملکرد مطلوب سوختی 

برخوردار باشد.«
نتایج آزمون های انجام شده بر روی غشای نانو کامپوزیتی 
سنتز شده نشان می دهد نمونه های سنتز شده دارای عملکرد 
بسیار مناسبی در دما و رطوبت های مختلف است، به  گونه ای 
که  می تواند جایگزین مناسبی برای بسیاری از غشاهای 

تجاری موجود باشد.
در صورت دستیابی به تولید انبوه و استفاده از این غشا در 
ساخت پیل های سوختی می توان آلودگی ناشی از سوزاندن 
سوخت های فسیلی را حذف کرد چرا که تنها محصول جانبی 
این تجهیزات در کنار تولید انرژی، آب است. همچنین نشر 
گازهای گلخانه ای نیز کاهش خواهد یافت. از طرفی پیل های 
فسیلی  به سوخت های  نسبت  بالاتری  راندمان  سوختی 

متداول نظیر نفت و بنزین دارد. 
به گفته  زارع، میزان کارایی غشاهای مبادله کننده پروتون 
به صورت مستقیم بر میزان بازدهی پیل سوختی تأثیر 
می گذارد. به همین دلیل مهم ترین ویژگی دنبال شده در 
ساخت غشا نانوکامپوزیتی پلیمری در این طرح، خواص 
هدایت پروتونی بالا و همچنین خواص فیزیکی و حرارتی 
مناسب و عملکرد مناسب آن در دماهای بالا بوده است. برای 
دستیابی به این هدف از نانوصفحات اکسید گرافن عامل دار 

شده استفاده شده است. 
این محقق در توضیح کامل تر نحوه  ساخت این غشاها 
عنوان کرد: »جهت این کار ابتدا با استفاده از مونومرهای 

مختلف، پلی ایمید سولفونه با وزن مولکولی بالا و خواص 
مکانیکی مناسب سنتز شد. نانوصفحات اکسیدگرافن نیز به 
روش هامر سنتز شد. این نانوصفحات با گروه های ایمیدازولی 
با قابلیت جذب اسید فسفریک عامل دار شدند. سپس نانو 
کامپوزیت های پلی ایمید سولفونه/ اکسید گرافن عامل دار 
با درصدهای مختلف ساخته شد. جهت شناسایی  شده 
 1H-NMR،XPS، FT-IR نمونه ها از آزمون های مختلف
XRD ، استفاده شد. همچنین آزمون های مختلف شامل 
آزمون هدایت پروتونی در دما و رطوبت های مختلف، آنالیز 
تبادل  مکانیکی، ظرفیت  آزمون خواص  گرماوزن سنجی، 
پروتونی، میزان جذب آب و جذب اسید جهت بررسی میزان 
کارایی غشاهای نانو کامپوزیتی انجام شد جهت بررسی 
ساختار و ریخت سطح غشاها نیز از میکروسکوپ الکترونی 
استفاده شد.«  لازم به توضیح است که نانوصفحات اکسید 
گرافن عامل دار شده با مایع یونی باعث افزایش جذب آب، 
جذب اسید فسفریک و استحکام مکانیکی و پایداری حرارتی 
و همچنین موجب افزایش هدایت پروتونی و کارایی غشاهای 

نانو کامپوزیتی در پیل های  سوختی غشا پلیمری می شود. 

فوایده ماساژ پاها قبل از خواب
پاها، پایین ترین عضو بدن مان هستند که همه شنیده ایم به آن قلب دوم بدن هم 
می گویند. اما چقدر به سلامت شان اهمیت می دهیم؟ هر روز از آنها کار می کشیم و 
وزن بدن مان  را به آنها تحمیل می کنیم، و در ازدحام مشغله هایی که داریم گاهی واقعا 

فراموش می کنیم که این عضو بسیار فعال هم نیاز به تیمار و رسیدگی دارد.
 بسیاری از ما هر روز از پاهای مان کار می کشیم و به آنها فشار وارد می کنیم، بدون این 
که به فکر یک ماساژ خوب برای آنها باشیم. آن چنان درگیر کارها و مسئولیت هایی که 
داریم می شویم که فراموش می کنیم پاهای مان چه اهمیتی در راندمان کاری و انعطاف 
بدنی مان دارند. افرادی که مکررا به استخرو سونا می روند، اهمیت حفظ سلامت پاها را 
درک کرده و آگاهی خوبی در این زمینه دارند، اما سایر افراد چطور؟ علم توضیح می دهد 
که چرا ماساژ پا برای پاهای مان خوب است و به نفع سلامت عمومی مان نیز هست. بر 
خلاف باور عمومی، ماساژ پا فواید بیشماری دارد. هر شب، 10 تا 1۵ دقیقه قبل از خواب 

پاهایتان را ماساژ دهید. حال فواید این کار را برای شما می گوییم.
بهبود جریان خون

ماساژ پاها برای بهبود جریان خون، مخصوصا برای کسانی که در محل کار اغلب نشسته 
اند، مهم است.  اگر شما هم چنین شرایطی دارید، یعنی عضلات پاهای شما به ندرت 
تحرک و فعالیت دارند، یک ماساژ صحیح پیش از رفتن به رختخواب به بهبود جریان 
خون در پاهای تان کمک می کند. غیر از ماساژ باید کفش های مان مناسب و راحت 

باشند و مشکلی برای جریان خون ایجاد نکنند.
کمک به پیشگیری از آسیب پا

شاید این مسئله را تجربه کرده باشید که در حال راه رفتن عادی هستید، ناگهان مچ 
پای تان رگ به رگ شده یا گرفتگی دردناکی احساس می کنید. اگر هر شب پاهای تان 
را کمی ماساژ دهید، می توانید به تقویت عضلات کف و مچ پا کمک کرده و خطر وقوع 
این نوع آسیب های ناگهانی را کاهش دهید. برای این که بیشترین بهره را از این ماساژ 
ببرید، کف پا را به آرامی دور مچ بچرخانید تا این عضلات نیز ریلکس شده و تقویت شوند.

کاهش فشار خون
ماساژ شبانه کف پاها، علاوه بر بهبود گردش خون، با بالا رفتن فشار خون نیز مقابله 
می کند. تعداد افرادی که فشارخون بالا دارند رو به افزایش است که تا حدود زیادی به 
افزایش استرس و سایر عوامل محیطی مربوط است. مطالعه ای که در دانشگاه میامی 
انجام شد، نشان داد که بیماران مبتلا به زوال عقل که سه بار در هفته ماساژ ده دقیقه 
ای پاها را تجربه کرده بودند، روحیه بهتری داشته و اضطراب شان کم شده بود. همچنین 

تست های انجام شده نشان داد فشار خون این اشخاص نیز کاهش یافته بود.
کاهش علائم اضطراب و افسردگی

مطالعاتی که در زمینه رفلکسولوژی صورت گرفته است نشان می دهد ماساژ مختصر 
و مکرر پاها می تواند احساس اضطراب و افسردگی را کاهش دهد. تحقیقی هم نشان 
داد بیماران مبتلا به واریس که تحت درمان رفلکسولوژی قرار گرفته بودند هم اضطراب 
شان کم شده و هم مدت دردشان کوتاه تر شده بود. در پژوهشی دیگر در مورد زنانی که 
دوران بعد از یائسگی را می گذراندند نیز معلوم شد، رفلکسولوژی و ماساژ پا اضطراب و 

افسردگی شان را کاهش می دهد.
تسکین سردرد

در تحقیقی معلوم شد بیمارانی که از سردرد رنج می بردند، رفلکسولوژی و ماساژ کف 
پا به کاهش علائم سردردشان کمک کرده است. در تحقیقی که در دانمارک انجام شد، 
حتی درمان های دارویی بیماران را هم متوقف کردند تا این فرضیه را امتحان کنند. تنها 
سه ماه بعد از ماساژ و رفلکسولوژی، 6۵ درصد از این افراد، کاهش علائم سردرد را گزارش 

کردند و در درصد کمی هم این علائم کاملا برطرف شد.
تسکین علائم خار پاشنه و صافی کف پا

افرادی که کف پای صاف دارند، کف پای شان به خاطر کوتاهی رباط، قوس طبیعی 
ندارد. هر چند این مسئله اغلب تاثیرفیزیکی چندان قابل توجهی ندارد، اما می تواند 
موجب درد کف پا شود. آنهایی هم که از خار پاشنه پا )درد و التهاب بافت پاشنه( رنج 
می برند، می توانند از ماساژ مختصر و مکرر بهره ببرند. در برخی موارد، ماساژ کف پا هر 
شب پیش از خواب می تواند به تسکین درد ناشی از این مشکلات کمک کرده و یا حتی 

در بعضی موارد درمان شان نماید.
کاهش اثرات خیز

ادم یا خیز، بیماری است که منجر به تجمع مایعات اضافی در حفره ها و بافت های بدن 
می شود. ادم )ورم بدن(، یک حالت بسیار شایع در طی مراحل انتهایی بارداری است. 
اثرات ادم را می توان با ماساژ مکرر کف پاها خنثی کرد. باید توجه داشته باشید که رژیم 

غذایی سالم و استراحت کافی نیز در کاهش اثرات این حالت موثر هستند.

 1. رژیم های غذایی زودگذر و نادرست که هر از گاهی مد می شوند
رژیم 3 روزه، رژیم متابولیسم، رژیم 7 روزه، رژیم تک خوری و چیزهای این چنینی که 
همه ی ما اسم هایشان را شنیده ایم. این رژیم های غذایی، عادات غذایی خوب را به شما 
نمی آموزند، آنها فقط به شما می گویند که چه چیزی بخورید. آنها وعده می دهند که به سرعت 
وزن کم می کنید، انتخاب های غذایی را محدود می کنند، و بعضی از آنها روی یک ماده ی 

غذایی خاص تمرکز می کنند.
شما با این رژیم های غذایی یاد نمی گیرید که در دنیای واقعی زندگی کنید و انتخاب های 
درست انجام دهید. از رژیم های غذایی زودگذر اجتناب کنید. آنها به شما نمی آموزند که در 

دراز مدت و در دنیای واقعی، چطور سالم غذا بخورید.
2. حذف وعده های غذایی یا خوردن یک وعده در روز

این کار، سطح قند خون شما را پایین خواهد آورد و شما هوس چیزهای شیرین خواهید 
کرد. یک راه عالی برای سالم غذا خوردن، مصرف 4 تا ۵ وعده غذایی کوچک در روز است، 
بجای اینکه دو وعده غذایی بزرگ بخورید. با این کار می توانید قند خونتان را ثابت نگه دارید 

و اشتهایتان را کنترل کنید.
3. فقط رژیم غذایی / ورزش نه

به جای اینکه فکر کنید »اول باید وزن کم کنم، بعد به باشگاه بروم« به سالم بودن، داشتن 
توده ی عضلانی بیشتر و چربی کمتر بیاندیشید. ورزش فقط برای چربی سوزی نیست، بلکه به 

تفکیک عضلات و بهبود وضعیت قلبی عروقی نیز کمک می کند.
4. فقط تمرینات هوازی

اگر فقط تمرینات کاردیو انجام دهید، بهتر از این است که یک جا لم دهید و اصلا ورزش 
نکنید. اما در عین حال که کاردیو شما را به وزن هدفتان می رساند، عضله سازی نخواهد کرد! 
تمرین کاردیوی تنها، و زیاده روی در انجام آن، باعث می شود که عضله از دست بدهید. یک 
برنامه ورزشی عالی، شامل یک روال تمرین با وزنه است تا به شما کمک کند عضلاتتان را 
تفکیک کرده و بپرورانید. تمرین با وزنه، متابولیسم شما را افزایش خواهد داد، زیرا عضله 
می تواند تا 24 ساعت بعد از تمرین، کالری بیشتری بسوزاند. خانم ها، شما مانند یک مرد حجیم 
نخواهید شد. شما سالم، جذاب، و عضلانی بنظر خواهید رسید. و برای رسیدن به این نتیجه، 

باید از ترکیبی از تمرینات بدنسازی، کاردیو، و تغذیه ی خوب استفاده کنید.
5. شروع کردن با تمرین بیش از حد

اگر قصد دارید از یک شخص بی تحرک به یک فرد فعال تبدیل شوید، با تمرین بیش از 
حد شروع نکنید. ممکن است مصدوم و یا نا امید شوید، دست از تمرین بکشید، و دوباره به 
روال سابق بی تحرک تان برگردید. وانمود نکنید که می توانید همین الان ۵، 10 و 1۵ کیلومتر 
بدوید. تمرینتان را با دویدن آهسته در یک یا دو کیلومتر و پیاده روی در فواصل یک دقیقه ای 
شروع کنید. در مورد تمرین با وزنه نیز با وزنه های سنگین شروع نکنید. با این کار، بدنتان را به 

خطر می اندازید و ممکن است مصدوم شوید.
6. وزن کم / وزن بیش از اندازه

هنگام تمرین با وزنه، از وزنه های سبک که باعث می شوند احساس نکنید عضلاتتان در حال 
فعالیت هستند استفاده نکنید، و از وزنه های سنگین که بدنتان را به خطر می اندازند و مانع این 
می شوند که یک ست کامل را به پایان برسانید نیز اجتناب کنید. در این صورت، شما به نتایج 

مورد نظرتان نمی رسید، و حتی ممکن است آسیب ببینید.
7. از حرکت آنی اجتناب کنید

تکان دادن و کمک گرفتن از بخش دیگری از بدنتان برای بلند کردن یک وزنه ی سنگین، 
به عضله سازی کمکی نمی کند و حتی ممکن است به راحتی مصدوم شوید. فرم مناسب هر 

تمرین را یاد بگیرید و بیاموزید که بر روی عضله ی مورد نظرتان تمرکز کنید.

8. تحقیق نکردن / کمک نگرفتن
هنگامیکه می خواهید یک سبک زندگی سالم را آغاز کنید، تحقیق کنید. از یک متخصص 
تغذیه، کارشناس تناسب اندام و پزشکتان سوال کنید. بنابراین می توانید یک برنامه ی ورزشی و 

تغذیه ای عالی که متناسب با نیازهایتان است را بیاموزید و در اختیار داشته باشید.
9. رژیم کوتاه مدت

فرض کنید که شما یکی از این »رژیم های مد شده« را رعایت کرده و به وزن هدفتان 
رسیده اید. حالا می خواهید چکار کنید؟ به سبک زندگی قدیمتان بر می گردید؟ با این کار، وزن 
از دست رفته تان دوباره بر می گردد و شاید حتی بیشتر از آن وزنتان بالا رود. برنامه ی شما باید 

بر سالم و پر انرژی بودن تمرکز کند، نه صرفا بر لاغر شدن.
10. پرخوری

بسیاری از مردم مرتکب این اشتباه می شوند. پرخوری نه تنها سایز دور کمر شما را بیشتر 
می کند، بلکه خطر ابتلای شما به بیماری قلبی، دیابت، فشارخون بالا و حتی افسردگی را نیز 

افزایش می دهد.
11. رژیم غذایی شدید

بعضی از افراد رژیم های غذایی سختd را دنبال می کنند. آنها از خوردن گوشت، حبوبات، 
آبمیوه یا برخی سبزیجات اجتناب می کنند. گاهی اوقات تصمیم می گیرند که یک بار در روز 
غذا بخورند یا روزانه فقط ۵00 تا 800 کالری مصرف کنند! این محدودیت ها، سوخت و ساز 
شما را کند خواهد کرد و باعث مشکلات سلامتی دیگری هم می شود، زیرا شما انرژی مورد 

نیاز بدنتان برای کار کردن را در اختیارش قرار نمی دهید.
شما حداقل باید 1200 تا 1۵00 کالری در روز مصرف کنید و اگر هر هفته ورزش می کنید، 

به کالری بیشتر از این مقدار نیاز دارید.
12. عدم مصرف آب کافی

لطفا روزانه حداقل 8 لیوان آب بنوشید. آب برای سلامتی شما فوق العاده مفید است، به 
شما انرژی می دهد، عملکرد ورزشی تان را بهبود می بخشد، و سموم و مواد زاید را از بدنتان دفع 
می کند. در کنار سایر مزایای بسیار خوبی که دارد، به شما کمک می کند که وزن کم کنید و 

پوستتان را زیبا نگه می دارد. بعلاوه، کالری آب صفر است.
13. من ورزش می کنم، پس می توانم هر چیزی که می خواهم، مقدار زیادی بخورم

فکر نکنید که می توانید با ورزش و یک رژیم غذایی نامناسب که شامل مواد غذایی بدردنخور 
است و هیچ کنترلی بر سهم غذایی ندارد سالم باشید. شما از خودتان می پرسید »چرا با اینکه 
زیاد ورزش می کنم اما وزنم پایین نمی آید؟« جواب آن آشکار است. شما بین فعالیت فیزیکی 

و تغذیه، تعادل خوبی برقرار نکرده اید.
14. ورزش بیش از حد

بدن شما به استراحت نیاز دارد و تمرین بیش از حد می تواند باعث بی خوابی، خستگی، 
افسردگی، شکستگی استخوان، آرتروز، و مشکلات دیگر شود. به یاد داشته باشید که شما برای 

رسیدن به وزن هدفتان، به زمان و صبر نیاز دارید.
15. میوه نه / فقط آبمیوه

آبمیوه ها دارای تمام قند موجود در میوه ها هستند، اما هیچ فیبری ندارند. بنابراین اگر 
می خواهید یکی را انتخاب کنید، میوه را بردارید و اگر همچنان به نوشیدنی تمایل دارید، 

مطمئن شوید که 100درصد آب میوه است و قند افزوده ندارد.
16. خوردن مقدار زیادی تنقلات بدون چربی

اگر یک محصول، بدون چربی یا بدون قند باشد، به این معنا نیست که می توانید مقدار 
زیادی از آن را بخورید. شما باید همیشه کنترل داشته باشید. توجه: آیا می دانستید که برخی از 

محصولات بدون چربی برای جبران کاهش چربی، دارای قند بیشتری هستند؟
17. بسنده کردن به سبزیجات یا سالاد

شما نمی توانید در تمام طول عمرتان فقط سبزیجات و سالاد بخورید. آنها یک جایگزین عالی 
هستند، اما اگر از مزایای سایر مواد غذایی مطلع شوید، متوجه خواهید شد که انتخاب های 
بیشتری دارید. همچنین مراقب باشید و خودتان را گول نزنید که با خوردن یک سالاد پر از نان 
سیر، پنیر، تکه های ژامبون و سس پرچرب، یک غذای سالم خورده اید. همچنین از سبزیجات 

سرخ شده بپرهیزید، آنها را بصورت کبابی یا بخارپز مصرف کنید.
18. نخوردن میان وعده بین وعده های غذایی

چرا که نه؟ میان وعده ها، یک راه عالی برای کنترل سهم وعده های غذایی شما هستند و به 
کنترل اشتهای شما کمک می کنند. فقط مطمئن شوید که میان وعده های سالم و کم کالری 

می خورید. چرا هر 3 تا 4 ساعت یکبار، وعده های غذایی کوچک نخورید؟
19. نخوردن دسر

چرا می خواهید خودتان را از یک دسر عالی محروم کنید؟ فقط یک قسمت کوچک بخورید 
یا یک دسر سالم پیدا کنید. اگر در یک رستوران هستید و آنها یک دسر بسیار بزرگ سرو 
می کنند، آن را با دوستانتان تقسیم کنید. این کار مانع خواهد شد که بخاطر خوردن تمام دسر 

احساس گناه کنید.

اشتباهات رایج در هنگام شروع برنامه ورزشی یا غذایی
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اجتماعی 6

وقتي کودکي دوران شادي نیست 

افسردگي معضل جامعه مدرن است که پیر و جوان نمي شناسد. هر فردي در هر جایگاه 
اجتماعي مي تواند به این بیماري مبتلا شود. افسردگي به دلایل مختلف به سراغ کودکان 
مي آید که مي توان این دلایل را به انواع مختلف همچون عوامل ژنتیک یا عوامل محیطي 

تقسیم بندي کرد.
 به طور متداول در جامعه بیماري افسردگي را با نشانه هایي همچون گریه هاي مداوم، 
ناامیدي، لذت نبردن از فعالیت هاي روزانه، بي حوصلگي و کم انرژي شدن، منزوي شدن، 
عدم حضور در جمع، ناتوانی در برقراري ارتباط و دوستیابي مي شناسند. در ضمن باید توجه 
داشت که برخي علائم افسردگي در کودکان به راحتي قابل تشخیص نیست و باید آنها را با 
دقت در اعمال و گفتار کودک و هنگام گفت وگو با او فهمید، مثل اعتماد به نفس پایین توام 
با احساس تقصیر به طوري که دائم به دلیل کارهایي که انجام مي دهد، عذرخواهي  کند یا 

خودش را مقصر بداند.
  نکته مهم در افسردگي کودکان این است که چون ما افسردگي را در دوران شاد کودکي 
بعید مي دانیم، گاهي به علائم و نشانه هاي آن دقت کافي نداریم و آن نشانه ها را به گونه اي 
اشتباه تعبیر مي کنیم. براي مثال کم حرفي و منزوي بودن کودکان در جمع را مي توان 
نشانه خجالتي بودن آنها دانست یا پرخاشگري و تحریک پذیري او را به تربیت غلط مرتبط 

مي سازیم، در حالي که این نشانه ها مي توانند از وجود افسردگي در فرزند خبر دهد.
 فوت مادر با فرزند چه مي کند؟

فرشاد پنج ساله است. هم اکنون دو ماه از فوت مادرش مي گذرد. با وجود اینکه این اتفاق 
نه تنها شدت بازي و شیطنت هاي این کودک را کم نکرده است، بلکه بیشتر از قبل سر و 
صدا و شیطنت مي کند. به گفته عمه اش این پسر بیشتر ناراحتي اش را در خود مي ریزد. او 
مي افزاید: از وقتي مادر فرشاد فوت کرده هر شب، شب ادراري دارد اما سعي مي کند در جمع 
چیزي بروز ندهد. پسرک با چشماني پرفروغ به من مي خندد، چشماني کاملا درخشان و پر 

از شور و شوق کودکي دارد. 
عدم اعتماد به نفس کودك را گوشه نشین کرد

فاطمه چهار ساله به مهد کودک مي رود. به گفته مادرش از وقتي که پدر این کودک به 
ماموریت رفته است، او به نسبت قبل منزوي تر شده است. مادرش مي گوید: با اینکه در منزل 
بسیار شیطنت مي کند و هیچ کدام از وسایل از دست او سالم نمانده است، اما در جمع ترجیح 
مي دهد در گوشه اي بنشیند. این مادر که فرزندش را پیش مشاور هم برده است، مي گوید: به 
نظر مشاوران این کودک هیچ مشکلي ندارد، فقط مشکل او عدم اعتماد به نفس است. این 

در حالي است که اعتماد به نفس هم در وهله اول باید از سوي خانواده به شخص القا شود.
 پسرك کم حرف و مودب!

مهدي سه ساله کم حرف است. همه افراد دور و برش به دلیل کم حرفي اش همیشه او را 
تحسین مي کنند، اما چرا باید یک پسر بچه در این سن و سال آن قدر ساکت باشد. او پیش 
مادربزرگش زندگي مي کند. مادربزرگش از اینکه او مودب در گوشه اي مي نشیند خوشحال 
است. به گفته مادربزرگش بد غذاست و به زور مي توان چیزي به او خوراند. او مي گوید: از 
وقتي پدر و مادرش از هم طلاق گرفته اند این بچه از قبل هم ساکت تر شده است، به نظرم 

از این وضعیت ناراحت است.
 جلوگیري از بروز افسردگي در بین کودکان

یک مربي مهد کودک درباره چگونگي بروز افسردگي در بین کودکان مي گوید: امروزه 
مهم ترین دلیل براي افسردگي کودکان رفتار والدین است، چرا که بچه ها در سنین پایین 
به والدین خود وابسته اند و رفتار والدین مي تواند در روحیه آنها بسیار تاثیرگذار باشد. فرزانه 
مي افزاید: رفتارهایي مانند تبعیض بین فرزندان، به رخ کشیدن نکات منفي کودک و ابراز 
نکردن صفات مثبت او و در کل رفتارهاي نسنجیده به طوري که روحیه او را تضعیف کند 

و اعتماد به نفس او را کاهش دهد، مي تواند زمینه ساز ابتلا به افسردگي در کودک باشد.
  غیر از رفتار والدین با کودک، رفتار والدین با او هم مي تواند در بروز افسردگي نقش داشته 
باشد، مانند دعواهاي زناشویي مداوم و مقصر دانستن کودک در اختلافات خانوادگي، مطرح 
کردن مسائل اقتصادي در حضور کودک، آگاهي کودک از بیماري والدین به طوري که نگران 
از دست دادن والدینش شود و خود را در بیماري آنها مقصر بداند و در نهایت جدایي والدین. 
به گفته او برخي عوامل روان شناختي نیز مانند نبود عزیزان ویژه، مرگ پدر یا مادر، از دست 
دادن سلامت مانند نقص عضو یا بیماري هاي مزمن و لاعلاج مي تواند کودک را افسرده کند. 
این مربي مي افزاید: برخي دلایل ساده مانند تعویض مدرسه یا مهدکودک، اسباب کشي و 
مهاجرت که از نظر بزرگ تر ها ممکن است متنوع و خوشحال کننده باشد، مي تواند کودک 
را افسرده کند، چرا که تغییر ناگهاني و بدون مقدمه و از دست دادن دوستان براي کودک 
ناراحت کننده است و اگر با او همراه نباشید و به گفت وگو با او نپردازید، ممکن است برایش 

مشکلات روحي ایجاد شود.
  او درباره چگونگي پیشگیري و درمان این بیماري در بین کودکان می گوید: ایجاد فضاي 
صمیمي و دوستانه در محیط خانوادگي، برآوردن نیاز هاي کودک به اندازه، گفت وگو با او به 
نحوي که خوب به حرف هایش گوش داده و به احساساتش احترام گذاشته شود و گاهي 
تغییر فضایي که باعث افسردگي کودک شده است و دقت در روابط بین فردي در خانواده 
مانند رابطه پدر و مادر با هم و با فرزندان دیگر، همه و همه مي تواند از راهکارهاي درمان 
افسردگي در کودکتان باشد، در عین حال رعایت تمام این نکات مي تواند از بروز افسردگي 

پیشگیري کند.
  فرزانه تاکید مي کند: تشدید افسردگي در کودک با عوارضي همچون کم خوابي یا 
کم اشتهایي همراه است، این پیامد ها ریشه در افسردگي کودک دارد. به گفته او در چنین 
شرایطي باید از یک متخصص کمک بخواهید و نگذارید وضعیت کودک وخامت پیدا کند، 

چرا که افسردگي مي تواند لطمه هاي زیادي به کودک بزند.
 کاهش شدت افسردگي با بهادادن به روابط عاطفي

یک روانشناس درباره زمینه هاي بروز افسردگي در بین کودکان مي گوید: افسردگي هاي 
موجود در جامعه ناشي از عوامل محیطي است. در وهله اول یکي از عوامل محیطي به کانون 
خانواده ها و نوع ارتباطي که والدین با یکدیگر و با فرزندشان دارند مربوط مي شود؛ در اصل 

این امر در میزان و شدت افسردگي در بین کودکان موثر است.
  حاج اسماعیلي مي افزاید: از دیگر عوامل بروز افسردگي در بین کودکان مي توان به عدم 
بروز جو رواني آرام در محیط خانواده و اطراف اشاره کرد. امروزه به دلیل افزایش درگیري هاي 
ذهني و فکري در بین خانواده ها دیگر شاهد برگزاري نشست ها و ارتباطات عاطفي بین 
والدین و فرزندشان نیستیم. به این ترتیب حس تعلق کودکان ارضا نمي شود. آن هم به 
این دلیل که در سنین کودکي ایجاد روابط عاطفي و سرگرمي از نیازهاي حیاتي محسوب 
مي شود. به گفته او کودکان باید احساس تعلق، عشق و دوست داشتن را در منزل تجربه 
کنند. در ضمن دیگر اولویت ها در پرورش کودک توجه به مساله بازي و گذران اوقات شاد 
و مفرح است، چون این امر باعث رشد عاطفي، اخلاقي و شناختي در بین کودکان مي شود.

  این روانشناس مي افزاید: این روزها اغلب بچه ها درگیر بازي هاي مکانیکي هستند، این 
بازي هاي کامپیوتري زمینه بروز پرخاشگري را بین کودکان ایجاد مي کنند. از سوي دیگر در 
برخي مهد کودک ها نیز با فضاي خشک و بي روح دیگر نیاز به شادي و تعلق کودکان ارضا 
نمي شود. در صورت عدم ارضاي این نیازها شاهد بروز افسردگي در بین کودکان هستیم. 
او مي گوید: هرقدر فضاي مهد کودک ها، پیش دبستاني ها و مدارس به سمت فضاي شادابي، 

نقاشي، داستان پردازي، موسیقي و... سوق پیدا کند خلأ خانواده ها نیز جبران مي شود.
  باید توجه داشت گروهي دیگر از کودکان نیز به دلیل مشکلات فیزیولوژیکي و ژنتیکي 
مبتلا به افسردگي مي شوند، اما باید دانست که تعداد این کودکان اندک است. حاج اسماعیلي 
تاکید مي کند: افسردگي در کودکان فقط با نشانه هاي افسردگي بروز نمي کند، بلکه برخی از 
دیگر نشانه هاي رفتاري را از خود بروز مي دهند. براي نمونه در شرایط افسردگي ممکن است 
ارتباطات اجتماعي این گونه کودکان کم شود و به این ترتیب خواب آنها دچار مشکل شود یا 

بروز اضطراب هاي فراوان منجر به بروز تیک در آنها شود.  
به گفته او از دیگر نشانه هاي افسردگي مي توان به بروز شب ادراري در بین برخي کودکان 
اشاره کرد. این روانشناس معتقد است: حوادث ناگوار منجر به بروز افسردگي در افراد مي شود، 
اما اگر خانواده بتواند شرایط بهداشت رواني را در بین کودکان ایجاد کند به تدریج حالت 
افسردگي از بین مي رود. فقط با غني سازي فضاي عاطفي براي کودکان مي توان زمینه هاي 

بروز افسردگي را در آنها کاهش داد.

توصیه های انتظامی پلیس:
روابط اجتماعی و خانوادگی 

خود را نا خاسته فدای استفاده 
بی رویه از اینترنت نکنید.

اداره آموزش همگانی معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم 

مواد،   مصرف  سوء  دخانیات،  مصرف  به  گرایش 
خشونت، سبک های زندگی نابهنجار و تأثیرپذیری 
از فضاهای مجازی از جمله رفتارهای مخاطره آمیز 
فشار  همچون  عواملی  و  است  نوجوانان  بین  در 
همسالان، شکست تحصیلی و زندگی در محل های 

مخاطره آمیز منجر به رفتارهای پرخطر می شود.
افزایش آسیب های اجتماعی در بین نوجوانان یکی از 
خطراتی است که جامعه شناسان و روانشناسان نسبت 
به آن هشدار می دهند و در تحقیقاتی که اخیراً منتشر 
شده برخی آسیب های اجتماعی از جمله گرایش به 
مصرف سیگار و قلیان، ارتباط با جنس مخالف و کتک 
کاری در بیرون از خانه، همه گیرترین رفتارهای پرخطر 

در میان نوجوانان گزارش شده است.
 اگرچه آسیب های اجتماعی از جامعه به مدارس 
وارد می شود اما برای امن ماندن محیط مدارس و 
مراقبت از دانش آموزان در برابر آسیب های اجتماعی 
نیاز به برنامه ریزی های کوتاه مدت و دراز مدت و اجرای 
برنامه های آموزشی ویژه نوجوانان است و در این رابطه 
آموزش و پرورش نقش کلیدی دارد هرچند نمی توان 
ضرورت همکاری سایرنهادها با دستگاه  تعلیم و تربیت 
برای واکسیناسیون دانش آموزان در برابر آسیب های 

اجتماعی  را مُنکر شد.
 دفتر مراقبت دربرابر آسیب های اجتماعی وزارت 
آموزش و پرورش با هدف مراقبت از دانش آموزان در 
برابر آسیب های اجتماعی، اطلاعاتی را در خصوص 
رفتارهای پرخطر و چگونگی مراقبت از نوجوانان در 
برابر اعتیاد و آسیب های اجتماعی منتشر و آن را در 

اختیار خانواده ها گذاشته است.
برابر  در  مراقبت  دفتر  سوی  از  مجموعه  این   
در  پرورش  و  آموزش  وزارت  اجتماعی  آسیب های 
منتشر شده تا باعث افزایش اطلاعات خانواده ها برای 
حفاظت از فرزندانشان در برابر آسیب های اجتماعی 

شود. 
خانواده و والدین نقش مهمی در تربیت نوجوانان و 
مراقبت از آنها در برابر رفتارهای پرخطر و آسیب های 
اجتماعی دارند. شناخت ویژگی های رشد نوجوانان، 
سنین  در  آنها  واجتماعی  روانی  تغییرات جسمی، 
مختلف، آشنایی با خطراتی که نوجوانان را تهدید 
می کند، شیوه های فرزند پروری و راهکارهای مراقبت 
از آنها می تواند موجب ارتقای نقش خانواده ها جهت 
پیشگیری از اعتیاد و آسیب های اجتماعی در بین 

نوجوانان شود.
 چه خطراتی فرزندان ما را تهدید می کند؟

 در گروه سنی کودکان و نوجوانان خطرات مختلفی 
هستند که به دلیل مقتضیات این سن و زمینه های 
خطرجویی، هیجان طلبی و کنجکاوی به ویژه در بین 

نوجوانان آنها را تهدید می کند و می توان این خطرات 
را در گرایش به رفتارهای پرخطر تعبیر کرد که بعضی 
از آنها عبارتند از گرایش به مصرف دخانیات، گرایش 
به سوء مصرف مواد، گرایش به خشونت، گرایش به 
سبک های زندگی نابهنجار و تأثیرپذیری از فضاهای 

مجازی وشبکه های اجتماعی. 
عوامل مخاطره آمیز نوجوانان کدامند؟ 

تحلیل های مختلفی در مورد عوامل خطرپذیری 
نوجوانان ارائه می شود. در یک تحلیل مختصر می توان 
این عوامل را به دو دسته تقسیم کرد. )الف( عوامل 
وضعیت  شخصیتی،  ویژگی های  شامل  که  فردی 
به  اعتماد  قبیل  از  تاب آوری فرد  بهداشت روان و 
نفس، خودارزشمندی و کنترل هیجان است، نگرش 
نسبت به رفتارهای پرخطر و وضعیت تحصیلی.)ب( 
عوامل محیطی و اجتماعی از قبیل وضعیت خانوادگی، 

دوستان و همسالان و محیط زندگی فرد.
 عوامل روانی-عاطفی از قبیل افسردگی، اضطراب، 
سوگ  عاطفی،  شکست های  پرخاشگری،  استرس، 
ناشی از طلاق والدین، ناکامی ها، کم توجهی و کمبود 

عاطفی، تحقیر شدن.

بدسرپرستی، جدایی  قبیل  از   عوامل خانوادگی 
والدین، سابقه رفتارها ی پرخطر در خانواده، الگوها و 
شیوه های نامناسب فرزندپروری.  عوامل تحصیلی از 

قبیل افت تحصیلی، تکرار پایه، سابقه فرار از مدرسه.
 عوامل محیطی و اجتماعی از قبیل دوستی با افراد 
پرخطر، زندگی در محیط های پرخطر، یادگیری و 
همانند جویی رفتارهای پرخطر و عوامل نوپدید از 
قبیل تأثیرپذیری از رسانه ها، همانند جویی با قهرمانان 
بازی های  انیمیشن ها،  فیلم ها،  ویژه  به  و  رسانه ای 

رایانه ای و مجازی.
 عوامل ناشی از تجربه رفتارهای پرخطر از قبیل 
تجربه حداقل یک بار گرایش به رفتارهای پرخطر 
هرچند که برای سرگرمی و تفریح باشد. چرا کودکان و 

نوجوانان دچار رفتار پرخطر می شوند؟
زمینه هایی  و  دلایل  چه  که  است  این  سوال   
رفتارهای  به  نوجوانان  و  کودکان  گرایش  موجب 
پرخطر می شود که برخی از مهمترین آنها عبارتند 
از: فشار همسالان و یادگیری از آنها، وجود زمینه های 
مخاطره آمیز در خانواده، گرایش به کنجکاوی، گرایش 
به تفریح و لذت، یادگیری از رسانه و صنایع فرهنگی، 

فشار ناشی از مشکلات مربوط به بهداشت روان و 
شکست های تحصیلی.

 چه کودکان و نوجوانانی بیشتر در معرض 
خطر هستند؟

 پژوهشگران و برنامه ریزان توصیه می کنند که در 
از همه کودکان و وجوانان و آموزش  کنار مراقبت 
مهارت های خود مراقبتی و پیشگیرانه به همه آنها در 
عین حال کودکان و نوجوانانی را که در معرض خطر 

هستند بیشتر مورد توجه قرار دهیم. 
سوال این است که چه کسانی در معرض خطر 
هستند؟درپاسخ باید گفت کودکان و نوجوانانی که 
سابقه شکست تحصیلی دارند، سابقه مشکلات رفتاری 
و روانی دارند، در خانواده های پرخطر زندگی می کنند، 
در محیط های مخاطره آمیز سکونت و یا رفت و آمد 
دارند و دوستانی دارند که سابقه رفتارهای پرخطر 

دارند، بیشتر از سایرین در معرض خطر قرار دارند.
 چه عواملی موجب محافظت از کودکان و 

نوجوانان می شود؟ 
عوامل مختلفی وجود دارند که می توانند موجب 
محافظت از نوجوانان در برابر آسیب های اجتماعی 

شود که می توان به این موارد اشاره کرد: توکل به 
خداوند و انجام فرایض دینی، جامعه پذیربودن، مثبت 
اندیشی و برخورداری از روحیه امیدوار، توانایی برخورد 
با مشکلات و مسائل، اعتماد به نفس بالا و مهارت های 
اجتماعی مناسب، احساس پیوند با مدرسه  و خانواده، 
نگاه منفی نسبت به مصرف مواد، تعلق به خانواده ای 
که الگوی مسئولانه ای درباره فرزند پروری دارد و نگاه 
منفی به مصرف مواد دارد، برخورداری از والدینی که 
رابطه تنگاتنگی با فرزند خود دارد و انتظارات تربیتی 
خود را به صورت روشن تعیین کرده و به آن پایبند 
هستند. برخورداری از دوستانی که رفتارهای مخاطره 
آمیز ندارند، مشارکت و مسئولیت پذیری در فعالیت ها 

و امور مدرسه و وضعیت تحصیلی مناسب.
  عوامل مخاطره آمیز کودکان و نوجوانان در 

خانواده چیست؟
و  نزاع  اختلافات،  نادرست،  فرزندپروری  سبک   
نابه سامانی در خانواده، سبک زندگی نامناسب خانواده و 

سابقه رفتارهای پرخطر در خانواده.
 چگونه می توانیم از کودکان و نوجوانان 

مراقبت کنیم؟
 مهارت های خودمراقبتی را به آنها آموزش دهیم، 
خطراتی که آنها را تهدید می کند بشناسیم، عوامل 
مخاطره آمیز و تهدیدکننده آنها را کنترل و کاهش 
دهیم. زمینه های بهداشت و سلامت روان آنها را تقویت 
کنیم و تاب آوری آنها در رویدادهای ناگوار و شرایط 

مخاطره آمیز را افزایش دهیم.
 چه مهارت هایی را باید به فرزندانمان 

بیاموزیم؟
شناخت  از:  عبارتند  که   1.مهارت های شخصی 
مسئله، تصمیم گیری، خودکنترلی، رفتارها و عادت های 
قضاوت های  احساسات،  و  عواطف  شناخت  سالم، 

درست و مناسب و عزت نفس.
 2.مهارت های مواجهه موثر که عبارتند از: مدیریت 
استرس، مقابله با ناامیدی، مقابله با شکست، درخواست 
کمک، سازگاری و انعطاف پذیری و فایق آمدن بر 

مشکلات و موانع.
رشد  از:  عبارتند  که  اجتماعی  3.مهارت های   
مهارت های ارتباطی خوب، در نظر گرفتن و توجه به 
دیدگاه های دیگران، همکاری و مشارکت با دیگران، 
مقاومت در برابر فشار همسالان، دوستیابی مناسب و 

حفظ دوستان خوب و مهارت نه گفتن. 
4. مهارت های شناخت خطر که عبارتند از: شناخت 
خطرات و مخاطرات تهدید کننده، شناخت زیان های 
به  گرایش  در  رسانه ها  نقش  شناخت  دخانیات، 
رفتارهای پرخطر، شناخت تأثیر رفتارهای پرخطر بر 

آینده و بر خانواده.

رفتارهای  پرُ خطر در میان نوجوانان 

سارق هروئینی به سرقت 30 موتورسیکلت اعتراف کرد:

دستگیري سارق سابقه دار در قم 

جانشین فرماندهي انتظامي استان با اشاره به دستگیري یک سارق سابقه دار در قم، از کشف 
30دستگاه موتورسیکلت مسروقه، خبر داد.

سرهنگ حمیدرضا اسدیدر گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، گفت: به دنبال وقوع 
چندین فقره سرقت موتورسیکلت در قم و طرح شکایت از سوي مالباختگان، توسط یکي از 
شاکیان عکس متهم 26 ساله در بانک اطلاعاتي مجرمان استان شناسایي و وي در کمتر از 6 
ساعت توسط مأموران کلانتري 14ولي عصر)عج( دستگیر شد.  به گفته وي، متهم در تحقیقات 
مأموران به سرقت 30 دستگاه موتورسیکلت اعتراف و اعتیاد به مصرف مواد مخدر هروئین را 
علت این سرقت ها بیان کرد.  جانشین فرماندهي انتظامي استان قم افزود:در ادامه یک مالخر 
۵۵ ساله شناسایي و پس از هماهنگي با مقام قضائي استان، وي نیز دستگیر و محل دپو اموال و 
موتورسیکلت هاي مسروقه در زیرزمین منزل وي کشف شد.  اسدي با اشاره به غیر بومي بودن 
سارق، گفت: متهم با پرسه زني در سطح شهر موتورسیکلت هایي که فاقد قفل و زنجیر بودند را 
سرقت مي کرده است.  جانشین فرماندهي انتظامي استان قم گفت: سارق موتورسیکلت هاي 
مسروقه را که ارزشي بالغ بر2 الي 3 میلیون تومان داشتند را به قیمت کمتر از 40هزار تومان 
به مالخر مي فروخته است.  جانشین فرماندهي انتظامي استان قم توصیه کرد: مردم در شهر از 
پارکینگ هاي عمومي براي وسیله نقلیه شان استفاده کرده و یا از وسایل بازدارنده مانند قفل و 

زنجیر استفاده کنند تا مورد طمع سارقان قرار نگیرند.

جانشین فرماندهي انتظامي استان کهگیلویه و بویراحمد خبرداد: 

متلاشي شدن باند سارقان دارو در یاسوج 
جانشین فرماندهي انتظامي استان کهگیلویه و بویراحمد از دستگیري یک باند 6 نفره سرقت 

دارو در شهر یاسوج خبر داد و گفت: ارزش داروهاي مکشوفه دو میلیارد ریال است.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سرهنگ مهدي انصاري گفت: به دنبال وقوع چندین 
فقره سرقت از کامیون هاي حامل دارو در محورهاي مواصلاتي استان دستگیري سارق یا سارقان 
در دستور کار مأموران اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهي استان کهگیلویه و بویراحمد قرار گرفت. 
وي افزود: کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پس از بررسي دقیق پرونده هاي ورودي و ساعات 
انجام سرقت و مقایسه شگردهاي وقوع سرقت به خانمي از فروشندگان یکي از داروخانه هاي 
سطح شهر یاسوج مظنون شدند، لذا با هماهنگي و اخذ دستورات لازم وي به پلیس آگاهي 
منتقل شد و به جرم خود اعتراف کرد؛ سرقت این داروها به صورت برنامه ریزي شده و با 
همدستي باندي 6 نفره صورت گرفته است.  انصاري با اشاره به شناسایي و دستگیري این باند 6 
نفره سرقت دارو در استان هاي کهگیلویه و بویراحمد و خوزستان، گفت: در تحقیق و بازجویي 
به عمل آمده، آنان به سرقت داروها به ارزش تقریبي دو میلیارد ریال با برنامه ریزي قبلي اعتراف 
کردند؛ متهمان صحنه هاي سرقت را نیز بازسازي کردند.  جانشین فرماندهي انتظامي استان 
کهگیلویه و بویراحمد به شیوه و شگرد سارقان نیز اشاره کرد و گفت: سارقان با استفاده از خلأهاي 
شبکه توزیع دارو و شناسایي داروهاي کمیاب و گران قیمت و کم حجم و هماهنگي با داروخانه ها 
و انبارداران دارو در شهرهاي یاسوج و اهواز اقدام به سرقت این نوع از داروها و فروش آزاد آنها 

خارج از شبکه توزیع مي کردند.

فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاري  اعلام کرد :

انهدام باند خرید و فروش سکه هاي تقلبي در اردل 
فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاري گفت: با هوشیاري ماموران فرماندهي انتظامي 

شهرستان "اردل"، یک باند چهار نفره خرید و فروش سکه هاي تقلبي متلاشي شد.
سردار نورعلي یاري در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، گفت: به دنبال دریافت خبري 
مبني بر فعالیت گسترده یک باند حرفه اي خرید و فروش سکه هاي تقلبي در شهرستان "اردل"، 
بررسي موضوع به صورت ویژه در دستور کار، کارآگاهان پلیس آگاهي این شهرستان قرار گرفت. 
فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاري بیان داشت: کارآگاهان با انجام فعالیت هاي 

اطلاعاتي شبانه روزي و همکاري مردم، اعضاي این باند را شناسایي و تحت نظر قرار دادند. 
این مقام ارشد انتظامي ادامه داد: ماموران در عملیات غافلگیرانه اعضاي این باند چهار نفره 
را حین خرید و فروش سکه هاي تقلبي دستگیر و در بازرسي از آنان 100 سکه تقلبي کشف 
کردند.  یاري خاطر نشان کرد: در بازجویي هاي فني، اعضاي باند به تحصیل مبلغ یک میلیارد و 
۵0 میلیون ریال وجه نقد از طریق فروش سکه هاي تقلبي اعتراف کردند که با هماهنگي مقام 
قضائي حساب بانکي آنان مسدود شد.   یاري با اشاره به معرفي متهمان به مرجع قضائي از ادامه 
تحقیقات جهت کشف دیگر اقدامات مجرمانه اعضاي این باند خبر داد و از عموم شهروندان 
خواست هرگونه اطلاع خود از فعالیت افراد کلاهبردار را براي اقدام سریع و ضربتي پلیس از طریق 

ارسال پیامک یا تماس تلفني به فوریت هاي پلیسي 110 گزارش کنند.

رئیس اداره حفاظت محیط زیست اسدآباد :

شکارچیان متخلف در اسدآباد همدان به دام افتادند 

فرمانده انتظامي استان یزد :

جاعل 1۰ میلیاردي در یزد دستگیر شد 

فرمانده انتظامي رودبارجنوب  خبرداد:

رهایي گروگان ۸ ساله در کمتر از 4۸ ساعت

 رئیس اداره حفاظت محیط زیست اسدآباد گفت: چهار شکارچی متخلف در منطقه شکار 
ممنوع آلموبلاغ اسدآباد دستگیر شدند. 

رامین رمضانی اظهار کرد: چهار شکارچی متخلف با ورود به منطقه حفاظت شده آلموبلاغ قصد 
شکار داشتند که پیش از هر گونه اقدامی شناسایی و دستگیر شدند. 

وی اضافه کرد: تیم گشت و کنترل مستقر در پاسگاه محیط بانی آلموبلاغ هنگام گشت زنی این 
افراد را شناسایی و دستگیر کرده است.

وی با ذکر اینکه این افراد غیر بومی و از ساکنان استانهای همجوار هستند اضافه کرد: در بازرسی 
از شکارچیان دو قبضه سلاح شکاری، فشنگ و آلات و ادوات شکار کشف و ضبط شد.وی گفت: با 
توجه به ممنوعیت شکار، افراد متخلف پس از تشکیل پرونده به مراجع قضایی شهر اسدآباد معرفی 
شدند.منطقه شکار ممنوع آلموبلاغ با مساحت 7۵00 هکتار در شمال شهرستان اسدآباد و در 3۵ 
کیلومتری شمال غرب استان همدان واقع شده است.این منطقه با توجه به شرایط خاص از تیپ 
های متفات گونه های گیاهی برخوردار بوده که برای نمونه می توان گونه های نظیر گیاهان علفی 
همچون بیدگیاه، شبدر درختی، گل لاله، شقایق، پونه، توتیا، شیر تیزه، شنگ، نخود درختی، پیاز 
کوهی، گل گندم، درمنه، زنبق، موسیر، لاله کوهی و لاله سرنگون را ذکر کرد.همچنین گیاهان 
دارویی و صنعتی شامل کنگر، ریواس، آزربه، شیرین بیان، گون، گل ختمی، گزنه، گل گاو زبان و 

بومادران در منطقه آلموبلاغ اسدآباد می روید. امسال 10 شکارچی متخلف در اسدآباد شناسایی 
و به مرجع قضایی معرفی شدند.

 فرمانده انتظامي استان یزد از دستگیري کلاهبرداري که 
اقدام به جعل اسناد ملکي به ارزش 10 میلیارد ریال کرده 

بود، خبر داد.
 سردار ایرج کاکاوند در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري 
پلیس، اظهارداشت: در پي دریافت خبري مبني بر اینکه 
فردي اقدام به جعل اسناد ملکي چند قطعه زمین کرده و 
قصد فروش آنها را دارد بررسي موضوع به ماموران اداره مبارزه 

با جعل و کلاهبرداري پلیس آگاهي ارجاع داده شد. 
سردار کاکاوند با اشاره به هماهنگي قضایي، ادامه داد: در 
تحقیقات انجام شده از سوي پلیس مشخص شد  متهم به نام 

"م.الف" 60 ساله با جعل اسناد چندین قطعه زمین مسکوني 
با پلاک ثبتي مشخص قصد فروش آنها را دارد. 

وي، افزود: با محرز شدن این موضوع، کارآگاهان پلیس 
آگاهي ضمن تحت نظر قرار دادن متهم، وي را در مخفیگاهش 

دستگیر و براي انجام بازجویي به اداره پلیس منتقل کردند. 
کاکاوند اضافه کرد: در بازرسي از محل سکونت متهم، دو 
فقره سند ملکي جعلي، 6 فقره ایران چک جعلي ۵00 هزار 
ریالي و نیز 19 فقره ایران چک جعلي یک میلیون ریالي نیز 

کشف شد. 
سردار کاکاوند افزود: متهم در بازجویي هاي اداره پلیس به 

جعل اسناد ملکي به ارزش 10 میلیارد ریال و قصد فروش آنها 
به شهروندان اعتراف و با دستور محاکم قضایي، روانه زندان 
شد.  این مقام انتظامي به شهروندان توصیه کرد: زمان خرید 
ملک نسبت به بررسي مدارک مالکلیت مورد نظر اقدام و 
پیرامون اصالت آن، تحقیقات لازم را از ادارات مربوطه به عمل 
آورند.  فرمانده انتظامي استان یزد در پایان گفت: همچنین 
شهروندان به این نکته توجه داشته باشند که به هیچ عنوان 
تحت تاثیر موقعیت شغلي فروشندگان و اظهارات شفاهي افراد 
سودجو قرار نگرفته و با بررسي تمام جوانب و رویت ملک اقدام 

به تنظیم مبایعه نامه کنند.

 فرمانده انتظامي رودبارجنوب از رهایي گروگان 8 ساله و دستگیري سه گروگان گیر در کمتر از 48 ساعت خبر داد و گفت: 
انگیزه این آدم ربایي اختلافات مالي عنوان شده است.

سرهنگ نادعلي قزلباش در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت : در هفتم بهمن ماه سال جاري، کودکي 8 ساله 
در شهرستان کهنوج ربوده شد و آدم ربایان براي آزادي وي از خانواده اش درخواست دو میلیارد ریال وجه نقد کرده بودند. 

این مقام ارشد انتظامي افزود : پس از بررسي هاي اولیه مشخص شد متهمان پس از ربودن کودک ، وي را به بخش زهکلوت از 
توابع شهرستان رودبارجنوب انتقال داده اند که کارآگاهان پلیس پس از دو روز کار اطلاعاتي و انجام اقدامات تخصصي با همکاري 

تکاوران پلیس کهنوج، محل اختفاي گروگان گیران را شناسایي و آن ها را دستگیر کردند. 
فرمانده انتظامي رودبارجنوب در ادامه گفت: ماموران در این عملیات، کودک ربوده شده به نام محمد مهدي 8 ساله را صحیح و 
سالم از چنگال سه آدم ربا نجات دادند و به آغوش گرم خانواده بازگرداندند.  سرهنگ قزلباش با اشاره به دستگیري متهمان اصلي 
در این عملیات،افزود: در تحقیقات فني کارآگاهان پلیس آگاهي ، متهمان ضمن اعتراف به آدم ربایي ، هدف اصلي ربودن کودک را 
اختلافات مالي اعلام کردند.  قزلباش در پایان خاطر نشان کرد: نیروي انتظامي با اجراي طرح هاي مختلف انتظامي و اشراف اطلاعاتي، 

اجازه نخواهد داد اخلال گران خللي در امنیت پایدار جامعه ایجاد کنند.

قاتل دستگیر شد

جزییات قتل کارگر مرغ فروشی
 حسین جوان 22 ساله ای که طی نزاع و درگیری، علی 
3۵ ساله را مورد اصابت ضربه چاقو از ناحیه چپ سینه قرار 

داده و به قتل رسانده بود، خود را تسلیم پلیس کرد.
به گزارش خبرنگار انتظامی خبرگزاری فارس، در ساعت 
21 مورخه 6 بهمن 94 وقوع یک فقره نزاع و درگیری 
در خیابان ناطقی – خیابان زرین خامه به کلانتری 109 

بهارستان اعلام شد.
با حضور مأموران کلانتری در محل و بررسی های اولیه 
مشخص شد فردی بنام علی. ش ) 3۵ ساله ( طی یک نزاع 
و درگیری مورد اصابت ضربه چاقو از ناحیه چپ سینه قرار 
گرفته و در ادامه به علت شدت ضربه و اصابت چاقو به عضو 

حیاتی بدن، فوت نموده است.
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع قتل عمـد و به دستور 
بازپرس شعبه هشتم دادسرای ناحیه 27 تهران، پرونده در 
اختیار اداره دهم ویژه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار 

گرفت.
جنایت  صحنه  شاهدان  از  اولیه  تحقیقات  همان  در 
مشخص شد که قتل توسط کارگر یک مغازه مرغ فروشی در 

خیابان ایران به وقوع پیوسته است.
بلافاصله با شناسایی محل استراحت متهم حسین . الف ) 
22 ساله ( در خیابان ایران، کارآگاهان به این محل مراجعه 
و در تحقیقات خود اطلاع پیدا کردند که وی با پایان دوران 
خدمت سربازی در مغازه مرغ فروشی مشغول بکار شده 
است و طی این مدت نیز بارها با مقتول اختلاف و درگیری 
داشته و نهایتا در مورخه 6 بهمن 94 طی یک درگیری 
خیابانی، علی . ش را به قتل رسانده و پس از آن از تهران 

متواری شده است.
همزمان با آغاز اقدامات پلیسی جهت دستگیری متهم، 
تحقیقات از خانواده متهم و آموزش آنها جهت معرفی متهم 
در دستور کار کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی قرار گرفت.

در ساعت 16 مورخه 8 بهمن 94، متهم پرونده جنایت 
خیابان زرین خامه با مراجعه به کلانتری باقرآباد قرچک خود 

را به پلیس تسلیم می کند.
سرهنگ کارآگاه آریا حاجی زاده، معاون مبارزه با جرایم 
جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ با اعلام این خبر گفت: 
کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی با حضور در کلانتری 
باقرآباد، متهم را به اداره دهم منتقل کردند؛ متهم در همان 
تحقیقات اولیه صراحتا به داشتن اختلاف با مقتول و ارتکاب 
جنایت اعتراف کرد اما در ادامه تحقیقات، اظهارات متفاوتی را 

در خصوص انگیزه واقعی جنایت اعلام کرده است.
سرهنگ کارآگاه آریا حاجی زاده خاطرنشان کرد: با توجه 
به اعتراف صریح متهم به ارتکاب جنایت و دیگر شواهد و 
دلایل بدست آمده در تحقیقات پرونده، متهم با قرار بازداشت 
موقت و جهت انجام تحقیقات تکمیلی در اختیار اداره دهم 

ویژه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفته است.
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گازگرفتگی 6۸تن درمراسم عروسی در زنجان 
 قایم مقام مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی 
دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی استان 
زنجان گفت : 68 نفر از بانوان حاضر در مراسم عروسی در 
یکی از تالارهای زنجان دچار مسمومیت با گاز CO شده و 

کارشان به مراکز درمانی کشید. 
امیرحسین ایلیایی  افزود: این حادثه حوالی ساعت 22 
جمعه شب رخ داد و به احتمال بسیار برخورد پای یکی 

از بانوان به شیلنگ بخاری گازی باعث نشت گاز در فضای 
تالار عروسی شده و پس از مدت زمانی حاضرین با اطلاع از 

مسمومیت با گاز CO به فضای باز منتقل می شوند. 
 وی اظهار کرد: دو دستگاه آمبولانس از پایگاه های فاتح و 
روزبه به محل حادثه اعزام می شود که یکی از مسموم شدگان 
را در محل درمان کرده و هفت نفر را نیز پس از اقدامات 
پیش بیمارستانی به منظور ادامه درمان به بیمارستان ولیعصر 

زنجان منتقل می کنند.ایلیایی افزود: 60 از مسموم شدگان 
نیز از سوی نزدیکان و با استفاده از خودروهای شخصی به 
درمانگاه  و  الله موسوی  آیت  امام حسین،  بیمارستان های 
شهدای گمنام انتقال می یابند. وی تصریح کرد: هرچند علایم 
مسمومیت در این افراد مشهود بود اما بررسی ها در خصوص 
علت دقیق این حادثه لازم است از سوی مبادی ذیربط صورت 

گیرد.
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سوی  از  مجلس  انتخابات  در  ردصلاحیت ها  و  تایید  نتیجه 
عادل  اگر چه غلامعلی حداد  و  منتشر شده  نظارت  هیات های 
می گوید که اصولگراها هم ردی داشته اند اما بیشترین کسانی که 
مهر تایید بر پرونده شان خورده از جناح اصولگراست. در آن طرف 
گود اصلاح طلب ها وضعیت چندان خوشی ندارند چرا که به گفته 
حسین مرعشی صلاحیت ۹۹ درصد داوطلبین آنها تایید نشده  
است، اعم از اینکه رد یا عدم احراز روی پرونده شان نوشته شده 
باشد. در برخی حوزه ها حتی یک کاندیدای اصلاح طلب هم باقی 
نمانده است؛ اما این پایان ماجرا نیست و فرصت برای شکایت از 
نتیجه نظر شورای نگهبان همچنان باقی است و در اظهارنظرهای 
فعالان هر دو جناح موثر در کشور، همچنان تلاش برای لیست های 

رای آور شنیده می شود.
اصلاح طلبانی که در هر شرایطی باقی می مانند

اگرچه از میان چهره های شاخص اصلاح طلب تنها می توان به 
محمدرضا عارف، علیرضا محجوب، مصطفی کواکبیان و سهیلا 
جلودارزاده اشاره کرد که صلاحیتشان تایید شده، اما حال و هوای 
این طیف سیاسی حالا که چند روز از اعلام نتیجه تایید صلاحیت ها 
گذشته، بهتر است و امیدوارانه تر سخن می گویند. شاید به رایزنی های 
رئیس جمهور در این زمینه دل خوش کرده اند اما هنوز خبری از 

انجام یا سرانجام این رایزنی ها منتشر نشده است.
اصلاح طلبان حالا می گویند که رویکرد برنامه محور را برای 
حضور در انتخابات برگزیدند و مقصودشان از برنامه محور بودن را 
در اطلاعیه ای با این عبارات روشن کرده اند: »رویکرد برنامه محور که 
در این دوره از سوی اصلاح طلبان و دیگر حامیان دولت در پیش 
گرفته شده، به آحاد مردم و رای دهندگان کمک می کند، مطالبات 
خود را در برنامه ها جستجو کنند و به لیست ها و نه لزوما شهرت 
افراد رای دهند.« کارگروه تدوین راهبردها و سیاست های انتخاباتی 
اصلاح طلبان به ریاست حسین کمالی، بنا دارد جلسات فشرده ای 
در این زمینه داشته باشد؛ یعنی قرار است کسانی را در لیست خود 
قرار دهد که به برنامه های اصلاح طلبان پایبند هستند و پس از آغاز 
به کار مجلس دهم می توان وعده ها و انجام برنامه ها از سوی ایشان 

را پیگیری کرد.
اما این تنها برنامه ای نیست که اصلاح طلبان برای انتخابات دارند. 
کارگروه حقوقی و رایزنی این جریان نیز با ریاست محسن رهامی 
جلساتی با افراد موثر در مورد انتخابات برگزار می کند تا وضعیت 
ردصلاحیت شده ها را پیگیری کند. رهامی اگرچه به ردصلاحیت ها 
اعتراض دارد و می گوید »ابا این اقدام شورای نگهبان، لیستی جز 
لیست اصولگرایان باقی نمانده است و طبیعتاً هیچ تنوعی نیز در آن 
مشاهده نمی شود« اما به آینده امیدوار است و می گوید: »امیدوارم با 
تجدید نظر شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها، ما بتوانیم لیست 

خود را ارائه دهیم«.
به  متفاوت  ای  زاویه  از  اظهارنظری  در  نیز  عارف  محمدرضا 
ردصلاحیت ها نگرسته و آن را فرصت دانسته است. رییس شورای 
عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان گفته که شاید رد صلاحیت ها 
فرصتی برای گردش نخبگان شود، بزرگان اصلاح طلب باید این 
لیست ها تهیه و تکمیل کنند تا در شرایط کنونی از همه توان 
اصلاح طلبان استفاده شود. او همچنین در جای دیگری به افرادی 
که از تحریم صحبت می کنند، هشدار داده که انتخابات سال ۹6 در 

پیش است و نباید مردم را مایوس کنیم.

بنابراین اصلاح طلبان خیال قهر کردن با صندوق های رای را 
ندارند، قربانعلی قائمی، عضو شورای مرکزی اعتماد ملی این گزاره 
را تایید کرده و می گوید: »صندوق های بهترین جایگاه برای بیان 
دیدگاه های جناح های سیاسی است و اصلاح طلب واقعی به هیچ 
وجه از صندوق رای و انتخابات قهر نمی کند«. سخنان علی صوفی 
رئیس ستاد انتخابات تهران شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان نیز 
موید سخنان قائمی است. صوفی می گوید: »ما حق نداریم صحنه  
انتخابات را ترک کنیم مردم انتظار دارند که ما بمانیم و از حقوق 
قانونی شان حفاظت کنیم، تحت هر شرایطی در انتخابات شرکت 

می کنیم.«
غلامحسین کرباسچی، دبیرکل حزب کارگزارن سازندگی نیز 
تاکید کرده که از ابتدا اصلاح طلب ها تلاش کردند زمینه تقابل با 
نهادهای نظارتی پیش نیاید و از همین رو: »بسیاری از چهره های 
ارزشمند اصلاح طلب به این دلیل که نخواستند فضای انتخابات 
به افراط کشیده شود یا احیانا روی آنها حساسیتی وجود داشت 
خودشان کاندیدا نشدند ولی تشویق کردند که انتخابات گرم و 

آبرومند باشد«.
در این بین سوال اینجاست که اگر کسی به لیست 30 نفره 
تاییدصلاحیت شدگان اصلاح طلب اضافه نشود، این جریان چگونه 
عمل خواهد کرد. محمد عطریانفر در این زمینه به شرق گفته است: 
»در هرشهری که کاندیدای اصلاح طلبان تایید صلاحیت نشود، به 

اصولگرای معتدل رای می دهیم تا تندروها به مجلس نروند«.
اما  ملی  اعتماد  حزب  اعضای  از  شناس  حق  محمدجواد 
توضیحات دقیق تری به مثلث آنلاین داده، مبنی بر اینکه یک ائتلاف 
چهارضلعی میان اصلاح طلبان، حامیان روحانی، اصولگرایان نزدیک 
به لاریجانی و مستقل ها به وجود خواهد آمد. پیشنهاد اولیه برای 
عنوان این ائتلاف جبهه نجات ایران »است«. همزمان کرباسچی هم 

خبر ائتلاف را تایید کرده است.
اعتدالی ها، هم پیمان با اصلاح طلب ها و اصولگرایان معتدل

حزب اعتدال و توسعه که رئیس جمهور، نامزد مورد حمایت آنها 
بود هم وضعیت چندان مطلوبی در انتخابات ندارد. این حزب در 
سراسر کشور از حدود 340 نفر برای نامزدی مجلس دعوت کرده 
اما صلاحیت حدود 300 نفرشان احراز نشده است. شاید این شرایط 
برای اعتدال و توسعه ای ها پیش بینی پذیر بوده، چرا که پیش تر 
غلامعلی دهقان سخنگوی حزب اعتدال و توسعه به خبرآنلاین گفته 
بود که احتمالا برای انتخابات لیست مشترکی با اصلاح طلب ها و 
اصولگراهای معتدل خواهند داشت. حالا پس از اعلام ردصلاحیت ها 
همچنان همین وضعیت برای آنها متصور است. چراکه دهقان 
تشکیل ائتلافی که شاید نامش جبهه نجات ایران باشد را تایید 
کرده است. او در مورد احتمال ائتلاف اعتدالیون با اصلاحات و ارائه 
لیست مشترک انتخاباتی توسط این دو جریان، می گوید: »آنطور که 
شواهد و قرائن نشان می دهد، تمام اصلاح طلبان، اعتدالیون و حتی 
معتدلین اصولگرا و مستقلین اعتدال گرا در انتخابات پیش رو چاره ای 

جز وحدت کلمه و ارائه لیست مشترک ندارند«.
میانه روها دسته بندی  در جرگه  می توان  را هم  ملت  صدای 
کرد. فاصله گرفتن علی مطهری -که صدای ملت با نام او شناخته 
ادبیات  این  با  است، خودش هم  اصولگراها مشهود  از  می شود- 
»نقطه آغاز حیات سیاسی من همان مجلس هشتم است که از 
آن به عنوان مجلس اصولگرا یاد می شود. تصور من از اصولگرایی 
یک چیز دیگری بود. من انتظار دیگری از آن مجلس و نمایندگان 
داشتم و در عمل دیدم که اصولگرایی واقعی وجود ندارد.« بر این 
تصور مهر تایید می زند. حالا صدای ملت هم نگران ردصلاحیت هایی 
است که مطهری هم یکی از آنهاست. این تشکل انتخاباتی به تازگی 
بیانیه ای منتشر کرده و در آن از شورای نگهبان خواسته »آن بخش 

از حق الناس را که توسط هیات های نظارت استان ها مغفول واقع 
شده، بازگرداند تا فرصت برابر برای گرایش های مختلف سیاسی 
در رقابت واقعی ایجاد شود«؛ اما در کنار آن اعلام کرده که در هر 
حال، به صورت فعال در انتخابات پیش رو حضور خواهد داشت و 
درباره کاندیداهای اصلح در حوزه انتخابیه تهران و مراکز استان ها و 

حتی المقدور سایر حوزه های انتخابیه اعلام نظر خواهد کرد.
اصولگراها و همچنان تلاش برای ارائه لیست واحد

اصولگراها در این انتخابات بیش از دو دوره پیشین انتخابات 
مجلس نگران هستند، چراکه آخرین انتخاباتی که در کشور برگزار 
شد را به رقیب باختند و همین شد که اصلاح طلبان جانی تازه 
گرفتند. حضور رقیب قدر باعث شد دغدغه وحدت و لیست واحد 

میان اصولگرایان پررنگ تر شود.
البته ردصلاحیت گسترده اصلاح طلبان تاحدی خاطر اصولگراها 
را جمع کرد اما شواهد می گوید که آنها حاضر نیستند پا پس بکشند 
و همین امر، رسیدن به وحدت را برای اصولگراها جدی تر می کند. 
اصولگرایان ائتلافی دارند که قرار است تصمیم نهایی را بگیرد و 
لیست را منتشر کند. این ائتلاف در حالی کار می کند که برخی 
بزرگان اصولگرا همچون علی لاریجانی حاضر نشدند نماینده ای 
به آن بفرستند. سازوکار انتخاباتی این ائتلاف مانند دوره های قبل 
نیست که سهم گروه های مختلف مشخص شده باشد. اصولگرایان 
تصمیم دارند، فهرستی از اصلح ها تهیه کنند. در این بین برخی 
از کاندیداهای اصولگرایان همچون غلامعلی حداد عادل، محمدنبی 
حبیبی و حسن غفوری فرد تاکید کرده اند که اگر در لیست نهایی 
نباشند، انصراف می دهند که اگر این اتفاق عملی شود و از اصولگرایان 
تنها یک لیست باقی بماند و بقیه انصراف دهند، اتفاق بی سابقه ای در 

عرصه اصولگرایی رخ خواهد داد.
در فضاهای مجازی لیست های مختلفی منتشر و گفته می شود 
که این لیست قرار است در لیست نهایی قرار بگیرند؛ اما سخنگوی 
لیست ها در حد گمانه زنی  این  اصولگرایان می گوید که  ائتلاف 
است و البته درخواستش این است که این گمانه زنی ها پایان داده 
شوند. شاید حدادعادل به نوعی به محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه 
اسلامی مهندسین اشاره دارد که گفته بود:  احتمالا 17 تا 18 نفر از 

نمایندگان فعلی تهران در لیست اصولگرایان قرار می گیرند.
به گزارش خبر آنلاین، غلامعلی حداد عادل همچنین به برگزاری 
هفتمین جلسه شورای مرکزی ائتلاف اصولگرایان نیز اشاره کرده و 
در شرح ماوقع این جلسه گفته است: نتایج سه نظرسنجی شامل 
نظرسنجی از تشکل ها اصولگرا، نامزدهای اصولگرا و مردم مطرح شد 
و همچنین سیاست های کلی حاکم بر رسیدن به فهرست نهایی 
مورد تصویب قرارگرفت. ظاهرا برخی از کسانی که در نظرسنجی 
ها مطرح شده اند، سابقه نمایندگی نداشته اند، چراکه حدادعادل به 
تسنیم گفته است: »در فرایند رسیدن به فهرست نهایی نامزدهای 
انتخابات مجلس دهم پس از چندین مرحله نظرسنجی، ائتلاف 
تصمیم گرفت تا با تعدادی از کاندیداهای جدید اصولگرا که تاکنون 
نماینده مجلس نبودند و حدنصاب های لازم را در مراحل قبلی 
نظر سنجی کسب کرده بودند جهت آشنایی بیشتر با مواضع و 

برنامه هایشان دعوت به عمل آورد«.
قرار است روز 12 بهمن لیست نهایی کاندیداهای مورد حمایت 

اصولگرایان برای انتخابات مجلس شورای اسلامی منتشر شود.
مریم محمدپور

روایت های متفاوت از تجمع مقابل وزارت نفت:

 استانداری تهران: غیرقانونی بود
صبح دیروز تجمعی در مقابل وزارت نفت برگزار شد که غیرقانونی بود.

به گزارش خبرآنلاین، در پی فراخوان هایی از سوی گروهی که گفته می شد »دانشجو« 
هستند، مقابل ساختمان مرکزی وزارت نفت واقع در خیابان طالقانی تجمعی برگزار شد که 

با واکنش و هشدارهای نیروی انتظامی روبرو شد.
هدف از این تجمع اعتراض به آن چیزی بود که آن را قراردادهای نفتی منعقد شده 
بین ایران و کشورهای اروپایی می نامیدند اما در شعارها بیش از همه به »کرسنت« اشاره 
می شد. نخست رسانه های اصولگرایی چون پایگاه اطلاع رسانی بسیج و تسنیم، از این تجمع 
خبر داده و تجمع کنندگان را »دانشجویان بسیجی« سه دانشگاه امام صادق )ع(، امیرکبیر 

و خواجه نصیر خوانده بودند.
مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه امام صادق )ع( در گفت و گو با مهر مدعی شد: 
تکنوکرات های لانه کرده در مجموعه وزارت نفت پس از هویدا شدن فساد کرسنت، عزم 

خود را جزم کرده اند تا با امضای قراردادهای جدید نفتی اهداف خود را پیاده کنند.
اگرچه تسنیم هم به نقل از حسنلو مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه امام صادق )ع( 
نوشته بود که »از همان ابتدای تجمع شاهد حضور پررنگ نیروی انتظامی اطراف ساختمان  
وزارت نفت در محدوده خیابان طالقانی حافظ بودیم« اما روایت ایرنا از این تجمع چیز 
دیگری بود. به گزارش این خبرگزاری، در پی این تجمع نیروهای یگان ویژه پلیس پایتخت 
به منظور ایجاد نظم و برخورد قانونی با این تجمع بدون مجوز در محل حاضر و نسبت به 
پراکنده کردن این افراد اقدام کردند. 150 دستگاه موتور سیکلت یگان ویژه و چند دستگاه 
ون و خودور پلیس در محل حضور داشته و تعداد 40 تا 50 نفر از دانشجویان پراکنده شده 
به سمت چهاراره طالقانی حرکت کرده و علیه سیاست های نفتی دولت شعار دادند. اجتماع 
کنندگان در پی هشدار های پلیس برای ترک محل، پراکنده شدند، اما مجددا حدود 40 تا 
50 نفر از آنان به این اجتماع غیر قانونی خود در خیابان های اطراف ساختمان دفتر مرکزی 

شرکت ملی نفت ایران )وزارت نفت( واقع در خیابان حافظ ادامه دادند.
تعدادی از تجمع کنندگان بازداشت شدند

حسنلو با این ادعا که نیروی انتظامی جمعی از دانشجویان را بازداشت کرد، ادامه داد: 
دانشجویان دختر نیز در این شرایط با سر دادن شعارهایی علیه قراردادهای نفتی از جمله 
"IPC را لغو کنید، »نفت ما را پس دهید« و "IPC خدعه انگلیسی اعتراض خود را نسبت 
به قراردادهای جدید نفتی اعلام کردند. پایگاه اطلاع رسانی بسیج دانشجویی نیز مدعی 
شده است که نیروهای یگان ویژه با ضرب و شتم شدید دختران دانشجوی حاضر در 
تجمع را دستگیر کردند. ساعتی بعد سیدسعید نجیبی مسئول اجرایی جنبش عدالت خواه 
دانشجویی، از دستگیری رئیسی دبیر جنبش عدالت خواه دانشجویی و 15 دانشجوی دیگر 
در تجمع دیروز جمعی از دانشجویان مقابل وزارت نفت به تسنیم خبر داد. قاسم خانی 
مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه صنعتی امیرکبیر هم مدعی شد دانشجویان در حالی با 
برخورد نیروی انتظامی و عوامل حراست وزارت نفت مواجه شدند که مسئولان وزارت نفت 

اعلام کرده بودند حاضرند با نماینده دانشجویان تجمع کننده مذاکره کنند. 
البته خبرگزاری میزان نوشته است که در پایان این تجمع غیرقانونی 38 نفر از 
معترضین که در این تجمع شرکت کرده و موجب اخلال در نظم عمومی شده بودند، 
پس از هماهنگی با مرجع قضایی توسط پلیس تهران بزرگ دستگیر شدند. به نوشته این 
خبرگزاری دستگیرشدگان پس از تشکیل پرونده، برای طی مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضایی شدند.
تجمع غیرقانونی بود

تمامی این ماجراها در حالی رخ داد که مدیر کل سیاسی استانداری تهران با بیان اینکه 
درخواستی برای برگزاری تجمع مقابل ساختمان وزارت نفت به این نهاد ارائه نشده است 

گفت: برگزاری هرگونه تجمع مقابل این وزارتخانه غیرقانونی است.
محمدرضا یوسفی در گفتگو با ایرنا افزود: از آنجا که هیچگونه درخواستی برای تجمع 
به استانداری تهران ارائه نشده مجوزی نیز در این ارتباط صادر نشده است بنابراین برگزاری 

هرگونه تجمع مقابل وزارت نفت غیرقانونی است.

چرا جبهه پایداری در همایش اصولگرایان نبود؟

فشار از پایین، چانه زنی از بالا! 
 گردهمایی شورای ائتلاف اصولگرایان با حضور برخی شخصیت های این جریان 
سیاسی، پنجشنبه در ورزشگاه شهید شیرودی برگزار شد. نکته جالب این همایش غیبت 
جریان هایی مانند جبهه پایداری بود. در این همایش غیر از محمد سلیمانی که یکی از 
اعضای جریان پایداری محسوب می شود، هیچ  یك از اعضای سرشناس این گروه از جمله 
مرتضی آقاتهرانی دبیرکل جبهه پایداری حضور نداشتند. پیش از این برخی چهره های 
اصولگرا همچون احمد توکلی از اینکه جبهه پایداری بخواهد همچون دوره های قبل در 

لحظات آخر ائتلاف را بر هم زده و لیست مستقل ارائه دهد ابراز نگرانی کرده بودند.
آیا جبهه پایداری باز هم قصد برهم زدن ائتلاف اصولگرایان را دارد؟

علی دورانی قائم مقام جمعیت پیشرفت و عدالت و فعال سیاسی اصولگرا در گفتگو 
با فرارو گفت: »شرکت در ائتلاف و قرار گرفتن در مسیری که بنا به خواست عمومی 
اصولگرایان و به نفع کلیت جریان اصولگرایی است نیازمند اراده و ظرفیت هایی است که 
متاسفانه مشاهده شده در گذشته جریان پایداری و برخی تشکل های تندرو این ظرفیت 

برای ائتلاف را نداشتند.«
وی ادامه داد: »متاسفانه اصولگرایان در انتخابات گذشته دچار نوعی نگاه جزم اندیشانه 
شدند و مشکل این است که این نوع نگاه و ورود به انتخابات به اسم اصول، خالص سازی 

و انقلاب پیگیری می شود.«
دورانی درباره عدم شرکت جبهه پایداری در همایش اصولگرایان گفت: »در حال حاضر 
عمده نگرانی دوستان این است که در مراحل پایانی که لیست بسته می شود اینها به سمت 
بهم زدن بازی بروند. چنانکه عدم شرکت در همایش به دلیل ایجاد فشار است تا با این نوع 

عدم همکاری ها بتوانند توان خود را در لیست افزایش دهند.«
این فعال سیاسی اصولگرا افزود: »این در حالی است که اصولگرایان به دنبال این هستند 
که لیستی قوی برای انتخابات ارائه کنند که نقطه ضعف کمتری داشته باشد و تراز این 

لیست وزین و کارآمد باشد.«
وی تصریح کرد: »لذا اگر پایداری ها فکر می کنند چنانکه در گذشته بازی را بهم 
زدند اینبار هم می توانند اینکار را بکنند دچار خطای در تحلیل شده اند، چون اینبار همه 
اصولگرایان جمع شده اند تا به دلیل وجود رقبای قدرتمند در انتخابات، لیستی قوی ارائه 
کنند.« دورانی با بیان اینکه این نگرانی وجود دارد که جبهه پایداری همچون گذشته 
لیست مستقل ارائه دهد گفت: »اما ما امیدوار هستیم اینبار آنها در چهارچوب اصولگرایان 
حرکت کنند.« وی افزود: »پایداری ها قصد دارند اصولگرایان را در دو راهی قرار دهند؛ 
به این معنا که اگر لیست کامل باشد زیر لیست بزنند و اگر با حضور آنها لیستی ناقص 
ارائه شود آنگاه نمی توان آرایی بدست آورد. از سوی دیگر لیست ناقص شرایطی ایجاد 

می کند که لیست های فرعی نیز بیرون بیاید.«
دورانی در پاسخ به این سوال که آیا اصولگرایان با آشکار شدن عدم مقبولیت پایداری 
ها خود آنها را از ائتلاف بیرون نکرده اند؟ گفت: »در ابتدا حزب موتلفه و ایثارگران با جبهه 
پایداری روند وحدت را آغاز کردند و شاید اگر از ابتدا دقیق تر نگاه می کردند متوجه می 
شدند پایداری ها چهره هایی دارند که با حضورشون به لیست ضربه می زنند و لیست را  

به سمت رکود خواهند برد.«
وی ادامه داد: »اما اکنون که از آنها دعوت شده دیگر این نکته که اصولگرایان آنها را به 
بیرون هل داده اند نمی تواند مورد توجه باشد؛ اما به هر حال انتظار این است که پایداری ها 

با چهره های معقول تر و توانمندتر در لیست حضور داشته باشند.«
قائم مقام جمعیت پیشرفت و عدالت تصریح کرد: »حضور برخی چهره های پایداری در 

لیست ائتلاف به هیچ وجه برای ما قابل قبول نیست.«
در لیست نباشند بهتر است

اما سیدحسین کنعانی مقدم رئیس کمیته سیاسی جبهه ایستادگی و فعال سیاسی 
اصولگرا در گفتگو با فرارو گفت: »به نظر می رسد جبهه پایداری هنوز به یک عزم جدی 
برای حضور در ائتلاف نرسیده است و اگرچه سران این جبهه در جلسات مختلف حضور 
دارند و در هماهنگی ها هستند اما باید از خود این دوستان سوال کرد چرا در همایش روز 

پنج شنبه حضور نیافتند.«
وی ادامه داد: »اگر جریان پایداری بخواهد سهم خواهی کند و بر اساس سهم خواهی 
تمایلات خود را پیش ببرد، خیلی از جریان های دیگر که در ائتلاف هستند نیز همین روش 

را در پیش خواهند گرفت و عملا ائتلاف برهم خواهد خورد.«
وی افزود: »لذا پایداری ها نباید دنبال این بروند که با سهم خواهی ائتلاف را برهم بزنند 
چون برای اولین بار است که میان اصولگرایان تفاهم شکل گرفته و اگر این کار را بکنند 

دلیل شکست ائتلاف متوجه آنها خواهد شد.«
این فعال سیاسی اصولگرا تصریح کرد: »مجموعه های دیگر که در ائتلاف هستند اگر 
ببینند پایداری ساز جداگانه می زند مسلما عکس العمل نشان خواهند داد و اگر بنا باشد 

یک جریان دست به انشقاق بزند گروههای دیگر نیز این رویه را ادامه خواهند داد.«
کنعانی مقدم در پاسخ به این سوال که آیا اصولگرایان به این نتیجه نرسیده اند که عدم 
حضور اعضای جبهه پایداری در لیست ائتلاف به نفع اصولگرایان است؟ گفت: »در باب 
اینکه کدام کاندیداها به لیست ارزش می بخشند باید گفت کاندیداهای پایداری نیز باید 
پروسه گروه هفت نفره و 22 نفره را طی کنند و اینطور نیست که تمایل خود را تحمیل 

کنند.«
وی ادامه داد: »اکنون این موضوع مطرح است که اگر مواضع پایداری ها نسبت به 
تفکرات احمدی نژاد شفاف نشود و همچنان دنباله روی احمدی نژاد باشند لیست ائتلاف 

اصولگرایان با ریزش آرا روبرو می شود.«
وی افزود: »بحث ما در جبهه ایستادگی همین است و چند بار تذکر دادیم که نباید 
افرادی که چندین بار امتحان خود را پس داده اند و مردم دیدگاه مناسبی نسبت به آنها 
ندارند در لیست قرار بگیرند؛ چراکه این کار باعث می شود لیست ائتلاف ضعیف شود و 

باعث ضربه خوردن لیست شود.«
این عضو شاخص جبهه ایستادگی تصریح کرد: »به نظر ما اگر افرادی که رای آور 

نیستند و باعث ریزش آرای اصولگرایان می شوند در لیست ائتلاف نباشند، بهتر است.«

اخبـار

اخبـار

هفت دوره نماینده مجلس بوده است و امسال اولین باری است 
که این عرصه خود را کنار می کشد؛ به مرد پشت پرده اصولگرایان 
و استاد لابی گری های سیاسی شهرت دارد و دبیرکل جبهه بزرگ 
یک جناح سیاسی در کشور است. همه این عوامل باعث می شود تا 
محمدرضا باهنر برادر شهید باهنر که فعالیت سیاسی خویش را در 
کنار برادر شهیدش از حزب جمهوری اسلامی آغاز کرد، سوژه ای 
همیشگی برای خبرنگاران باشد تا از لابلای سخنانش »تحلیل« ها 

و »پیش بینی« ها یا گاهی حتی »خبرهای دست اول« را بیابند.
است  دهم  مجلس  انتخابات  به  منتهی  که  هایی  هفته  در 
خبرنگاران پایگاه اطلاع رسانی و خبری جماران به سراغ محمدرضا 
باهنر رفتند تا از او که با »اعتماد به نفسی خاص« توام با »صراحت 
لهجه« سخن می گوید در مورد آرایش جناح های سیاسی و ترکیب 

احتمالی محلس آتی سوال کنند و پاسخ بشنوند.

احتمال اینکه طرفداران دولت یک ائتلاف نا نوشته ای 
هم با آقای لاریجانی هم با اصلاح طلبان داشته باشند، چقدر 

است؟
 ببینید ما یک سری ظرف های ظاهری داریم، یکسری لابی 
های پشت پرده داریم. در اینکه آقای لاریجانی اصولأ شخصیت 
و موقعیتش جزء سرمایه های اصولگراهاست شکی نیست؛ اما در 
اصولگراها هم باز طیف های متنوعی داریم، از تندِ تندِ تند گرفته 
تا معتدل. آقای لاریجانی در هر صورت جزو ظرفیت اصلاح طلبان 
کشور به حساب نمی آید، از خود ایشان می توان سوال کرد تا همه 

کسانی که تحلیل می کنند. اینکه چه اتفاقاتی می افتد و یک چیزی نا نوشته، بله ممکن 
است. مثلأ فرض بکنید بنده فردا به عنوان جبهه پیروان خط امام و رهبری یا شورای 
اصولگرایی ممکن است برای 200-250 تا کرسی های مجلس کاندیدا معرفی کنم و روی 
کاندیداهایمان هم رقابت می کنیم اما همه این 250 تا که ممکن است انتخاب نشوند، 
بعضی از آنها را دیگران به جای آنها بیایند، حتی ما بعضی وقت ها شده در برخی از مجالس، 
رقیب کاندیدای ما به مجلس می آید اما با اولین کسی که تماس می گیرد ما هستیم. می 
گوید ما با شما هستیم باهم هستیم می توانیم با هم کار بکنیم چون احزاب که مرزهای 
روشنی وجود ندارد بنابراین این اتفاقات همیشه می تواند بیفتد، مگر اینکه ما یک زمانی 
3-4 تا حزب داشته باشیم تا همان شب که نتیجه انتخابات در می آید روشن باشد که مثلا 
بگویند 62 درصد حزب الف رای آورده است، 30 درصد حزب ب و 8 درصد هم حزب ج 
بدست آورده است. ما چون یک چنین چیزی نداریم، حتی گاهی اوقات در مجلس موقعی 
که نتیجه انتخابات تمام شود، آن موقع از ما قاطعانه می پرسند چه کسی برنده شد می 
گوییم صبر کنید انتخابات هیئت رئیسه مجلس انجام شد آن زمان معلوم می شود. مثلأ 
همین دوره نهم بالاخره اصولگراها مجموعأ برنده بودند. یک عده می گفتند پایداری ها خیلی 
قوی شده اند، بعضی می گفتند خیر طرفداران آقای لاریجانی زیاد هستند، بعضی ها هم 
می گفتند طرفداران آقای حداد زیادند. می شد یک مقدار هم با هم بحث بکنیم ولی  ما 
اجازه دادیم موقع انتخابات هیئت رئیسه مجلس و آن موقع مشخص شد. آقای لاریجانی 
یک تعداد رأی آوردند، آقای حداد یک تعداد دیگر رأی آورد و تازه آن موقع مشخص شد 
که ترکیب چگونه است؛ اما من به صورت کلی عرض می کنم که من فکر می کنم –مگر 
اینکه چهره جدیدی طلوع بکند- وگرنه من تصورم این است که در مجلس دهم حتمأ 

اکثریت اصولگرا خواهند بود.

یک سؤال جدی در مورد خود شما پیش می آید که چرا کاندیدا نشدید؟ و 
در این باره احتمالات متفاوت و بعضأ عجیبی هم مطرح شده است. مثلأ یکی این 
که شما خیلی امید نداشتید که اصولگرایان بتوانند توفیقی دراین مجلس داشته 
باشند و این که جایگاه خودتان هم برای رأس ممکن است دچار مشکل شود و 
بنابراین ریسک نکردید و کاندیدا نشدید. احتمال دیگری که مطرح شده این بود 
که شما نگران تأیید صلاحیت خود بودید و صحبت از وجود پرونده ای شده که 
ممکن است مانع تأیید صلاحیتتان شود و سومین احتمال هم این که شما قصد 
دارید خودتان را برای انتخابات ریاست جمهوری آماده کنید، چون یک رئیس 
در سایه بودید و اکنون این یک فرصت خیلی خوبی است که بتوانید خودتان را 
برای انتخابات ریاست جمهوری آماده کنید. حال کدامیک از این احتمالات ممکن 
است درست باشد و درباره اینها چه جوابی دارید؟ اصلأ واقعأ چرا کاندیدا نشدید؟

خوب این فرضیات را رسانه ها مطرح می کنند و اشکال هم ندارد و به قول معروف از 
صفر می گویند تا صد و همانطور که شما گفتید یکی می گوید می خواهد رئیس جمهور 
شود و دیگری هم می گوید اصلأ می ترسید که صلاحیتش تأیید نشود. چون سابقه من 
در انتخابات و گرفتن رأی از مردم به دلیل لطف مردم به صورت استثنایی در آمده است که 
این به دلیل محبتی است که مردم داشتند و اعتمادی است که کردند. در دوره سوم مجلس 
اوج انتخابات و تبلیغات هر شب یک موشک در تهران فرود می آمد و ما دنبال پیگیری این 
موضوعات نیز بودیم. در همان زمان بحث چپ و راست خیلی جدی و تند شد و چون مجمع 
روحانیون از جامعه روحانیت جدا شد و مجلس سوم در عمل دست چپ ها بود؛ اما در تهران 
که از جامعه روحانیت به جز تعدادی، مثل دکتر روحانی و دکتر شیبانی و حجت الاسلام 
دعایی که مشترک بودند و در هر دولتی حضور داشتند، فقط 3 نفر رأی آوردند که یکی از 
این افراد من بودم؛ یعنی در آن زمان حتی افرادی چون آیت الله یزدی و آیت الله  موحدی 
کرمانی و مرحوم خانم بهروزی هم که کاندیدا بودند و جزو لیست ما بودند رأی نیاوردند و 
تنها 3 نفر رأی آوردند. در مجلس ششم نیز اتفاق مشابهی رخ داد و ما تقریبأ یقین داشتیم 

که هیچ کدام از ما در تهران رأی نخواهیم آورد؛ اما این امر باعث عقب نشینی ما نبود، بلکه 
حضور یافتیم و کاندیدا معرفی  کردیم و تبلیغات انجام دادیم؛ بنابراین تحلیل هایی چون 
اینکه ترسیده است رأی نیاورد و... درست نیست، چون ما همه ی این دوره ها را گذراندیم. 
آن زمان که رأی نمی آوردیم کاندیدا شدیم و آن موقع که محبت داشتند نیز کاندیدا شدیم 
و عمومأ در لیست تهران رتبه من رتبه تک رقمی بوده است و یعنی بین 30 نفر خودمان هم 
که کاندیدا می شدیم من رتبه هایی چون پنجم داشتم و در این حدود کسب می کردم؛ اما 
در مورد اینکه گفتند من  می خواهم رئیس جمهور شوم، به شوخی بگویم که رابطه من با 
آقای دکتر روحانی خیلی رابطه خوبی است و لطفأ رابطه ما را بهم نزنید! به خصوص اینکه 
در دوره دهم در مجلس هم نمی روم و ممکن است از فعالیت های ما چنین برداشتی شود. 
البته برخی افراد دیگر گمانه های دیگری نیزمطرح کردند و مثلأ این که به باهنر وعده داده 
شده که در دولت پستی را کسب کند. خوب حال پرسش این است که اگر من دنبال پست 
های دنیایی باشم در دولت چه مقامی باید بگیرم که نایب رئیس مجلس و جایگاه فعلی بالاتر 
داشته باشد و آیا مثلأ می خواستم بروم در یکجا مدیرکل شوم؟ در مورد مسئله صلاحیت 
هم می گویم که چنین حرف و حدیث هایی همیشه مطرح بوده است. من زمانی در یکی 
از سایت ها خواندم که باهنر سلطان چای کشور است و هرچه  چای از کلکته و اندونزی و 
از دیگر مناطق وارد می شود، توسط باهنر این اقدام صورت می گیرد. من برای آن سایت  
پاسخی نوشتم و گفتم لطفأ از این چایی که شما می گویید ما وارد می کنیم، ماهی نیم 
کیلو هم برای ما بفرستید که ما برای خانه خود ناچار نباشیم برویم از مغازه نزدیک خانه 
چای بخریم. در زمان دیگری مطرح کردند که پسر باهنر کتی دارد که قیمت کتش 1000 
دلاراست و این در حالی است که در آن موقع پسر من کوچک بود و اصلأ نمی توانست کت 

بپوشد؛ و بنابراین ازاین حرف و حدیث ها همیشه مطرح می شود.

یکسری فشار های رسانه ای درباره مجلس خبرگان به وجود آمده و بعضأ شاید 
تلاش می شود که یک فضای دو قطبی درباره مجلس خبرگان به وجود آید، شما 

این شرایط را چگونه تحلیل می کنید؟
در مورد مجلس خبرگان من نیز معتقد هستم که فضای خبرگان نباید فضای سیاسی 
و دو قطبی باشد. چون جایگاه خبرگان یک جایگاه کاملأ ویژه است و کاملأ از بقیه انتخابات 
های ما، مانند انتخابات مجلس و انتخابات ریاست جمهوری متفاوت است. در آن انتخابات 
ها رقابت های سیاسی، حزبی و جناحی وجود دارد و اشکالی ندارد و در چهارچوب قانون 
اساسی و قوانین موضوعه کشور اتفاقأ رقبا باید با یکدیگر رقابت کنند و مواضع یکدیگر را 
نقد بکنند. درحالی که خبرگان چنین جایگاهی نیست. شاید مثال مناسبی نباشد ولی مثل 
ملموس آن مانند یک پایگاه قرارگاه آتش نشانی است. مردم عادی می آیند می بینند که 
این آتش نشان ها صبح ابتدا خودرو خود ر استارت می زنند که باتری ماشینشان دچار 
اشکال نشود و شیشه های ماشین را پاک می کنند و بعد می نشینند صبحانه می خورند 
و گل کوچک یا والیبال  بازی می کنند یا تمرینات ویژه خود را انجام می دهند. ممکن 
است یک ماه اگر بگذرد و فردی این افراد را با این شرایط ببیند، بیاید و بگوید این افراد چرا 
اینجا نشستند و خوب است که بروند یک کاری انجام بدهند و خدمتی بکنند و چرا حقوق 
بی دلیل می گیرند؟ اگر این افراد 10 سال بنشینند و گل کوچک بازی کنند و یک لحظه 
اتفاقی بیفتد و آن ها وارد عمل شوند، تمام هزینه هایی که برای آن ها شده در آن یک 
لحظه جبران می شود. مجلس خبرگان مانند این است و آن ها سالی دوبار جلسه تشکیل 
می دهند و عمومأ یک مسئولی را مانند رئیس جمهور و یا فرمانده ارتش یا فرمانده سپاه، 
وزیر اطلاعات و ... را دعوت می کنند و آنها گزارش می دهند و ...اما همین مجلس خبرگان 
در مجلس سوم که آن ضایعه عظیم اتفاق افتاد و مسئله رحلت امام به وجود آمد و در زمانی 
که مشخص بود که حضرت امام دیگر روزهای آخر عمرشان را سپری می کنند رسانه ها 
ی خارجی در جنجال رسانه ای غوغایی به پا کرده بودند. آن ها 5 الی 6 جناح خود ساخته 
برای خودشان درست کرده بودند که مثلأ یکی فلان حضرت آیت الله، یکی مرحوم حاج 
احمد آقای خمینی است و دیگری آقای هاشمی است و ... و تصور می کردند که پس از 

ارتحال حضرت امام این جناح ها این قدر با یکدیگر دعوا خواهند 
کرد و نظام دچار مشکل خواهد شد؛ اما بعد از روی دادن آن اتفاق 
تأثیر برانگیز، هنوز پیکر حضرت امام تشییع نشده بود که از خبرگان 
دعوت کردند و اتفاقأ محل اجلاس آنها نیز در همان مجلس قدیم که 
مجلس ما بود برگزار شد. ما بیرون از صحن مجلس مثل اطرافیان 
مریض که بیمارشان را به اتاق عمل می برند، ایستاده بودیم و هر کس 
از آنجا بیرون می آمد می پرسیدیم که چه اتفاقی افتاده است. ما در 
راهرو مجلس بودیم، ولی ما را به داخل صحن راه نمی دادند. بعد از 
4 الی 5 ساعت یکدفعه خبر رسید که مسئله تمام شده است. البته 
در آن زمان پس از اعلام خبری، بعضی ها شوکه شدند، بعضی ها 
خوشحال شدند و بعضی ها ممکن بود ناراحت بشوند اما پس از روی 
دادن آن اتفاق، به مدت 48 ساعت رادیوهای بیگانه سکوت کردند و 
یک گرد و غبار مرگ بر روی آن ها نشست و فقط آهنگ پخش می 
کردند؛ یعنی آن ها شوکه شده بودند به خاطر تصمیم اساسی و مهم 
و ضروری که مجلس خبرگان توانست بگیرد. در حالی که عده ای 
در خود مجلس خبرگان نیز مخالف بودند و خود حضرت آقا هم در 
آخرین جمله ای که فرمودند گفتند: من در هر صورت مخالف هستم.

وضعیت اصلاح طلبان درانتخابات آتی در عرصه سیاسی 
کشور را چطور می بینید؟ و فکر می کنید با توجه به بحث 
تأیید صلاحیت زمینه برای حضورشان چقدر فراهم است؟ و 
همچنین با توجه به فضایی که اکنون وجود دارد و رأی مردم 

وضعیت آینده آنها را در انتخابات چگونه می بینید؟
باهنر: ببینید اول من بگویم موضوعی که بارها و بارها گفته ام، ما قبول نداریم که همه 
اصلاح طلبان را با یک چوب برانیم. ما در اصلاح طلبان همچنان که در اصول گرایان نیز 
وجود دارد از طیف تند و رادیکال و هنجارشکن و ساختارشکن داریم تا انسان های معتدل 
و علاقه مند به نظام و رهبری. اصلاح طلبی یک تفکر است و در چهارچوب نظام جمهوری 
اسلامی کاملأ برای ما قابل احترام هستند. حتی یکبار مقام معظم رهبری یک تعبیری 
داشتند که مضمونش این بود که ما از دید معارف اسلامی ما اصلأ اصولگرای غیر اصلاح 
طلب و اصلاح طلب غیر اصولگرا نداریم. هر اصلاح طلبی باید اصولگرا و هر اصولگرایی باید 
اصلاح طلب باشد. اما اصلاح طلب ها یک پریشانی داشتند و آن اینکه یکسری ساختارشکنی 
هایی رخ داده است و این ساختارشکنی ها دیگر اسمش فعالیت سیاسی نبوده است و از 
فعالیت سیاسی پایش را فراتر گذاشته و تبدیل به فعالیت امنیتی شده است. من ساده تر 
عرض کنم و آن اینکه دموکراسی نظامی است که سال ها پا برجا بوده است و دموکراسی در 
هیچ کشوری به معنای این نیست که با رأی مردم بتوان نظام حکومتی را عوض کرد. بعضی 
چنین اشتباهی را می کنند در حالی که این موضوع خیلی روشن است. مهد دموکراسی را 
از قدیم دولت فرانسه می دانستند که در آن بر طبق قانون اساسی که دولت فرانسه دارد و بر 
اساس اصل چهارم آن چنین اعلام شده که حکومت فرانسه لائیک است و این اصل با هیچ 
روش دموکراتیکی قابل تغییر نیست و روش دموکراتیک یعنی اگر مردم فرانسه ۹0 درصد 
بروند رأی بدهند برای اینکه نظام خود را عوض کنند، این اتفاق نمی تواند صورت بگیرد و 
تنها راه عوض کردنش هم انقلاب کردن است. بعضی از آقایان اصلاح طلب  فکر می کردند 
که با برخی حرکات و رفتار ها می شود نظام حکومتی را عوض کرد. الان شاید در نظر بگیرید 
که آمریکا به عنوان مهد ادعایی حقوق بشر چنانچه یک کمونیسم برود کاندیدا شود، فکر می 

کنید می تواند برود تبلیغ کند و کار بکند؟
بنابراین یکسری چهارچوب هایی نظام دارد که وقتی من آن ها را طرح کردم، بعضی 
از دوستان اصلاح طلبان گفتند که باهنر برای ما شرط می گذارد. در حالی که نظام این 
شرط ها را برای همه ما می گذارد و کسی که می خواهد در انتخابات شرکت کند باید 
قانون اساسی را قبول داشته باشد و باید فرآیند انتخابات را هم قبول داشته باشد. مثال 
ساده آن این است که دو تا تیم بخواهند با یکدیگر بازی کنند ولی در ابتدای مسابقه 
کاپیتان یکی از تیم ها بگوید که من این داور را قبول ندارم. در اینجا داور همان ابتدا یک 
کارت قرمز به کاپتیان می دهد و او را از مسابقه بیرون می کند و بعد می گوید بیایید 

ادامه مسابقه را انجام دهیم.
اصلاح طلبان تا کنون از درونشان چندین بار مسائل اینطوری بیرون زده است. یکی 
مجلس ششم بوده است و یکی فتنه ی 88 بوده است. البته ما هم چنین مواردی را داشتیم. 
ما یک زمانی یک جریان از درونمان به نام انحراف بیرون زد و ما بارها و بارها و ظرف چندین 
ماه گذشته این موضوع را تکرار کردیم که ما دو خط قرمز داریم و یکی فتنه و یکی انحراف 
است. اصلاح طلب ها باید بگویند که فتنه خط قرمز ما است و اگر نگویند نمی توانند حضور 

داشته باشند و این موضوع خیلی روشن است.
اصولگرایان نیز باید این موضوع را بگویند و یعنی هر دو جناح باید بگویند که فتنه و 

انحراف خط قرمز آن ها است.
بنابراین ما هموراه گفتیم که ما از حضور اصلاح طلبان استقبال می کنیم و اتفاقأ علاقه 
مند هستیم که با یک رقیب قدرتمند رقابت کنیم. اگر اصلاح طلبان بیایند، من عضوشان 
نمی شوم، اما از کرسی و موقعیتشان حمایت می کنم، اما این امر یک شرط دارد و این شرط 
را هم من نمی گذارم، بلکه نظام می گذارد و آن اینکه باید قانون اساسی را قبول داشته باشند 

و باید قوانین موضوع و فرآیند انتخابات را قبول داشته باشند.

شما می گویید که اصلاح طلبان در آرایش مجلس آینده 70 الی 80 کرسی 
احتمالأ خواهند داشت؟

باهنر:  بله

کمتراز یک ماهه تا انتخابات باقی مانده است

بیم ها و امیدهای سیاسیون برای انتخابات مجلس

لابی من مجلس پیش بینی کرد:

لابی لاریجانی با دولت یا اصلاح طلبان 
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اگر نبود این كه شیاطین
پیرامون دل هاى آدمیان پرَسه مى زنند
هر آینه، انسان ها ملكوت را مى دیدند.
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لیست های غیر رسمی فاقد اعتبار است  
گفته می شود: سخنگوی هیئت مرکزی نظارت بر انتخابات درباره ارائه لیست های اعلامی درباره 
صلاحیت داوطلبان گفت: از نظر شورای نگهبان هیچ لیستی غیر از آن چه که به صورت رسمی و در 
زمان مقرر به مراجع رسمی اعلام می شود،  اعتبار ندارد. سیامک ره پیک اظهارداشت: ممکن است در 
حین رسیدگی، آرایی که صادر شده تغییر کند،  مثلا کسانی که رد شده بودند یا عدم احراز شده 
بودند تائید شوند ویا بالعکس؛  اما تا زمانی که شورای نگهبان اعلام رسمی نکرده است و در موعد مقرر 
رسیدگی پایان نیافته باشد هیچ کدام از اعلام های صورت گرفته اعتبار ندارد. ره پیک تصریح کرد: 
باید منتظر ماند تا کار بررسی صلاحیت داوطلبان به اتمام برسد و لیست به مراجع رسمی اعلام شود. 
وزارت کشور مجری بوده و طبق ضوابط وضع داوطلبان را اعلام می کند. وی افزود: مرحله اولیه نظر 
شورای نگهبان در مورد صلاحیت داوطلبان مجلس 15 بهمن اعلام می شود و بعد از آن یک مرحله 
برای بررسی کسانی که رد اولیه شدند می توانند اعتراض کنند و نتیجه نهایی صلاحیت داوطلبان 27 

بهمن اعلام می شود.

تازه ترین بخش خبری تلویزیون روی آنتن
گفته می شود: تازه ترین بخش خبری صدا و سیما از امشب روی آنتن شبکه اول سیما می رود. 
به گزارش سایت خبری »پایش«، در آستانه دهه فجر بخش خبری جدیدی جایگزین خبر 21 شبکه 
اول می شود که به نظر می رسد از این پس اصلی ترین بولتن خبری رسانه ملی خواهد بوداین بولتن 
خبری که نام آن نیز »خبر 21« است 60 دقیقه به مرور خبرها و اتفاقات روز در کنار بررسی مطبوعات 
و ترندهای مهم فضای مچازی خواهد پرداخت. به گفته یکی از مدیران بخش خبری تلویزیون، »خبر 
21«، هم در ادبیات و نگارش خبر و هم در فرم و شکل اجرا، با دیگر بخش های خبری تلویزیون 
تفاوت داشته و مهمترین تغییر در بخش خبر از زمان روی کارآمدن محمد سرافراز رئیس سازمان 
صداو سیما است. برای بخش خبری جدید، استودیوی خبر، بازسازی اساسی شده و در محیطی تازه 

و کاملا متفاوت، خبر اجرا می شود.

8۰ درصد وام های کلان در اختیار ۴۰۰ نفر
گفته می شود: عزت الله یوسفیان ملا عضو ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت: امروزه حدود 60 
تا 80 درصد وام های کلان کشور در اختیار 400 نفر از افراد حقیقی یا حقوقی است یعنی این افراد 
کاملا با رابطه قوی بر بانک ها تسلط دارند و توانستند به نام تولید، برای اشتغال و گردش مالی وام گرفته 
و در بخش های ضدتولید و خارج از اشتغال هزینه کنند و آن پول را به مصرف برسانند. وی ادامه داد: 
این میزان پول معمولا در بخش هایی همانند خرید و فروش سکه، دلار و ارز، بورس، سرمایه گذاری 
در زمین و خودروهای میلیاردی هزینه می شود که باید ابتدا تکلیف این افراد مشخص شده تا پول و 
معوقات به خزانه بانک ها بازگردد. وی ادامه داد: میزان معوقات بانکی به حدود 80 تا 100 هزار میلیارد 

تومان می رسد.

خندوانه از اسفند برمی گردد  
گفته می شود: خندوانه از اسفند ماه متفاوت بازمی گردد. این خبر را رامبد جوان اعلام کرد و از 
اعمال تغییراتی در دکور و شکل اجرای این برنامه خبر داد. رامبد جوان که در حال حاضر فیلم »نگار« 
را می سازد، می خواهد تا قبل از سال جدید، »خندوانه« را هم روی آنتن ببرد؛ »خندوانه« ای که قرار 
است وسعت پیدا کند و کامل تر و بهتر از گذشته به مخاطبان ارائه شود. جوان درباره ی سری جدید 
برنامه »خندوانه« گفت: قول می دهم با اتفاقات جدید، انرژی کامل و دکور بسیار جذاب از اسفندماه 
دوباره بازگردیم. به گفته ی کارگردان و مجری »خندوانه« دو سال از عمر این برنامه می گذرد، دو 
فصل از این برنامه که چیزی نزدیک به 300 قسمت است، تولید شده و قرار است همه چیز در فصل 

جدید، تازه شود.

بازداشت ۶۰ کارمند متهم به زمین خواری
گفته می شود: رئیس کل دادگستری تهران با تاکید بر برخورد قاطع با زمین خواران، سودجویان 
و متصرفان اراضی ملی گفت: از ابتدای سال جاری تا کنون بیش از 60 نفر ازکارکنان متخلف که در 
مظان اتهام قرار گرفته اند، بازداشت شده اند. اسماعیلی افزود: در ریشه یابی از بسیاری پرونده های زمین 
خواری به این نتیجه می رسیم که برخی اشخاص در ادارات و سازمان های متولی زمین و مسکن به 

نوعی با افراد سودجو و فرصت طلب مرتبط و با آنها همکاری هایی داشته اند.

۹۶۰ زندانی در ایام دهه فجر آزاد می شوند
گفته می شود: رئیس ستاد دیه کشور از آزادی بیش از ۹60 زندانی جرایم غیرعمد در ایام دهه 
فجر خبر داد. اسدالله جولایی، با بیان اینکه در دهه فجر سال ۹3 بیش از 750 نفر آزاد شدند، گفت: 
طبق بخشنامه ای به استانها اعلام شد که روزی 3 نفر در دهه مبارک فجر و در مجموع ۹60 نفر در 
سراسر کشور در هر شهر آزاد شوند. وی افزود: استانهای بزرگی مانند فارس، اصفهان، آذربایجان شرقی، 

تهران و غیره بیشترین و سمنان، یزد و خراسان شمالی کمترین زندانیان جرایم غیرعمد را دارند.

تکذیب شکایت ولاسکو از ایران  
گفته می شود: محمود افشاردوست دبیر فدراسیون والیبال ایران در خصوص اینکه گفته می شود 
خولیو ولاسکو از فدراسیون ایران بابت بدهی های گذشته به FIVB شکایت کرده است، گفت: این 
موضوع کذب محض است. اصلا مگر ولاسکو مطالباتی دارد که این شایعات را منتشر کرده اند. ایشان 
هیچ طلبی از فدراسیون ایران ندارند. وی افزود: این خبر از ریشه کذب محض است و خدا از کسانی 
که این شایعات را مطرح کرده اند، نگذرد. ولاسکو به فدراسیون ایران نامه فرستاده و به مردم ایران 
تبریک گفته و همواره رابطه خوبی با ما دارد اما برخی ها این شایعات را مطرح کرده اند. این شایعات 

اصلا درباره ولاسکو جور در نمی آید.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

پایانه های مسافربری قم از بن بست خارج  می شود
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: عدم فرهنگسازی و مکان یابی نامناسب 

مشکلات اصلی پایانه مرکزی قم می باشدکه این معضل به زودی حل خواهد شد. 
ابوالفضل مستقیمی یکی از موضوعات مهم در استفاده از پایانه ها را فرهنگسازی دانست و گفت: اگر 
بخواهیم از پایانه مرکزی آن طور که باید استفاده شود باید فرهنگسازی صورت بگیرد تا استفاده از این پایانه 
انجام شود. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم افزود: وقتی مکانی به عنوان پایانه مشخص 
شود مسافر هم باید از آن استفاده کند که متاسفانه به دلایل مختلف مثل وقت و هزینه  زیاد مسافرین تمایلی 
به استفاده از این پایانه ندارند. وی ادامه داد: موضوع دوم مکان یابی و انتخاب پایانه باید دقیق و واقع بینانه باشد، 
آن زمان که این پایانه مکان یابی شد تردد از جاده قدیم انجام می گرفت و برای آن زمان طراحی شده ولی با 
اصلاح هندسی اقداماتی انجام شد که اتوبوس هایی که از تهران می آیند به راحتی وارد پایانه شده و به اتوبان 
بروند.  مستقیمی ایجاد پل شیپوری را راه حلی مهم برشمرد و عنوان کرد: اگر پل شیپوری احداث شود کسانی 
که می خواهند از میدان 72 تن به پایانه های مسافربری بیایند به راحتی وارد سازمان می شوند و از همین پل 
شیپوری ادامه مسیر می دهند. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری  قم اظهار کرد: کارشناس 
برای حل این موضوع چهار طرح ارائه نموده که در اداره کل حمل و نقل در حال بررسی است و با بررسی 

کارشناسی یك طرح انتخاب شده و سازمان در این صورت از بن بست خارج خواهد شد.

شهردار منطقه پنج قم :

باغات خیابان شهید کلهری احیا می شوند 
شهردار منطقه پنج قم از احیای باغات خیابان شهید کلهری قم به منظور استفاده شریان های تنفسی 

شهر خبر داد. 
احمد ترکمن با تاکید بر اهمیت حفظ باغات شهری گفت: در این منطقه خیابان شهید کلهری دارای 
باغات خوبی بود که طبق بررسی ها و توافقات صورت گرفته همه این باغات احیا خواهند شد. وی ادامه داد: 
احیای این باغات در راستای حفظ شریان های تنفسی شهر موثر است و در کاهش آلودگی هوا نقش و تاثیر 
خواهد داشت. شهردار منطقه پنج قم تصریح کرد: برای حفظ و احیای این باغات با مالکان باغات مذاکره انجام 
گردیده و قرار شد لوله گذاری و آبیاری رایگان برای آنها انجام شود تا این باغات خشك نشوند.ترکمن همچنین 
از احداث ساختمان جدید شهرداری منطقه پنج قم خبر داد و گفت: این ساختمان در میدان ولیعصر)عج( 
قم احداث شده در مرحله نصب تاسیسات است. وی بیان داشت: این ساختمان در مرکز منطقه واقع شده و 
شهرداری منطقه پنج با استقرار در آن از اجاره نشینی رها خواهد شد. شهردار منطقه پنج قم به ظرفیت های 
سرمایه گذاری در این منطقه اشاره کرد و گفت: این منطقه دارای ظرفیت های سرمایه گذاری بسیاری است 
که از جمله آنها می توان به سرمایه گذاری در کنار مسجد مقدس جمکران اشاره کرد. وی گفت: ما آمادگی 

داریم تا فضا را برای سرمایه گذار تسهیل کرده و در رشد و توسعه منطقه و عمران و آبادانی شهر بکوشیم. 

شهردار منطقه هفت قم :

مشکلی برای ساماندهی میدان نو
 با آستانه مقدسه وجود ندارد

شهردار منطقه هفت قم گفت: برای ساماندهی میدان نو با آستانه مقدسه مشکلی وجود ندارد و به 
دنبال سرمایه گذار برای ساماندهی آن مکان می باشیم. 

علیرضا اقبالیان با اشاره به وضعیت هسته مرکزی شهر و منطقه ای با نام قدیمی میدان نو گفت: این میدان 
که میدان میوه و تره بار است برای آستان مقدس حضرت معصومه است و ما نیز با آستانه مشکلی نداریم و 
از قبل نیز توافقاتی با هم داشته ایم. وی گفت: برای آن مکان به دنبال سرمایه گذار هستیم تا مجتمع تجاری، 
اقامتی و خدماتی برای زائران و مسافران ایجاد کرده و آن مکان را از وضعیت فعلی نجات دهیم. شهردار منطقه 
هفت قم بیان کرد: شهرداری در آن مکان هزینه هایی را نیز انجام داده و جلساتی را هم برگزار نموده که 
امیدواریم به نتیجه برسد. اقبالیان گفت: تنها ۹ نفر از کسبه آن میدان حق فروش و کسب و کار دارند و مابقی 
دستفروش بوده و اجازه ندارند که در آن محل کسب و کار کنند. وی در خصوص وضعیت بازار قم هم گفت: 
بازار قم در اختیار سازمان میراث فرهنگی استان است که ما آمادگی داریم با همکاری میراث فرهنگی در آرام 
سازی محیطی آن منطقه گام برداریم. شهردار منطقه هفت قم گفت: البته طرح نهایی در خصوص عدم ورود 

خودرو و ترافیك در آن منطقه بوده که انجام شده و سازمان زیباسازی نیز پیگیر موضوع است.

هیئت رئیسه شورای هیئت های مذهبی قم
 معرفی شدند

اعضای جدید هیئت رئیسه شورای هیئت های مذهبی بخش های تابعه، شهرستان و استان قم معرفی شدند.
 با پایان فعالیت دو ساله هیئت رئیسه شورای هیئت های مذهبی، اعضای جدید این شورا در بخش های 
تابعه، شهرستان و استان قم، پیش از ظهر شنبه مشخص شدند. حجت الاسلام سیدمحمد چهل اخترانی 
در این انتخابات درون تشکلی به ریاست شورای هیئت های مذهبی استان و شهرستان قم ابقا شد و در 
ترکیب نایب رئیسی و دبیری این شورا تغییراتی ایجاد شد. در بخش هیئت رئیسه شورای هیئت های 
مذهبی استان، محمدعلی بختیارزاده به جای محمود هوشنگی دلیر به عنوان نایب رئیس انتخاب شده 
و حجت الاسلام محمد احمدی به جای محمدرضا سیرلانی، دبیر شورا شد. در بخش شورای هیئت های 
مذهبی شهرستان قم نیز حسن آمره ای به جای محمدرضا سیرلانی نایب رئیس شد و محمود هوشنگی 

دلیر جای خود را به محمدعلی بختیارزاده دبیر شورای هیئت های مذهبی شهرستان داد.

نامحـرمانه

اخبـار

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار، عدم احراز صلاحیت برخی 
نامزدهای انتخابات را منوط به رعایت حجت قطعی در آن 

زمینه دانست.
به گزارش ایسنا، آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی در 
دیدار با رییس ستاد انتخابات استان قم، گفت: انتخابات از 
مظاهر حفظ شأن و حیثیت نظام اسلامی است و در این 

زمینه مسئولیت مسئولان ما به شدت سنگین خواهد بود.
وی افزود: حضور چشمگیر مردم در عرصه  انتخابات و 
انتخاب اصلح می تواند کمک بسیاری به رشد و تعالی نظام 
اسلامی داشته باشد؛ از این روی باید همه آحاد ملت تلاش 
کنند که این برگ برنده نظام در بهترین وضعیت خود قرار 
داشته باشد. فاضل لنکرانی بیان کرد: یکی از مولفه های مهم 
در تایید و یا عدم تایید صلاحیت ها این است که صلاحیت 
نامزدها باید بر اساس شایستگی و التزام آنها به دین، نظام، 

رهبری و مردم و کارایی آنها باشد.
به  نظام اسلامی  بیان کرد: حیثیت  استاد حوزه  این 
این انتخابات بستگی دارد و شکل برگزاری و حضور مردم 
نقش مهمی در رشد و تعالی انقلاب در عرصه های ملی و 

بین المللی دارد.
وی گفت: مساله ای که این چنین با حیثیت نظام سروکار 
دارد نباید وسیله ای برای غرض ورزی و برخوردهای شخصی 
و سلایق جناحی قرار گیرد؛ به همین دلیل باید زمینه برای 
حضور افرادی فراهم شود که با دارا بودن شرایط، توان اجرایی 

داشته باشد نه اینکه افراد ضعیف برای احراز موقعیت ها و 
فرصت های مادی برای خود، به این مجلس بروند.

وی اظهار کرد: فقه شیعه در این زمینه پاسخگوست، 
زیرا اگر روی کسی شناختی نداریم نمی توان به این بهانه 
شایستگی او را نیز رد کنیم بلکه مشکل از کسی است که 
این شناخت را ندارد و باید این شاخت را با تحقیق بیشتر پیدا 
کند. این استاد حوزه بیان کرد: محروم کردن افراد قوی که 
نیت خدمت به نظام را دارند یک حجت بسیار قوی شرعی 
می طلبد و اینگونه نیست که کسی به راحتی کسی را از 
شرکت در این عرصه محروم کند و اگر این حجت با تمام 
ادله قطعی ثابت نشود، کسی حق تایید یا رد کسی را ندارد.

وی گفت: شورای نگهبان وظیفه بسیار حساسی به 
دوش دارد و باید سعی کند که بهترین تصمیم را در این 
زمینه اتخاذ کند و اجازه ندهد که افراد فاقد صلاحیت به 
دایره انتخابات وارد شوند و یا افراد قوی از حضور در انتخابات 

منع شوند.
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( اظهار کرد: برخی 
اشخاص ممکن است که خدمات بسیاری به نظام انجام داده 
باشند ولی صلاحیت آنها رد شده است که این رد شدن حتما 

باید با ادله قطعی و قوی باشد.
وی گفت: اگر کسی با سلیقه شخصی از ورود کسی به 
انتخابات جلوگیری کند و آن شخص انسان توانمند و صالحی 
باشد هم در حق او ظلم کرده است و هم حق مردمی را ضایع 

کرده است که می توانستند از این شخص بهره مند شوند.
این استاد حوزه بیان کرد: در همین راستا اگر کسی که 
صلاحیت ندارد به مجلس راه پیدا کند کسانی که صلاحیت 
او را احراز کرده اند باید در درگاه الهی و مردمی که حق آنها 
ضایع شده است که چنین فردی امورات آنها را تغییر داده 

است مسئول است.
جای  اسلامی  شورای  و  خبرگان  مجالس  گفت:  وی 
برجستگان و شخصیت های طراز اول است؛ کسانی باید در 
این مجالس حاضر باشند که دارای یک برجستگی خاص 
باشند و مردم هم باید به این افراد رای بدهند؛ نماینده قم 
نیز در این راستا باید یک الگو باشد و از بهترین شرایط برای 
حضور در این مجالس بهره مند باشد زیرا نگاه بسیاری از 

مردم به قم است.
وی خاطرنشان کرد: دشمن به دنبال آن است که با رصد 
نحوه حضور و سلیقه انتخابی مردم ما روش مقابله را انتخاب 
کند و به همین دلیل باید سعی کنیم بهترین حضور را در 

انتخابات داشته باشیم.
ستاد انتخابات از حق ملت حراست می کند

رئیس ستاد انتخابات استان قم نیز در این دیدار گفت: 
ستاد انتخابات با تلاش برای برگزاری انتخابات سالم از حق 

ملت در این انتخابات حراست می کند.
احد جمالی  با تاکید بر اینکه ظرفیت مجلس شورای 
اسلامی ایران نسبت به دیگر کشورهای منطقه بسیار بیشتر 
است، تصریح کرد: نمایندگان مجلس شورای اسلامی در اداره 

نظام اسلامی سهیم هستند.
وی با اشاره به اینکه حضور در مجلس شورای اسلامی 
فرصتی برای خدمت رسانی به ملت است، اضافه کرد: حضور 
پرشور مردم در انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس 
خبرگان رهبری در هفتم اسفندماه برگ زرین دیگری را در 

دفتر نظام اسلامی ثبت می کند.
رئیس ستاد انتخابات استان قم از تاکیدات رهبر انقلاب 
اسلامی برای حضور گسترده مردم در انتخابات یاد کرد و 
گفت: تامین امنیت انتخابات یکی از امور لازم برای حضور 

گسترده مردم در انتخابات است.
وی به وضعیت کنونی کشورهای منطقه اشاره کرد و 
ادامه داد: امنیت کنونی نظام اسلامی در منطقه مثال زدنی 
است و داخل و خارج به توانایی نظام اسلامی در حوزه امنیت 

باور دارند.
جمالی بر صیانت از آرای مردم تاکید کرد و با بیان اینکه 
ستاد انتخابات استان قم اقدامات لازم را برای برقراری امنیت 
انجام می دهد، افزود: ستاد انتخابات با تلاش برای برگزاری 
انتخابات سالم از حق ملت در این انتخابات حراست می کند.

آیت الله فاضل لنکرانی در دیدار با رییس ستاد انتخابات استان قم:

عدم احراز صلاحیت ها باید با حجت قطعی و دقیق باشد
اخبــار

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم :

میهمانی لاله ها در 72 گلزار شهدای قم 
برگزار می شود 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: همزمان با دهه فجر 
امسال آیین میهمانی لاله ها روز 15 بهمن ماه جاری در 72 گلزار شهدای 

سطح استان برگزار می شود. 
سید جواد هاشمی روز شنبه در جمع خبرنگاران افزود: این آیین به طور 
شاخص در گلزارهای شهدای علی بن جعفر)ع(، سوم خرداد، امامزاده ابراهیم و 
شیخان با حضور مسئولان برگزار می شود.وی به سایر برنامه های بنیاد شهید 
قم در دهه مبارک فجر امسال اشاره و اضافه کرد: برگزاری یادواره یک هزار 
شهید دانش آموز استان در روز 14 بهمن ماه با همکاری آموزش و پرورش 
و با حضور گسترده دانش آموزان در مجتمع امام خمینی)ره( از جمله برنامه 
های ویژه این روزهاست.وی افزود: حضور دانش آموزان در چنین آیین هایی 
و آگاهی آن ها از دستاوردهای نظام مقدس جمهوری اسلامی از ضرورت 
های امروز جامعه است تا با شناخت ظرفیت های نظام جمهوری اسلامی 
در توسعه همه جانبه کشور مشارکت داشته باشند.هاشمی با بیان اینکه در 
راستای برگزاری هرچه باشکوه تر برنامه های دهه فجر ستادهای ویژه ای در 
این راستا تشکیل شده است، گفت: برگزاری آیین های ویژه خاطره گویی، 
غبارروبی امامزاده ها، برنامه های متنوع فرهنگی، هنری و مسابقات ورزشی 
در سطح استان و بخش ها از دیگر برنامه های دهه فجر امسال است که با 
مشارکت گسترده جوانان توسط ستادهای دهه فجر برگزار می شود.وی با 
بیان اینکه استان قم قبل از پیروزی انقلاب اسلامی 100 شهید تقدیم نظام 
کرده است، گفت: مسئولان استان در قالب طر ح سپاس، با حضور در خانه 
شهدای انقلاب و هشت سال جنگ تحمیلی ضمن دلجویی از این خانواده ها، 
از صبر، ایستادگی و ایثار آن ها تجلیل می کنند.وی همچنین با بیان اینکه 
22 اسفندماه مصادف با روز بزرگداشت شهداست، گفت: بنیاد شهید و امور 
ایثاگران از 22 بهمن تا 22 اسفندماه برنامه های متنوع و ویژه ای در راستای 
بزرگداشت و تکریم مقام شهید و خانواده شهدا برگزار می کند.مدیرکل بنیاد 
شهید و امور ایثارگران قم دهه فجر را نماد ایستادگی ملت ایران در برابر ظلم 
و طاغوت عنوان و بیان کرد: تا زمانی که روحیه ملت ایران با فرهنگ ایثار و 
شهادت عجین است، اتحاد خود را در سایه رهبری داهیانه رهبر معظم انقلاب 

در برابر دشمنان شرق و غرب حفظ می کند.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم اعلام کرد:

بهره برداری  از81 طرح گازرسانی
 در دهه فجر 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم از بهره برداری 81 طرح گازرسانی در این 
استان همزمان با دهه مبارک فجر امسال خبر داد. 

غلامرضا فرجی اظهار کرد: در راستای ادامه خدمات رسانی و تامین انرژی 
مردم استان به ویژه روستاییان و کاهش مصرف سوخت های مایع، همزمان 
با ایام الله دهه مبارک فجر، این طرح ها در دو روستا در بخش دستجرد، 
چهار روستا در بخش سلفچگان و 75 واحد صنعتی و پرورش طیوردر استان 
با هزینه ای بالغ بر 15 میلیارد ریال مورد بهره برداری قرارمی گیرد. وی 
همچنین با بیان اینکه در این ایام عملیات اجرای گاز رسانی به دو روستای 
دیگر نیز در بخش کهک با اعتبار اولیه 50 میلیارد ریال آغاز می شود، تصریح 
کرد: با توجه به کوهستانی بودن مسیر دو روستای وشنوه و اوَِل در این بخش، 
زمان اجرای طرح گازرسانی 720 روز پیش بینی شده است. فرجی خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر عملیات گازرسانی به دو روستای دیگر با اعتبار 15 میلیارد 
ریال در بخش سلفچگان با پیشرفت 45 درصدی در دست اجراست که در 

شش ماهه نخست سال آینده به بهره برداری می رسد.

در دهه فجر صورت می گیرد:

 افتتاح بیش از یک هزار 
واحد مسکن مهر در قم 

سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: بیش از یک هزار واحد 
مسکن مهر در این استان در دهه مبارک فجر امسال به بهره برداری می رسد. 
حسن صبوری افزود: این واحدها با اعتباری حدود 300 میلیارد ریال، 
جهت بهره برداری در دهه مبارک فجر آماده شده و تحویل متقاضیان می 
شود.از مجموع 46 هزار و 570 واحد مسکن مهر)با احتساب بافت فرسوده( 
که احداث آن در تعهدات استان بوده طی 10 مرحله افتتاحیه 41 هزار و 701 
واحد به بهره برداری رسیده است.وی در ادامه گفت: برغم مشکلات فراوان 
منابع اعتباری طرح های عمرانی مختلفی با صرف میلیاردها ریال هزینه در دو 
بخش راه و مسکن همزمان با دهه مبارک فجر در استان قم به بهره برداری 
می رسد.وی در خصوص طرح های قابل بهره برداری در دهه مبارک فجر 
اظهار داشت: احداث محور قم - قنوات به طول 5.8 کیلومتر با سطح سوار رو 
)عرض آسفالت 11 متر( در دو مسیر جداگانه رفت و برگشت جمعا بالغ بر 
120 میلیارد ریال، بهسازی و روکش آسفالت محورهای روستایی بطول 30 
کیلومتر با هزینه 35 میلیارد ریال و تعریض - بهسازی و روکش مسیر رفت 
محور قم - نیزار حدفاصل روستای طایقان بطول 5.6 کیلومتر با هزینه ای 
بالغ بر 35 میلیارد ریال از طرح های عمرانی بخش راه قابل افتتاح در دهه 

مبارک فجر است. 

با حضور مسئولان استانی و کشوری صورت گرفت:

رونمایی طرح تحول نظام سلامت 
در حوزه بهداشت در قم 

 طرح تحول نظام سلامت در حوزه بهداشت، روز شنبه طی آیینی همزمان 
با سراسر کشور با حضور مسئولان استانی و کشوری در مرکز سلامت جامعه 

فردوسی قم رونمایی شد. 

به گزارش ایرنا، استاندار قم  در این مراسم طی سخنانی این طرح را موجب 
توسعه عدالت اجتماعی در جامعه دانست و اظهار کرد: خوشبختانه در استان 
قم پوشش صد در صدی این طرح را شاهد هستیم. سید مهدی صادقی با 
بیان اینکه بهداشت و درمان جزءسیاست های مهم دولت تدبیر و امید است 
افزود: مجموعه ی استان نیز با همه توان در حال خدمت به اجرایی شدن طرح 
تحول سلامت می باشد. نماینده عالی دولت در استان با اشاره به نقش طرح 
تحول سلامت در برخورداری بیش از پیش محرومین از خدمات بهداشتی 
درمانی خاطرنشان کرد: به دنبال پوشش کاملی برای سلامت جامعه خصوصا 
در بین محرومین هستیم. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در این آیین گفت: 
طرح تحول نظام سلامت در حوزه بهداشت با پوشش بیش از یک میلیون و 
200 هزار تن، سراسر استان قم را زیر پوشش قرار می دهد.ابوالفضل ایرانی 
خواه، داشتن جامعه سالم، شاداب و به دور از بیماری ها را از هدف های این 
طرح برشمرد و افزود: تحقق کامل هدف های این طرح بسیاری از هزینه 
های کمرشکن درمان را کاهش می دهد و از بیماری های غیرواگیر از جمله 
سکته های قلبی و مغزی و سرطان جلوگیری می شود.وی با اشاره به لزوم 
همکاری مردم برای رسیدن به نتیجه های مطلوب و مدنظر در اجرای این 
طرح، گفت: از رسانه ها انتظار داریم در تبیین فرهنگ و تغییر نگرش جامعه 
نسبت به چگونگی پیشگیری از بیماری ها و لزوم همکاری با مراکز و پایگاه 
های بهداشت اطلاع رسانی کنند. رئیس مرکز بهداشت قم نیز در این آیین 
گفت: با اجرای طرح تحول نظام سلامت در حوزه بهداشت، مردم استان قم 
به طور کامل با اجرای 11 بسته حمایتی تحت پوشش قرار می گیرند.مرتضی 
آقاحسنی افزود: جمعیت استان قم با هزینه 20 میلیارد ریال با ثبت تمام 
مشخصات افراد سرشماری شده است و هم اکنون 138 پایگاه سلامت و 41 
مرکز سلامت جامعه فعالیت خود را در سطح استان آغاز کرده اند.وی اضافه 
کرد: هزینه اجرای یک ساله طرح تحول نظام سلامت در حوزه بهداشت در 
سطح استان قم، 800 میلیارد ریال است. این آیین با حضور معاون سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشور، مدیرکل سلامت روانی و اجتماعی وزارت 
بهداشت، سید مهدی صادقی استاندار قم و سایر مسئولان استانی برگزار شد.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( 
قم با اشاره به وجود 751 خانواده محروم 
نیازمند مسکن در قم، از برگزاری همایش 
شکرانه خانه دار شدن هزار خانواده تحت 

پوشش در دهه فجر خبر داد.
در  از ظهر شنبه  بعد  عبدالله جلالی 
نشست خبری با اصحاب رسانه با بیان اینکه 
مجموعه برنامه هایی در قالب کمیته همیاری 
و تشکل های مردی در ستاد ویژه دهه فجر 
کامل  منوی  یک  است  شده  برنامه ریزی 
انقلابی است، افزود: انقلاب اسلامی برای 
تحقق عدالت اجتماعی به ثمر نشسته است.

کمیته  مسئولیت  اینکه  بیان  با  وی 
همیاری و تشکل های مردمی دهه فجر بر 
عهده کمیته امداد است، ادامه داد: اعضای 
کمیته همیاری و تشکل های مردمی در 
حوزه های اجتماعی و خدمات حمایتی از 
بهزیستی،  کل  اداره  امداد،  کمیته  جمله 
هلال احمر، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و 

چندین مرکز خیریه فعالیت می کنند.
خمینی  امام  امداد  کمیته  مدیرکل 
)ره( قم بیان کرد: با سرانه کمک جهیزیه 
به نوعروسان 2 میلیون و 500 هزار تومان 
میلیون  سه  و  بلاعوض  کمک هزینه  وام 
تومان هم وام بدون سود به ایشان پرداخت 

می شود.
وی گفت: سرکشی و بازدید از جامعه 

هدف، برگزاری مسابقه کتابخوانی با موضوع 
انقلاب اسلامی میان دانش آموزان تحت 
حمایت و برگزاری جشن اختتامیه دوره 
کارآفرینی با حضور 420 نفر از افرادی که 
در دوره کارآفرینی شرکت کرده اند از جمله 

برنامه های دهه فجر کمیته امداد است.
جلالی با اشاره به وجود بیش از 700 
از  افزود: تجلیل  بافی در قم  قالی  کارگاه 
قالیبافان برتر از دیگر برنامه های کمیته امداد 
پیروزی  سالروز  در  قم  )ره(  خیمنی  امام 

انقلاب اسلامی است.
مددجویان  از  نفر   320 اعزام  از  وی 
تحت حمایت به مشهد مقدس و برگزاری 
مسابقات ورزشی خبر داد و گفت: همایش 
شکرانه خانه دار شدن هزار خانواده تحت 
 17 شنبه  روز  در  امداد  کمیته  پوشش 
بهمن ماه با حضور ریاست کمیته امداد برای 

نخستین بار در کشور اجرا می شود.
۹۹ خانواده یتیم در قم 
نیازمند مسکن هستند

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( 
قم با اشاره به وجود ۹۹ خانواده یتیم نیازمند 
مسکن در استان قم، افزود: در حال حاضر 
751 خانواده سه نفره و بالاتر از خانواده های 
تحت حمایت کمیته امداد نیازمند مسکن 
باید با کمک کمیته امداد و  هستند که 
خیرین مشکل این افراد که در اولویت اول 

داشت:  اظهار  وی  شود.  برطرف  هستند 
17 بهمن ماه مراسم اهدای کمک جهیزیه 
برگزار  پوشش  تحت  نوعروس   300 به 
می شود که به هر یک از نوعروسان تا سقف 
سه میلیون تومان کمک بلاعوض و تا سه 
بدون  الحسنه  قرض  وام  تومان  میلیون 
بیان  با  جلالی  می شود.  پرداخت  کارمزد 
اینکه رویکرد کمیته همیاری کمیته امداد 
خدمت بیشتر به محرومین است، افزود: دهه 
فجر باید فرصتی باشد که مسئولان خدمت 
بیشتری به مردم و محرومان ارائه دهند زیرا 
پشتیبان اصلی انقلاب محرومین و طبقه 

ضعیف جامعه هستند.
خط فقر مشخص شود

مسئول کمیته همیاری و تشکل های 
مردمی ستاد دهه فجر استان قم بیان کرد: 
از دولت انتظار داریم که خط فقر را مشخص 
کند زیرا خط فقر یک شاخص تعیین کننده 
محسوب  کشور  منابع  عادلانه  توزیع  در 

می شود.
وی در خصوص کمک های مردمی طی 
10 ماهه سال جاری افزود: صندوق صدقات 
در قالب صندوق های موجود در سطح معابر 
که  است  شده  نصب  مغازه ها  و  عمومی 
مجموعاً 86 میلیارد و 287 میلیون و 570 
هزار و 8۹6 ریال کمک رسانی شده است و 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 18 درصد 

رشد داشته است.
و  ایتام  اکرام  طرح  کرد:  بیان  جلالی 
کمک حامیان طی 10 ماهه سال جاری 
مبلغ 47 میلیارد و 751 میلیون و ۹34 هزار 
ریال بوده که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل ۹ درصد رشد داشته است.
وی گفت: مجموع کمک های مردمی در 
استان قم اعم از صدقات، طرح محسنین، 
طرح شفا، زکات، جشن عاطفه ها، اکرام و 
قربانی طی 10 ماهه نخست سال جاری 
مبلغ 212 میلیارد و ۹26 میلیون و 501 

هزار و 4۹4 ریال بوده است.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( 
قم با اشاره به کاهش چشمگیر زکات جمع 
آوری شده طی سال جاری، اظهار داشت: 
یک  امسال  آوری شده طی  زکات جمع 

میلیارد تومان کاهش داشته است.
وی بیان کرد: مجموع کمک های خیرین 
در استان قم صرف محرومین در زمینه های 
مسکن، درمان، تحصیل، اشتغال، ازدواج و 

تهیه لوازم اولیه منزل می شود.
جلالی گفت: در حال حاضر 18 هزار 
و  هزار  از 2  قم  استان  در  و 100 حامی 
75 یتیم زیر 18 سال حمایت می کنند، 
طرح  حامی   856 و  هزار   2 همچنین 
محسنین نیز از هزار و 66۹ بیمار صعب 
العلاج و فرزندان غیر یتیم حمایت می کنند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان  قم :

هزار خانواده تحت پوشش کمیته امداد خانه دار می شوند

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
از صدور مجوز برای ایجاد ۹۹ استخر ذخیره 
آب بر اساس طرح مطالعات آبیاری تحت 

فشار طی دو سال اخیر خبر داد.
محمد رضا طلایی روز شنبه در یازدهمین 
جلسه شورای حفاظت از منابع آب استان قم 
در سالن امام جواد )ع( استانداری با اشاره به 
اهتمام جدی جهاد کشاورزی برای جلوگیری 
از ایجاد استخرهای ذخیره آب غیر مجاز در 
استان، اظهار داشت: این اقدام از ابتدای سال 
۹3 بر اساس مطالعه و مشورت با کارشناسان 
مربوطه در دستور کار این مجموعه قرار گرفته 
است. وی میانگین حجم آب این تعداد استخر 
دارای مجوز را 560 متر مکعب عنوان کرد و 

افزود: جهاد کشاورزی در این مدت هیچ مجوزی را برای 
احداث استخر، خارج از طرح مطالعات آبیاری تحت فشار 
قطره ای و بارانی صادر نکرده است. وی با اذعان به لطمات 
و خسارت های جبران ناپذیری که تاکنون بواسطه احداث 
استخرهای غیر مجاز متوجه مجموعه جهاد کشاورزی استان 
شده است، افزود: ذخیره سازی آب در مناطق بالا دستی 
خشکسالی و کم آبی مناطق پایین دست را در پی داشته 
است. وی با اشاره به تهیه و تنظیم دستورالعملی مبنی 
بر ذخیره سازی آب بر اساس حجم و دبی آب، تصریح 
کرد: امکان ذخیره سازی یک مرحله ای آب برای آبیاری 
زمین های کشاورزی عملا کاری غیر ممکن است، چرا که 
کشاورزی که تنها به مدت 5 دقیقه آب در اختیار دارد نمی 
تواند از آن جهت آبیاری زمین های خود استفاده کند، لذا 
مجبور است، برای تامین آب کافی آن را در دو سه مرحله 
ذخیره کند. طلایی با بیان اینکه طبق دستورالعمل ذکر شده 
کشاورزان باید آب مورد نیاز خود را حداقل در دو مرحله 
و حداکثر نیز در سه مرحله برداشت کنند، افزود: تمامی 
استخرهای موجود دارای دفترچه های مطالعاتی بوده و بر 
اساس میزان دبی که آب باید از آن برداشت شود، ذخیره 

سازی می شود.
هشدار فرماندار در خصوص 

پرکردن چاه های متروکه
فرماندار قم نیز در این جلسه گفت: پر کردن چاه های 

متروکه قم باید با هماهنگی مراجع قضایی صورت بگیرد.
رضا سیار با اشاره به موضوع پر کردن چاه های متروکه، 
اظهار داشت: هر چند به صورت کلی مجوز این کار از 
دستگاه های قضایی گرفته شده است، ولی شرکت آب 
منطقه ای به هیچ وجه بدون هماهنگی کامل قضایی 
نسبت به اعزام نیروهای خود به باغ یا محلی که چاه 
های متروکه در آن قرار دارند، اقدام نکند. وی با تاکید 
بر اینکه شرکت آب منطقه ای باید موضوع پر کردن 

چاه های متروکه را از طریق کمیته حفاظت از منابع آب 
بخش های پنج گانه استان پیگیری نماید، افزود: در مراکز 
بخش ها مسئولیت این کمیته به بخشداران ابلاغ شده 
است و با توجه به آشنایی که نسبت به این موضوع در بین 

بخشداران وجود دارد، این کار آسان تر انجام می پذیرد.
وی خاطرنشان کرد: پیگیری جداگانه و مستقل بحث 
پر کردن چاه های متروکه در هر بخش موجب می شود تا 
فرایند هماهنگی با دستگاه قضایی مربوطه نیز با مشکلات 
کمتری انجام شود. فرماندار قم در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به اینکه چاه هایی که شهرداری قم آنها را 
در اختیار دارد، جزء چاه های غیر مجاز محسوب نمی 
شود، افزود: این چاه ها از دهه 70 در تملک شهرداری 
قرار دارد، ولی هیچ وقت برای آنها پروانه بهره برداری صادر 
نشده است. سیار با بیان اینکه به طور حتم بین چاه های 
فاقد پروانه و چاه هایی که به صورت غیر مجاز از آنها بهره 
برداری می شود، تفاوت های زیادی وجود دارد، افزود: برای 
حل این معضل باید کمیته ویژه ای تشکیل تا هر چه زودتر 
چاه های در تملک شهرداری تعیین تکلیف و برای آنها 

پروانه بهره برداری صادر شود.
201۴ چاه آّب قم مجهز به کنتور هوشمند می شود

 مدیرعامل آب منطقه ای استان قم نیز در این جلسه 
کنتور  تاکنون 61۹  چاه  حلقه  تعداد 2014  از  گفت: 
هوشمند نصب شده است 1236 مورد دیگر باید به مرور 
زمان مجهز شود. احمد حاج حسینی مسگر در تشریح 
کنتور  به  استان  بهره برداری  چاه های  تجهیز  وضعیت 
هوشمند، اظهار داشت: از تعداد 2014 حلقه چاه تاکنون 
61۹ کنتور هوشمند نصب شده 1236 مورد دیگر نیز باید 
به مرورزمان مجهز شود. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
قم درباره هزینه نصب کنتورهای هوشمند گفت: تمام 
هزینه ها از محل اعتبارات ردیف های طرح تعادل بخشی، 
تغذیه مصنوعی و کنترل سیل پرداخت و به صورت اقساط 
با روشی که وزارت نیرو تعیین می کند از صاحبان چاه ها 

دریافت و به خزانه داری کل کشور واریز 
کند.

وی خاطرنشان کرد: هزینه تابلو و نصب 
هر کنتور 2 میلیون تومان و کل مبلغ هزینه 
شده و موردنیاز برای 147 دستگاه حدود 
حاج حسینی  است.  تومان  میلیون   300
اینکه در حال حاضر 150  بابیان  مسگر 
کنتور هوشمند آماده نصب است، ادامه داد: 
تا پایان امسال نیز 450 مورد نصب کنتور 

هوشمند صورت خواهد گرفت.
شهرداری قم هیچ چاه غیر مجازی در 

اختیار ندارد
معاون عمرانی استانداری قم نیز در این 
جلسه گفت: اتخاذ سیاست های تشویقی و 
حمایتی در مورد شهرداری برای توسعه فضای سبز شهری 
قم ضروری است. محسن بهشتی با تاکید بر ضرورت 
توسعه فضای سبز در قم، اظهار داشت: این اقدام بدون 
تامین آب مورد نیاز به هیچ وجه امکانپذیر و میسر نیست. 
وی با اشاره به اقدام های صورت گرفته مبنی بر جداسازی 
آب شرب از آب خام برای آبیاری فضای سبز، تصریح کرد: 
با توجه به ضرورت توسعه فضای سبز شهری در قم باید به 
عنوان تشویق این امکان به شهرداری داده شود که به هر 
میزان که برای توسعه فضای سبز اقدام می کند، به همان 
میزان نیز اجازه بهره برداری از منابع آبی را داشته باشد. وی 
گفت: فضای سبز شهری قم متعلق به یک دستگاه و یا نهاد 
خاص نیست، بلکه متعلق به همه مردم این استان و زائران 
حرم کریمه اهل بیت )ع( است. بهشتی همچنین با بیان 
اینکه شهرداری قم هیچ چاه غیر مجازی را در اختیار ندارد 
و همه چاه های خود را از کشاورزان خریداری کرده است، 
افزود: در خصوص این چاه ها کار تغییر کاربری تحت نظر 
و کنترل شرکت آب منطقه ای انجام شده است، لذا همه 
این چاه ها دارای پروانه و مجاز است. وی با بیان اینکه تا 
پیش از اعمال ماده 101 در مورد باغ ها و اراضی متعلق 
به شهرداری این نهاد هیچ وقت بحث چاه های آب را در 
توافقات خود مطرح نمی کرد، خاطر نشان کرد: شهرداری 
از حدود 5 یا 6 سال پیش در توافقات خود با دادن امتیاز 
به کشاورزان و مالکان زمین های طرف قرار داد، چاه آب 
آنها را نیز با هماهنگی ها آب منطقه ای جزء سهم خود 
قرار می دهد. بهشتی همچنین با اشاره به مشکلات بین 
شرکت آب منطقه ای و شهرداری قم در مورد تامین آب 
فضای سبز، تصریح کرد: برای رفع این مشکل باید کمیته 
ای با حضور این دو دستگاه تشکیل و در آن تمامی بحث 
های پیرامون این موضوع مطرح و سرانجام نتایج آن برای 
تصمیم گیری نهایی در جلسه شورای حفاظت از منابع آب 

استان بررسی شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

 صدور مجوز احداث ۹۹ استخر ذخیره آب


